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Kearney, ‘Türkiye’nin En Büyük 100 Elektrik Üreticisi’ni belirledi. 
Araştırmaya göre, Türkiye’nin elektrik üretimi 100 GW’a yaklaştı.
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TÜRKLERİN ATAYURDU TÜRKİSTAN

Bilal KOÇAK
bilalkocak@ekovitrin.com

Türkiye ile Kazakistan arasındaki siyasi, kül-
türel ve ekonomik ilişkiler son derece başarılı 
bir şekilde sürdürülüyor. Kazakistan’ın Anka-
ra Büyükelçisi Abzal Saparbekuly, iki kardeş 
ülke arasındaki mükemmel ilişkilerin tesisin-
de rol alan mimarlardan biri. Sayın Büyükelçi, 
11-16 Nisan tarihlerini kapsayan bir gezi prog-
ramı için Türk medya mensuplarını Kazakis-
tan’ın Türkistan şehrine davet etti. Ben de bu 
davete katıldım. Türklerin atayurdu Türkistan, 
bu belde ile birlikte anılan büyük İslam alimi 
Hoca Ahmed Yesevi hazretlerinin doğup bü-
yüdüğü yer. Yesevi hazretlerinin türbesi Tür-
kistan’da yer alıyor ve UNESCO “Dünya Mira-
sı Kentleri” listesine girdi. Türkistan şehri de, 
Dünya Mirası Kentleri Örgütü’ne (OWHC) res-
men üye kabul edildi.

31 Mart 2021 tarihinde yapılan Türk Konseyi 
Devlet Başkanları Gayri Resmi Zirvesi’nde, Tür-
kistan’a “Türk Dünyasının Manevi Başkenti” sta-
tüsü verilmişti. Türkistan gezisinin bu önem-
li kararın hemen sonrasında ve Kazakistan’ın 
bağımsızlığının 30. yıldönümü dolayısıyla ger-
çekleştirilmesi büyük anlam taşıyordu. Atayurt 
Türkistan ile ilgili izlenimlerimi Mayıs sayımız-
da geniş bir şekilde ele aldım. Zengin tarihi, kül-
türü ve doğasıyla Türkistan’ı anlatırken geç-
mişten günümüze de bir yolculuk yapacağız.

KAZAKİSTAN’A YAPILAN 
YATIRIMLAR REKOR KIRDI

Türk firmaları tarafından Kazakistan’a ge-
çen yıl Yeni Tip Koronavirüs (Kovid-19) salgını-
na rağmen 362,4 milyon dolar tutarında yatı-
rım yapıldı. Kazakistan Dışişleri Bakanlığı’nca 
“Kazakistan ve Türkiye’nin Yatırım İşbirliğinde 
Yeni Tarihi Dönem” başlığıyla yayımlanan ra-
pora göre, 2020’de Kovid-19 salgınından dola-
yı dünyada doğrudan yatırım hacmi yüzde 42 
azalırken, Türk firmalarının Kazakistan’a ya-
tırımı rekor seviyeye ulaştı. Yıl sonuna kadar 
10 yatırım projesinin daha hayata geçirileceği 
Kazakistan’da 2023’te Türk sermayeli proje 
sayısının iki katına çıkarılması hedefleniyor.

Türkiye Ticaret Bakanlığı’nın raporunda, 
son 4 yılda Türk şirketleri için en cazip ülke-
ler arasındaki konumunu 14 basamak yük-
selten Kazakistan’da hali hazırda Yıldız Hol-
ding, Yıldırım Holding, YDA Holding, Abdi İb-
rahim, Aselsan, TAV Havalimanları Holding 
ve Ülker Holding gibi birçok Türk şirketinin 
yatırımı bulunuyor.

TÜRKİYE’NİN ENERJİ DEVLERİ
Kearney ve Enerji Günlüğü tarafından bu yıl 

ikincisi hazırlanan ‘MW100-Türkiye’nin En Bü-
yük 100 Elektrik Üreticisi’ araştırmasının so-
nuçları açıklandı. Türkiye’nin en büyük elekt-
rik üreticisi 20 bin 981 MWe’lik kurulu gücüyle 
EÜAŞ oldu. Özel sektörün en büyüğü ise Enka. 
Mayıs sayımızda bu araştırma bütün detayla-
rıyla yer alıyor. Kearney’nin araştırması, son 
yıllarda özel sektörün Türkiye’de yenilenebi-
lir enerji alanına yaptıkları yatırımlarda artış 
olduğunu ortaya koyuyor. 

Türkiye’nin elektrik üretimi kurulu gücü, 
2020 yılında salgın önlemlerine rağmen yak-
laşık yüzde 5’lik artışla 96 bin megavat (MW) 
seviyesine dayandı. Yıllık elektrik tüketimi ise 
Nisan-Mayıs aylarındaki sert düşüşe rağmen 
toplamda 2019’a göre artış gösterdi ve 305 mil-
yar kilovatsaati aştı.

Ancak bu gelişmelere rağmen Türkiye, ener-
jide dışa bağımlı bir ülke konumunda. Yıllık or-
talama 45 milyar dolarlık enerji ithalatımız var. 
Türkiye’nin, enerjide tam bağımsızlık hedefine 
ulaşabilmesi için kendi doğalgaz ve yenilene-
bilir enerji başta olmak üzere, alternatif enerji 
kaynaklarını harekete geçirmesi gerekiyor. Ka-
radeniz’de keşfedilen doğalgaz yatakları, enerji 
ithalatı için ödediğimiz milyarlarca doların bir 
nebze de olsa azalmasını sağlayabilir. Ancak, gü-
neş, rüzgar, termal gibi yenilenebilir enerji kay-
naklarına sahip olan ülkemizde, bu alanlarda 
daha çok yatırım yapılması lazım. Güneş ülke-
si olmayan Almanya’nın bile güneş enerjisine 
yaptığı yatırım Türkiye’nin neredeyse 10 katı. 

SANKO HOLDİNG’DEN ENERJİYE 
1,5 MİLYAR DOLAR YATIRIM 

Türkiye’nin enerji devleri listesinde Sanko 
Holding de yer alıyor. Sanko Holding Onursal 
Başkanı Zeki Konukoğlu, enerji sektörüne yap-
tıkları yatırımları Ekovitrin’e açıkladı. Konukoğ-
lu, Sanko Enerji Grubu’nun sahip olduğu 6 hid-
roelektrik, 6 rüzgâr ve 3 jeotermal santralle 
bugüne kadar toplam 1,5 milyar dolar yatırım 
yaptığını söyledi. 

Sanko Holding gibi güzide özel sektör şirket-
lerimizin, enerji alanında yapacakları her yatı-
rım, Türkiye’nin enerjide dışa bağımlığını azal-
tacak önemli bir adım olacak. Dolayısıyla dev-
let, özel sektör kuruluşlarını enerji yatırımla-
rı konusunda teşvik eden bir politika izlemeyi 
sürdürmeli.
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KOÇ HOLDİNG ŞEREF BAŞKANI RAHMİ KOÇ:

“MEMLEKETİMİZE GÜVENDİK VE İNANDIK”
Koç Holding Şeref Başkanı Rahmi Koç, “2020 yılındaki 11 milyar TL yatırımla beraber 
son 5 yılda 42 milyar TL yatırıma ulaştık, memleketimize güvendik ve inandık” dedi.

Koç Holding’in 57. Olağan Genel Ku-
rulu gerçekleştirildi. Toplantıda ka-
tılımcılar ile 2020 yılı Faaliyet Ra-
poru paylaşılırken, yeni yönetim 

kurulu belirlendi. Koç Holding Şeref Baş-
kanı Rahmi Koç, salgının bütün risklerini 
çok iyi yönettiklerini belirterek, “Güçlü bi-
lançomuz, dengeli portföy yapımız, yurtdı-
şı gelirlerimiz ve etkin risk yönetimi politi-
kalarımız sayesinde dimdik ayakta kalmayı 
başardık. 2020 yılındaki 11 milyar TL yatı-
rımla beraber son 5 yılda 42 milyar TL ya-
tırıma ulaştık, memleketimize güvendik ve 
inandık. Bu çerçevede ‘Ülkem varsa ben de 
varım’ yaklaşımında olduğumuzu tüm top-
lumsal paydaşlarımıza ispat ettik” değer-
lendirmesinde bulundu.

Koç Holding Yönetim Kurulu Başkanı Ömer 
Koç ise faaliyet raporunda yer alan açıklama-
sında, zorlu süreçte memlekete en iyi şekilde 
hizmet etme gayesiyle kenetlendiklerine vur-
gu yaparak, “Hızla hayata geçirilen toplumsal 
destek projeleri, çalışanlarımıza sahip çıkışı-
mız, iş ortaklarımıza yönelik destekler ve du-
yarlı iletişim çalışmalarımızla, ülkemizin sal-
gınla mücadelesinde örnek gösterildik” dedi.

“2020 YILINI BAŞARILARLA 
GERİDE BIRAKTIK”

‘Önce insan’ diyerek aldıkları sıkı önlemler 
sayesinde ticari faaliyetleriyle değer yaratma-
yı sürdürebildiklerini vurgulayan Ömer Koç, 
“Basiretli yönetim anlayışıyla iş yapış kültü-
rümüzün parçası haline getirdiğimiz bilanço 
disiplinimiz, son derece sağlıklı borçluluk ora-
nımız ve nakit yaratma kapasitemiz, bilinmez-
liklerin yoğunlaştığı bir ortamda bize finansal 
açıdan ihtiyacımız olan manevra alanını yarat-
tı. Böylece, yaşanan tüm zorluklara rağmen, 
2020 yılını topluluğumuz açısından finansal 
sonuçlarımıza da yansıyan başarılarla geri-
de bıraktık” ifadelerini kullandı.

2020 yılında da Türkiye’nin en itibarlı mar-
kası olarak gösterilmekten duydukları mem-
nuniyeti ifade eden Ömer Koç, “Bilhassa vur-
gulamak isterim ki itibarımızın en önemli 
unsuru geleceğimiz olan gençlerimiz nez-
dindeki algımız. Koç Topluluğu olarak onla-
rın umutlarını besleyen ve ideallerini ger-
çekleştirmelerini mümkün kılan ‘güvenilir 

bir paydaş’ olmak için elimizden geleni ya-
pacağız. ‘Geleceğe. Birlikte’ diyerek açıkla-
dığımız sürdürülebilirlik stratejisi çerçeve-
sinde, 2020 yılında şekillendirdiğimiz yol ha-
ritamızın arkasında da bu motivasyonumuz 
bulunuyor” açıklamasını yaptı.

Koç Holding CEO’su Levent Çakıroğlu da 
faaliyet raporunda yer alan açıklamasında, 
özel önem verdikleri bilanço disiplini ve na-
kit akışı yönetimi sayesinde, geçmişte oldu-
ğu gibi bu krize de finansal açıdan hazırlık-
lı girdiklerini söyledi. Çakıroğlu, “Pandemi 
sürecinde operasyonel masrafları titizlik-
le yönetmek ve faizlerdeki düşüşten fayda-
lanarak kredi refinansmanına gitmek su-
retiyle önemli tasarruflar sağladık ve ilave 
nakit yarattık. 2020 yılında konsolide gelir-
lerimiz yüzde 20 artışla 183,8 milyar TL’ye 
ulaşırken, ana ortaklık payı net dönem kâ-
rımız ise 9,3 milyar TL oldu. Kombine yurt-
dışı gelirlerimiz 14 milyar dolar seviyesin-
de gerçekleşti” şeklinde konuştu.

RAHMİ KOÇ: “Salgının bütün risklerini çok iyi yönettik. Güçlü bilançomuz, dengeli portföy yapımız, yurtdışı gelirlerimiz 
ve etkin risk yönetimi politikalarımız sayesinde dimdik ayakta kalmayı başardık.”

ÖMER KOÇ: “Hızla hayata geçirilen toplumsal destek proje-
leri, çalışanlarımıza sahip çıkışımız, iş ortaklarımıza yönelik 
destekler ve duyarlı iletişim çalışmalarımızla, ülkemizin sal-

gınla mücadelesinde örnek gösterildik.”

HABER | KOÇ HOLDİNG
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ENERJİMİZ MİLLİ
GELECEĞİMİZ GÜÇLÜ

Ar-Ge dahil, güneş paneli üretiminin
tüm aşamalarını tek bir çatı altında toplayan,
dünyanın ilk ve tek tam entegre fabrikası.
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KONYA’DA TARİHİ DOKU ORTAYA ÇIKIYOR 
Konya Büyükşehir Belediyesi tarafından Çevre ve Şehircilik Bakanlığı koordinasyonunda hayata 
geçirilen Alaaddin Tepesi çevresindeki binaların dış cephe sağlıklaştırma çalışmaları, Alaaddin 

Caddesi’ndeki binaları payitaht şehir Konya’ya yakışır hale getiriyor. 

K onya Büyükşehir Belediyesi, Çevre 
ve Şehircilik Bakanlığı koordinas-
yonunda Alaaddin Tepesi çevresin-
de başlattığı dış cephe sağlıklaştır-

ma çalışmalarını sürdürüyor. Konya Büyük-
şehir Belediye Başkanı Uğur İbrahim Altay, 
şehrin tarihi dokusuna uygun olarak titizlik-
le yürütülen Alaaddin Tepesi çevresindeki bi-
naların dış cephelerinin iyileştirmesinde ilk 
etabın tamamlandığını söyledi.

“PROJENİN İKİNCİ ETABI 
DEVAM EDİYOR”

Çevre ve Şehircilik Bakanlığı koordinasyo-
nunda İller Bankası hibesiyle yürütülen pro-
jenin ikinci etabının planlanan şekilde devam 
ettiğini belirten Başkan Altay, “Proje tamam-
landığında Alaaddin Caddesi’ndeki tüm bi-
naların payitaht şehir Konya’ya yakışır hale 
gelmesini arzu ediyoruz. Konya’mızın vizyon 
projelerinden olan ve şehrin çehresini değiş-
tirecek projeyi, bölgeye en az rahatsızlık ve-
recek şekilde bitirmek için çaba sarf ediyo-
ruz” diye konuştu.

Başkan Altay, Konya’nın bütün projelerine 
destek olan Çevre ve Şehircilik Bakanı Murat 
Kurum ile İlbank Genel Müdürü Yusuf Büyük’e 
teşekkür ederek, projenin Konya için hayır-
lı olmasını diledi.

Proje kapsamında ilk etapta 12 bina, 60 
bağımsız bölümün dış cephesi yenilenirken; 
ikinci etapta 40 binanın cephe rehabilitasyonu 

tarihi dokuya uygun şekilde yürütülecek. 
İkinci etabın yaz aylarında tamamlanma-
sı planlanıyor.

UĞUR İBRAHİM ALTAY: “Konya’mızın vizyon projelerinden olan ve şehrin çehresini değiştirecek projeyi, bölgeye en az ra-
hatsızlık verecek şekilde bitirmek için çaba sarf ediyoruz.”

Proje kapsamında ilk 
etapta 12 bina, 60 bağımsız 

bölümün dış cephesi 
yenilenirken; ikinci etapta 40 

binanın cephe rehabilitasyonu 
tarihi dokuya uygun şekilde 

yürütülecek. İkinci etabın 
yaz aylarında tamamlanması 

planlanıyor.

HABER | KONYA BÜYÜKŞEHİR BELEDİYESİ
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LAV VE GCA’DAN

2022’NİN ‘ULUSLARARASI CAM 
YILI’ İLAN EDİLMESİNE DESTEK

Dünyanın en büyük beşinci sofra camı üreticisi konumunda olan LAV ve cam 
ambalaj alanında söz sahibi konumda olan GCA, 2022’nin ‘Uluslararası Cam Yılı’ 

olmasına destek veriyor. Bu kapsamda, Birleşmiş Milletler (BM) nezdinde 2022 
yılının ‘Uluslararası Cam Yılı’ olarak ilan edilmesi için pek çok ülke, akademik dünya 

ve sanayi Uluslararası Cam Komisyonu (ICG) ile birlikte çalışıyor. 

G ürok Topluluğu, LAV ile sofra cam 
üretiminde 25 yılı aşkın, GCA ola-
rak cam ambalaj sektöründe ise 
yaklaşık 10 yıllık deneyimiyle ürün 

ve hizmette en yüksek kaliteyi hedefleyerek 
ülke ekonomisine, cam ambalaj sektörüne 
ve iş ortaklarına değer katan adımlar atı-
yor. Bu doğrultuda 2022 yılının ‘2022 BM 
Uluslararası Cam Yılı2 olması için destek 
sağlamak amacıyla çalışanlarından, kamu 
kurum ve kuruluşlarına, iş dünyası temsil-
cilerine, üniversitelere, müşterilerine, med-
yadan kamuoyuna kadar uza-
nan tüm paydaşlarına yöne-
lik çalışmalarını sürdürüyor. 

LAV Genel Müdürü Tuğrul 
Baran, şunları söyledi: “Birleş-
miş Milletler’in Sürdürülebilir 
Kalkınma Hedefleri doğrultu-
sunda kaynak verimliliği, atık 
azaltımı ve etkin çevre yöne-
timi gibi önemli noktalar, LAV 
olarak bizim de odaklandığı-
mız ve üzerine çalıştığımız ko-
nular arasında yer alıyor. Bu-
rada günlük yaşantımızın vaz-
geçilmezleri arasında yer alan 
cam, pek çok alandaki kullanı-
mıyla, sağlıklı ve geri dönüşe-
bilir özellikleri sayesinde hem 
atık azaltımına yardımcı olu-
yor, hem de kaynak verimliliği-
ni artırıyor. Sürdürülebilir ge-
leceğin önemli madenleri ara-
sında yer alan cam için cam 
dünyasının en etkili organi-
zasyonu konumundaki Ulus-
lararası Cam Komisyonu (IC-
G)’nun 2022’nin ‘Uluslararası 
Cam Yılı’ sayılması için yaptı-
ğı çalışmalara desteklerimizi 

sürdürüyoruz. Uluslararası Cam Komisyo-
nu’nun Birleşmiş Milletler’e yaptığı başvuru-
da camın Sürdürülebilir Kalkınma Hedefle-
ri’nin pek çoğunda aktif rol aldığından bah-
sediliyor. Sağlık ve kaliteli yaşam, nitelikli 
eğitim, toplumsal cinsiyet eşitliği, temiz su 
ve sanitasyon, erişilebilir ve temiz enerji, sa-
nayi, yenilikçilik ve altyapı, sürdürülebilir şe-
hirler ve topluluklar, sorumlu üretim ve tü-
ketim, iklim eylemi ve sudaki yaşam hedef-
leri gibi çoğu BM Sürdürülebilir Kalkınma 
Hedefi için farklı alanlardaki kullanımıyla 

fark yaratan cam, sürdürüle-
bilir bir gelecek için önemli bir 
potansiyele sahip. Biz de işi cam 
üretmek olan bir şirket olarak 
camın doğaya zarar vermeyen 
özelliği ve topluma faydasını her 
zaman göz önünde bulunduru-
yoruz. Dünyanın en büyük sofra 
camı üreticilerinden bir firma 
olarak cam ile hayatın her anı-
na keyif katmayı hedefliyoruz 
bu sebeple 2022’nin ‘Uluslara-
rası Cam Yılı’ olması için biz de 
çalışmalarımızı sürdürüyoruz.”

“ŞİMDİ DÜNYAYI 
CAMDAN 
GÖRÜYORUZ”

GCA Genel Müdürü Dr. Abdul-
lah Gayret ise “İnsanlık tarihi 
camın yarattığı dönüm nokta-
larıyla dolu. 3 bin 500 yıl önce 
cam boncuk üretimiyle başla-
yan macera, kozmosun harika-
larına Galileo’nun teleskopuyla 
gözlerimizi açmamızı sağladı. 
Mikroskoplar, hücreleri ince-
lememize ve hastalıkları an-
lamamıza, ampuller geceleri 

çalışmaların devam etmesine imkân sağ-
ladı. Camın dünyamız üzerindeki olumlu et-
kisi genişlemeye devam ediyor. Şimdi dün-
yayı camdan görüyoruz. Telefon ekranları-
mız, güneş panelleri, cam takviyeli rüzgar 
türbinleri gibi birçok alana cam entegre 
edildi. Enerji, mimari, biyotıp, ecza alanın-
da kullanılan farmasötik cam ambalajlar, 
tarım, bilgi & iletişim, elektronik, havacılık, 
optik, otomotiv, dekorasyon, gıda, içecek ve 
daha birçok alanlardaki cam kullanımı Bir-
leşmiş Milletler’in Sürdürülebilir Kalkınma 
Hedeflerine katkıda bulunuyor. Cam, gelişi-
mi sağlayan en önemli malzemelerden biri 
olduğunu binlerce yıllık geçmişiyle kanıtla-
mıştır. Önümüzdeki dönemde de gerek in-
sanların tedavisinde kullanılacak biyo-çö-
zünür camlarla sağlık alanında; inovatif ve 
yüksek verimli fotovoltaik panellerle yenile-
nebilir enerji sektöründe, gerekse UV koru-
ması sağlayan veya farklı kaplama ve kom-
pozisyonlarla ambalaja antimikrobiyal ve 
antivirütik özellikler kazandıran gıda ve içe-
cek ambalajlarıyla camın yeni dünyada ön-
celikli malzemelerden olacağını ön görebi-
liyoruz. Camın modern toplum üzerindeki 
bu kalıcı etkisi ile 2022 yılının ‘Uluslararası 
Cam Yılı’ olması için biz de desteğimizi or-
taya koyuyoruz” dedi.

HABER | GÜROK TOPLULUĞU
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SIX SENSES 
KAPLANKAYA’NIN 

YENİ SATIŞ VE 
PAZARLAMA 

DİREKTÖRÜ SARP 
OKÇUOĞLU

TÜKETİCİLER ARAÇLARINI ÜST SEGMENT 
ARAÇLAR İLE DEĞİŞTİRMEK İSTİYOR

“TÜRKİYE’DE ÇİFTÇİLERE DESTEK 
OLMAYI SÜRDÜRÜYORUZ”

Türkiye’nin önde gelen 2. el otomobil ilan 
platformu arabam.com, Nisan ayında ebe-
veynler, bekar kadınlar, bekar erkekler ve 
50 yaş üstü bireyleri baz alan, tüketicile-
rin nabzını tutacak bir araştırmaya imza 
attı. arabam.com, 2 bin 548 kişinin katılı-
mıyla gerçekleştirdiği araştırma sonuçları-
nı derleyerek, otomotiv sektörüne ışık tuta-
cak istatistikleri paylaştı. Araştırmaya göre 

tüketicilerin otomobil sahibi olmamalarının 
en büyük nedeni yüzde 57,8 oranı ile bütçe 
yetersizliği. Otomobili olan tüketicilerin yüz-
de 64,4’ü ise imkanı olsa aracını değiştirmek 
istediğini söylüyor. Aracını değiştirmek is-
teyenlerin çoğunluğu ise daha üst segment 
araçları kullanmak istediği için aracını de-
ğiştirmek istiyor. Tüketicilerin hayallerindeki 
otomobil ise yüzde 20,3 oran ile Mercedes.

130 yılı aşkın bir mirasın 
temsilcisi olan Helvacızade 
Şirketler Grubu’nun 4. je-
nerasyonu ve sağlık kana-
dı Zade Vital’in Genel Mü-
dürü Taha Büyükhelvacı-
gil, 14 Mayıs Dünya Çiftçiler 
Günü ile ilgili düşünceleri-
ni paylaşırken, Türkiye’de-
ki çiftçilere destek olmak 
için önemli adımlar atma-
yı sürdürdüklerini belirtti. 
Taha Büyükhelvacıgil, şun-
ları ifade etti: “Türkiye’de daha sağlık-
lı bir gelecek için sürdürülebilir tarım 
politikalarının benimsenmesi gerektiği-
ni her fırsatta dile getiriyoruz. Bugün eş-
siz Türk tohumlarını ve bitkilerini farklı 

formlarda geliştirip, katma 
değerli besin destekleri ola-
rak tüm dünyaya sunabili-
yorsak, bunu çiftçilerimi-
ze borçluyuz. Üretimin bel 
kemiği olan çiftçilerimiz-
le direkt olarak temas ku-
ruyor; ticari anlamda öz-
gürleşmelerine katkı sağ-
lamak adına üretimlerinin 
ilk aşamasından itibaren 
hammadde desteği sağlı-
yoruz. Aynı zamanda çıkan 

mahsüle satın alma garantisi de veriyo-
ruz. Çiftçilerimizin kalkınması katkı sağ-
layan yerli ve milli bir marka olarak, ver-
diğimiz eğitimlerle de toprağın kahra-
manlarının yanındayız.”

Six Senses Kaplankaya Satış ve Pa-
zarlama Direktörlüğü görevine Sarp Ok-
çuoğlu atandı. Dünyaca ünlü sürdürü-
lebilir sağlıklı yaşam felsefesiyle dikkat 
çeken Six Senses Hotels Resorts Spas 
bünyesinde yer alan; Ege’nin eşsiz do-
ğasında seçkin mimarisi ve konforu 
ile bütünsel wellness deneyimi sunan 
Six Senses Kaplankaya, yeniden kapı-
larının açılmasıyla birlikte yeni yöne-
tim kadrosunu da güçlendiriyor. Tra-
vel and Leisure USA ve Hotel &Lodge 
Fransa gibi dünya çapında otoriteler-
den, en iyi Resort ödülüne pek çok kez 
layık görülen, Six Senses Kaplankaya’nın 
Satış ve Pazarlama Direktörlüğü göre-
vine turizm, otelcilik ve pazarlama sek-
törünün deneyimli profesyoneli Sarp 
Okçuoğlu getirildi.

Bilkent Üniversitesi’nden mezun ol-
duktan sonra; otelcilik kariyerine 2007 
yılında başlayan Sarp Okçuoğlu, turizm 
satış ve pazarlama alanındaki tecrübe-
sini Türkiye’de yer alan lüks segment 
otellerde edindiği deneyimlerle perçin-
ledi. Swissotel The Bosphorus, Çırağan 
Palace Kempinski Bosphorus, Shangri-
La Bosphorus, Viceroy Hotel Group-Prin-
ces’s Islands, Paramount Hotels and Re-
sorts Bodrum, Nikki Beach Hotels and 
Resorts ve Caresse, A Luxury Collecti-
on Resort & SPA Bodrum gibi uluslara-
rası ölçekli markalarda üst düzey sa-
tış ve pazarlama görevlerinde yer ala-
rak, uluslararası stratejik planlama, ekip 
yönetimi ve satış pazarı verimliliği gibi 
konularda uzmanlaşan Sarp Okçuoğlu, 
Six Senses Kaplankaya’da Satış ve Pa-
zarlama Direktörlüğü görevini üstlendi.

VİTRİNDEKİLER
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19. YILIN 
STARLARI

SAHİPLERİNİ BULUYOR
ödülleri

Ekovitrin Dergisi tarafından 2001 yılından 
bu yana düzenlenen ve geleneksel hale 

gelen ‘Yılın Starları Ödülleri’, bu yıl 19. kez 
sahiplerini bulacak. Ekonomi ve iş dünyasının 
Oscar’ı kabul edilen ‘Yılın Starları Ödülleri’, 

başarılı kişi, kurum, kuruluş ve sivil toplum 
örgütlerine düzenlenen görkemli törenlerle 

veriliyor. Uluslararası ‘Yılın Starları Ödül 
Töreni’, Ekovitrin Dergisi tarafından 19 
yıldır düzenleniyor. Geçen yıl pandemi 
sebebiyle yapılamayan, ‘Yılın Starları 

Ödül Töreni’ne her yıl iş ve siyaset 
dünyasının önemli isimleri katılıyor.
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ANNENİZİ MUTLU ETMENİN YOLU 
KÄRCHER’DEN GEÇİYOR

Kärcher’in üstün teknolojiye sahip ürün-
leri tüm annelerin gönlünde yatan gerçek 
hijyen ve temizliği evlerine kadar getiriyor. 
Buharlı temizlik makinelerinden cam silme 
cihazlarına, basınçlı yıkama makinelerinden 
kablosuz elektrik süpürgelerine kadar an-
nenizi mutluluktan havalara uçuracak bir 
çok seçenek www.kaercher.com’da sizleri 
bekliyor. Üstelik Anneler Günü’ne özel yüz-
de 20 fiyat avantajı sunan kampanyasıyla.

CAM TEMİZLEMEK 
ANNENİZ İÇİN KEYİF OLSUN

Annenize cam temizlemeyi zahmetli bir 
iş olmaktan çıkarıp keyif haline getiren cam 
silme makinesi hediye etmeye ne dersiniz? 
Annenizin cam temizliğinde beklentilerine 
fazlasıyla cevap verecek olan Kärcher’in cam 
silme makineleri ile artık camlar zahmetsiz-
ce pırıl pırıl, anneniz de mutlu… Püskürtme 
şişesi ile cama püskürttüğünüz su ve deter-
janı, mikrofiber temizleme bezi sayesinde 
yüzeye yaydıktan sonra vakumlama başlığı 
ile kirli suyu vakumlayarak, tüm yüzeyi tek 
bir iz bırakmadan zahmetsizce temizleme-
ye fırsat veren cihaz, hafif olması sayesinde 
de pencereleri temizlerken hiç yormuyor. 

Anneniz evinde gerçek anlamda hijyen sağ-
layacak olan buharlı temizlik makinelerine 

ise hayran kalacak. Özellikle pandemi sü-
recinde evinde kendini daha da güvende 
hissetmesi için, buharın gücü ile temizlik 
ve hijyeni bir arada sunan Kärcher’in bu-
harlı temizlik cihazları annenizin rüyaları-
nı gerçeğe dönüştürecek.

ONA ÖZGÜRCE TEMİZLİK 
ARMAĞAN EDİN

Kärcher’in kablosuz elektrikli süpürgele-
ri ile anneniz özgürce temizlik yapma-
nın keyfini yaşasın. Üstün emiş gücü 
ve uzun sure dayanan bataryaları 
ile birbirinden farklı seçenekler-
de her annenin tercihine uygun 
bir kablosuz elektrikli süpürge 
Kärcher’de mutlaka var.

Annenizin yazın keyif yaptı-
ğı, kıymetli bahçe, teras veya 
balkonundaki mobilyaları da 
temizlemek artık hiç problem 
değil. Kärcher K5 Power 
Control Home ürü-
nü ile anneniz çit-
ler, küçük bahçe 
yolları ile döşeme 
taşları temizliğin-
de fark yaratmanın 
mutluluğunu yaşasın. 

Anneler Günü’nde biricik annenizin gözlerini sevinçle ışıldatmak için Kärcher’deki hediye 
alternatiflerine bakmanız yeterli olacak. Kärcher’in üstün teknolojiye sahip ürünleri tüm 

annelerin gönlünde yatan gerçek hijyen ve temizliği evlerine kadar getiriyor. 

VİTRİNDEKİLER
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FARUK ERDEM’DEN HERKESİN 
MERAK ETTİĞİ EMEKLİLİK FORMÜLLERİ

TBB YÖNETİM KURULU BAŞKANI ALPASLAN ÇAKAR OLDU

Türkiye’de milyonlarca çalışanın en çok 
merak ettiği konuların başında ne zaman 
emekli olacağı geliyor. Gazeteci Faruk Er-
dem’in buradan yola çıkarak hazırladığı ‘Ah 
Bir Emekli Olsam’ isimli kitap ne zaman ve 
nasıl emekli olacağını merak edenlere reh-
berlik ediyor.

Yasalarımızdaki emeklilik imkanlarını, er-
ken emekli olma fırsatlarını, çalışmayan-
lara sağlanan emeklilik avantajlarını sade 
bir dille, hikayeler eşliğinde ve anlaşılır ör-
neklerle anlatan kitapta, hiç kimseye ihti-
yaç duymadan emekliliğinizi hesaplayabi-
leceğiniz tablolar da yer alıyor. Bu konuda 
önemli bir boşluğu dolduracak olan ve Sahi 
Kitap tarafından çıkartılan ‘Ah Bir Emekli 
Olsam’ tüm dijital platformlarda ve kitapçı-
larda okurlarını bekliyor.

Kitabın arka kapağında şu ifadelere yer 
veriliyor: “Ev alsam, araba alsam, teknem 
olsa, tatile çıksam, dünyayı gezsem. Hayaller 
sonsuz, kaynaklar kıt. Herkes emekli olaca-
ğı tarihi bilmek istiyor. Bir güvenceye ihtiyaç 
duyduğumuz için emekliliği önemsiyoruz. 
Yoksa hepimiz biliyoruz ki, “Kıyı kasabasın-
da balık tutmak, tekne ile dünya turuna çık-
mak”, her emekliye nasip olacak bir hayal 
değil. Ama emeklilik zamanı da bir gün çı-
kıp gelecek. Peki ne zaman ve nasıl emek-
li olunur? Ne kadar prim ödenmeli? Hangi 

şartlarda erken emeklilik hakkı kazanılı-
yor? Çalışmadan emeklilik mümkün mü? 
Emekli maaşı nasıl artırılır? Tüm bu soru-
ların ve çok daha fazlasının cevabı işte bu 
kitapta. Faruk Erdem’den Ah Bir Emekli Ol-
sam, emeklilik için ihtiyaç duyduğunuz sihirli 
rakamlardan oluşan bir rehber.”

Türkiye Bankalar Birliği’nin (TBB), 21 Ni-
san 2021 tarihinde gerçekleştirilen Yöne-
tim Kurulu toplantısında, Yönetim Kurulu 
Başkanı ve Başkan Vekili seçimleri gerçek-
leştirildi. TBB Yönetim Kurulu Başkanlı-
ğı’na Alpaslan Çakar (Türkiye Cumhuriyeti 
Ziraat Bankası AŞ Genel Müdürü) ve Baş-
kan Vekilliği’ne Abdi Serdar Üstünsalih’in 
(Türkiye Vakıflar Bankası T.A.O. Genel Mü-
dür) seçilmesine oybirliği ile karar verildi.

Alpaslan Çakar, 1995 yılında Ankara Üni-
versitesi Siyasal Bilgiler Fakültesi Kamu 
Yönetimi Bölümü’nden mezun oldu, 1996 
yılında Ziraat Bankası’nda Müfettiş Yardım-
cısı olarak meslek hayatına başladı. Mü-
fettişlik ve Şube Müdürlüğü görevlerinde 

bulunan Çakar, Bölge Baş Müdürlüğü ve 
Daire Başkanlığı yaptı. 2010 yılından iti-
baren Bireysel Bankacılık, Operasyonel 
İşlemler, Dağıtım Kanalları Yönetimi ve 
Ödeme Sistemleri alanlarında Genel Mü-
dür Yardımcısı olarak görev yaptı. Son 
olarak Haziran 2018’de Perakende Ban-
kacılık Genel Müdür Yardımcısı olan Al-
paslan Çakar, 26 Mart 2021 tarihinde Zi-
raat Bankası Genel Müdürü oldu. Çakar, 
Ziraat Finans Grubu iştiraklerinden Zira-
at Teknoloji, Ziraat Hayat Emeklilik, Ziraat 
Sigorta, Ziraat GYO, Ziraat Bank Interna-
tional AG ve Ziraat Moskova’da Yönetim 
Kurulu Başkanlığı ve Üyeliği görevlerini 
de yürüttü.

Gazeteci Faruk Erdem’in ‘Ah Bir Emekli Olsam’ 
adlı kitabında, “Ne zaman ve nasıl emekli olu-
nur? Ne kadar prim ödenmeli? Hangi şartlar-
da erken emeklilik hakkı kazanılıyor? Çalış-
madan emeklilik mümkün mü? Emekli maaşı 
nasıl artırılır?” sorularına cevap aranıyor.

Alpaslan 
Çakar

Kärcher Smart Power Control serisi basınçlı yıkama makineleri ile tanışın. Zengin 
ürün gamı ile farklı temizlik sorununa çözümler sunan basınçlı yıkama makineleri ile 
aplikasyona direkt bağlanabilirsiniz. Parmaklarınızın ucundaki uygulama danışmanına 
başvurabilir, dilediğiniz aksesuara erişim sağlayabilir, akıllı telefonunuz üzerinden 
temizlikte ustalaşabilirsiniz.

Detaylı bilgi için: www.karcher.com.tr  Müşteri Destek Hattı: 0850 288 30 00

facebook.com/KarcherTurkiye    instagram.com/Karcherturkiye     Google ve Apple Store/Karcher Home & Garden

Türkiye’nin İlk App-Bağlantılı Basınçlı Yıkama Makineleri!Türkiye’nin İlk App-Bağlantılı Basınçlı Yıkama Makineleri!

WOW! 
YENİDEN
MÜKEMMEL
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ARAŞTIRMA | TÜRKİYE’NİN ENERJİ DEVLERİ

ELEKTRİK ÜRETİCİSİ 
100 

Kearney ve Enerji Günlüğü tarafından bu yıl ikincisi hazırlanan ‘MW100- Türkiye’nin En 
Büyük 100 Elektrik Üreticisi’ araştırmasının sonuçları açıklandı. Türkiye’nin en büyük elektrik 
üreticisi 20 bin 981 MWe’lik kurulu gücüyle EÜAŞ oldu. Özel sektörün en büyüğü ise Enka.

İşletme 710 30.983 108.005 60,0

İnşaat 41 1.687 4.578 2,5

Etüt-Proje 252 9.194 26.384 14,7

İşletme + İnşaat + Etüt-Proje 
Potans�yel 1.003 41.864 138.967 77,2

10 MW Üstü İlan Ed�leb�lecek 
Projeler 241 6.123 19.832 11,0

2023 Yılına Kadar 
Gel�şt�r�lecek Potans�yel 1.244 47.987 158.799 88,2

10 MW Altı 
Gel�şt�r�leb�lecek Projeler 613 2.594 8.570 4,8

2023 Yılı Sonrası 
Gel�şt�r�lecek Potans�yel - 4.419 12.631 7,0

TOPLAM POTANSİYEL 1.857 55.000 180.000 100

PROJELERİN AŞAMASI Adet Kurulu Güç 
(MW)

Enerji 
Üretim 
Potansiyeli 
(GWh/yıl)

Üretim 
Oranı (%)TÜRKİYE’NİN EN BÜYÜK
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E nerji Günlüğü ile uluslararası da-
nışmanlık şirketi Kearney’in ha-
zırladığı MW100 2021-Türkiye’nin 
En Büyük Elektrik Üreticileri Ra-

poru’nun ikincisi yayınlandı. Sektörün önde 
gelen aktörlerinin de katılımıyla yapılan çev-
rimiçi toplantıyla duyurulan MW100 2021 
Raporu, Enerji Piyasası Düzenleme Kuru-
mu’nun (EPDK) 31 Aralık 2020 tarihli veri-
lerinden hareketle hazırlandı. 

KAMU ŞİRKETİ EÜAŞ İLK SIRADA 
MW100 2021 listesinin zirvesinde devlete 

ait Elektrik Üretim Anonim Şirketi (EÜAŞ) yer 
alıyor. MW100 araştırmasına göre EÜAŞ’a 
bağlı santrallerin 20 bin 981 MWe’lik kurulu 
gücü bulunuyor. Bu kapasite, Türkiye’nin 95 
bin 890 MWe’lik toplam kurulu üretim ka-
pasitesinin yüzde 22’sini oluşturuyor. Lis-
tenin ikinci sırasında ise 3 bin 830 MWe’lik 
kurulu güce sahip ENKA bulunuyor. 

ENERJİSA’NIN PORTFÖY DAĞILIMI
Sabancı Holding ile Alman E.ON ortaklı-

ğı Enerjisa Üretim, MW100 Araştırması’nda 
3 bin 608 MWe’lik kurulu gücüyle en büyük 
üçüncü elektrik üreticisi konumunda yer alı-
yor. Enerjisa ilk üç arasında en dengeli kay-
nak dağılımına sahip oyuncu olarak dikkat 
çekiyor. MW100’e göre Enerjisa’nın üretim 
portföyünde bin 583 MWe’lik doğalgaz, 450 
MWe’lik yerli kömür, bin 353 MWe’lik hidro-
elektrik, 211 MWe’lik de rüzgâr santrali var. 

İLK 10 ŞİRKET DEĞİŞMEDİ 
MW100 araştırmasının dördüncü sırasın-

da 2 bin 818 MWe’lik kurulu gücüyle Eren 
Enerji, beşinci sırasında ise 2 bin 737 MWe’lik 
kurulu gücüyle Çelikler Holding yer alıyor. 
Cengiz Enerji 2 bin 715 MW ile altıncı, Limak 
Enerji 2 bin 576 MW ile yedinci, Aydem Ener-
ji bin 964 MW ile sekizinci, İÇDAŞ bin 669 
MW ile dokuzuncu, Bilgin Enerji bin 577 MW 
ile 10’uncu sıradaki yerlerini korumayı ba-
şardılar. İlk 10 içinde kurulu gücünü en çok 
arttıran oyuncu unvanı da Limak Enerji’de. 

ENERJİ OKURYAZARLIĞINI 
YÜKSELTMEK 

Enerji Günlüğü Genel Yayın Yönetmeni 
Mehmet Kara, MW100 Araştırma Raporu’na 

ilişkin değerlendirmesinde, Türkiye elekt-
rik sektöründeki bilgi birikiminin giderek 
artıp derinleştiğini söyledi. Enerji okur ya-
zarlığını artıracak çalışmalara ihtiyaç oldu-
ğuna dikkat çeken Kara, şöyle devam etti: 

“Tüm dünyada olduğu gibi Türkiye’de de 
enerji konusunda ihtiyaç duyulan farkında-
lık, sadece enerji fiyatlarıyla sınırlı kalmayıp, 
hayatın tüm alanlarını kapsayacak şekilde, 
sürdürülebilirlik yaklaşımıyla gelişmeli. Yani 
temiz çevre, iklim değişikliği, makro ekono-
mik dengeler ile enerji arasındaki ilişkiler 
gibi konulara da yeterli hassasiyetin gös-
terilmesini sağlayacak bir toplumsal algıya 
ihtiyaç var. Bu konuda hem enerji sektörü 

oyuncularına hem de medya sektörüne cid-
di görevler düşüyor. Enerji Günlüğü olarak 
bu konuda işbirliklerine her zaman hazır 
olduk ve olacağız.”

SÜRDÜRÜLEBİLİRLİK 
ODAKLI ENERJİ YÖNETİMİ 

Kearney Türkiye Yönetici Ortağı Onur 
Okutur da, MW100 2021 Raporu’nu değer-
lendirirken Türkiye elektrik sektörünün 
salgın şartları altında bile toplam kapasi-
tesini yüzde 5 artırarak finansal ve teknik 
sağlamlığını bir kez daha dünyaya gös-
terdiğini söyledi. Okutur, “Türkiye elektrik 
sektöründeki kapasite artışının yüzde 95’i 
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yenilenebilir kaynaklarıyla gerçekleş-
ti. Böylece bu kaynakların toplam ka-
pasitedeki payı yüzde 51,5’e yükseldi. 
Türkiye 2020’de yüzde 43’lük yenile-
nebilir enerji üretim payı ile dünyada-
ki pek çok gelişmiş ekonomiyi geçti ve 
bu doğrultuda çevre ve sürdürülebilir-
lik odaklı bir enerji yönetimi uyguladı-
ğını bir kez daha göstermiş oldu” dedi.

MW100 TÜRKİYE’NİN 
YÜZDE 83’Ü

Elektrik üreticilerinin 31 Aralık 2020 ta-
rihi itibarıyla sahip oldukları kurulu güç-
lerine göre yapılan ‘MW100, Türkiye’nin 

Kurulu Güç Dağılımı  2020 (MW)                                                                                                                                     
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En Büyük 100 Elektrik Üreticisi Araştırma-
sı’nda yer alan şirketlerin toplam kurulu 
gücü 79 bin 420 MWe’ye ulaşıyor. Bu kapasi-
te, MW100 şirketler¬inin Türkiye’nin toplam 
kurulu üretim kapasitesinin yüzde 83’ünü 
oluşturuyor. 

HİDROELEKTRİK 
EN BÜYÜK KAYNAK

MW100 şirketlerinin kurulu güçlerinin kay-
nak bazında dağılımı incelendiğinde doğal-
gaz ile hidroelektriğin son yıllarda olduğu 
gibi önde olduğu görülüyor. Bu iki kaynak-
tan hidroelektrikte 26 bin 439 MWe, doğal-
gazda ise 23 bin 561 MWe kurulu üretim ka-
pasitesi bulunuyor. Hidroelektrik ve doğal-
gazı, 19 bin 510 MWe’lik kurulu güçle kömür 
izliyor. MW100 şirketlerinin yerli kömürde 
12 bin 241 MWe, ithal kömürde ise 7 bin 192 
MWe’lik kurulu kapasiteleri bulunuyor. Son 
yıllarda büyük yatırım yapılan ve hızla büyü-
yen yenilenebilir enerji kaynağı rüzgar ise 
7 bin 417 MWe’lik kurulu kapasite ile kömü-
rün arkasında yer alıyor.

BU YIL 9 YENİ ŞİRKET GİRDİ
MW100 listesine bu sene 9 yeni şirket da-

hil oldu. Yeni katılan şirketlerin tümü yeni-
lenebilir enerji kaynaklarındaki güçlü port-
föyleriyle dikkat çekiyor. Yeni katılan şirket-
lerin yüzde 80’inin sadece yenilebilir enerji 
kaynaklarında yatırımları bulunuyor. 2020 
yılında hidroelektrik santrallerine yaptığı 
yatırımlarla dikkat çeken Energo-Pro lis-
teye 60. sıradan girdi.

TOPLAM KURULU GÜÇ 
YÜZDE 5 ARTTI

MW100 2021 raporuna göre Türkiye’nin 
elektrik üretimi kurulu gücü 2020 yılında 
salgın önlemlerine rağmen yaklaşık yüzde 
5’lik artışla 96 bin megavat (MW) seviyesi-
ne dayandı. Yıllık elektrik tüketimi ise Ni-
san-Mayıs aylarındaki sert düşüşe rağmen 
toplamda 2019’a göre artış gösterdi ve 305 
milyar kilovatsaati aştı. Jeotermal, güneş ve 
rüzgâr enerjisinin toplam elektrik üretimin-
deki payı, devlet teşvikleriyle artan kurulu 
güç kapasitenin de etkisiyle bir sene için-
de yüzde 13’ten yüzde 15 seviyesine yüksel-
di. Rapora göre hidroelektrik santrallerin 
payı 2020 yılına kıyasla gerilerken, bu dü-
şüşte özellikle Ekim-Aralık ayları arasında 
yaşanan kuraklık etkili oldu.
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ELEKTRİK TÜKETİM ARTIŞI KURULU GÜÇTEKİ BÜYÜMENİN GERİSİNDE

KURULU GÜÇTE 100 GW’A DOĞRU
Türkiye’nin elektrik üretimi kurulu gücü, 2020 yılında salgın önlemlerine 

rağmen yaklaşık yüzde 5’lik artışla 96 bin megavat (MW) seviyesine dayandı. 
Yıllık elektrik tüketimi ise Nisan-Mayıs aylarındaki sert düşüşe rağmen 
toplamda 2019’a göre artış gösterdi ve 305 milyar kilovatsaati aştı.

Türkiye’deki işletmedeki elektrik üretimi 
kurulu gücü, 2020 yılında sonu itibarıyla top-
lam 95,9 GigaWatt (GW) olarak hesaplandı. 
Bu rakam, 91.3 GW’lik 2019 yılı sonu verisine 
göre 4.6 GW’lik artış anlamına geliyor. Tür-
kiye’deki kurulu gücün yüzde 32’lik kısmını 
hidroelektrik kaynaklı santraller oluşturuyor.

Doğalgaz santrallerinin payı yüzde 27, yer-
li kömür santrallerinin payı yüzde 12, ithal 
kömür santrallerinin payı yüzde 9 seviye-
lerinde bulunuyor. Kurulu gücün yüzde 9’u 
rüzgâr, yüzde 7’si güneş, yüzde 2’si jeoter-
mal santrallerinden oluşuyor. Geriye kalan 
yaklaşık yüzde 2’lik pay ise fuel oil, atık ısı 
gibi çeşitli kaynak türlerine ait.

Türkiye’nin toplam kurulu gücündeki yıl-
lık artış ise yaklaşık yüzde 5 seviyesinde. Bu 
büyümede devlet teşvikleri sayesinde yoğun 
ilgi gören yenilenebilir enerji kaynaklarına 
dayalı kurulu güç artışı önemli rol oynadı. 
Doğalgaz çevrim santrallerinin toplam ku-
rulu gücünde ise piyasa koşullarında üç se-
nedir devam eden olumsuzlukların etkisiy-
le 223MW’lık bir gerileme yaşandı. Özellikle 
hidrolik ve rüzgâr kurulu gücünde ise ön-
ceki dönemlere göre daha fazla artış yaşa-
nırken, ithal ve yerli kömürde ise kısıtlı bir 
büyüme göze çarpıyor.

YAPISAL DEĞİŞİM 
Son 15 yılda Türkiye’nin kurulu güç ge-

lişiminde olumlu yapısal değişiklikler göz-
lemleniyor. Özellikle yenilenebilir enerji kay-
naklarındaki artış dikkat çekici. Son 15 yılda 
toplam kurulu güç 2.5 kat artarken yenile-
nebilir enerji kaynaklarında çeşitlenme gö-
rüldü. Son 15 yılın ilk 10 yıllık dilimini oluş-
turan 2005-2015 döneminde toplam kuru-
lu güçte 2 kata yakın bir artış yaşanırken, 
rüzgâr santrallerin toplam kurulu güç içe-
risindeki payı yüzde 6 seviyesine yükseldi. 
2015-2020 dönemleri arasında ise yenile-
bilir enerjiye yönelik teşvikler doğrultusun-
da hidroelektrik, rüzgâr, güneş ve jeoter-
mal kurulu gücünde ciddi artışlar yaşan-
dı. Buna karşılık doğalgazın toplam kurulu 
güçteki payı 9 puan azalarak yüzde 27 se-
viyesine geriledi.

Toplam kurulu güç kapasitesi son 5 yılda 
yüzde 31 arttı ve bu süreçte yüzdesel olarak 
en çok artış güneş enerjisinde gerçekleşti. 
Yıllık yüzde 93’lük bileşik büyüme hızı yaka-
layarak 5 yıl içinde kurulu güneş güç kapa-
sitesi yaklaşık 32 katına çıktı. Son beş yıllık 
periyottaki artışın yaklaşık yüzde 78’i yeni-
lenebilir kaynaklardan geliyor. Negatif bile-
şik büyüme hızına sahip olan tek kategori 
eksi yüzde 0.3 ile doğalgaz santralleri oldu. 
Geride bıraktığımız sene içinde biyokütle 
santrallerinin kapasitesi 300 megavat’tan 

fazla artarak yüzde 54 büyüdü. Önümüz-
deki yıllarda da yenilenebilir enerji türle-
rindeki kapasite artırımlarının öncülüğün-
de benzer büyüme rakamlarının devam et-
mesi bekleniyor.

BRÜT ELEKTRİK ÜRETİMİ 
VE TÜKETİMİ 

Türkiye brüt elektrik üretimi 2020 yı-
lında Covid-19 salgınına rağmen kısmi de 
olsa artarak 305,4 GWh düzeyine ulaştı. Brüt 
elektrik üretiminin yüzde 34’lük kısmı kö-
mür santrallerinden gelirken, ikinci sıra-
da yüzde 26’lık pay ile hidrolik santralle-
ri yer alıyor. Brüt elektrik üretiminin yüz-
de 23’lük kısmı doğal gaz santrallerinden 
sağlandı. Elektriğin yüzde 15’lik kısım jeo-
termal, güneş ve rüzgâr santrallerinde üre-
tilirken, kalan yüzde 2’lik pay ise biyokütle, 
fuel oil, motorin gibi çeşitli kaynaklara ait.

Jeotermal, güneş ve rüzgâr enerjisinin 
toplam elektrik üretimindeki payı, devlet teş-
vikleriyle artan kurulu güç kapasitenin de 
etkisiyle bir sene içinde yüzde 13’ten yüzde 
15 seviyesine yükseldi. Hidroelektrik santral-
lerin payı ise 2020 yılına kıyasla geriledi. Bu 
gerilemede özellikle Ekim-Aralık ayları ara-
sında yaşanan kuraklık etkili oldu. Toplam 
hidroelektrikten gelen enerji üretimi 2019 
yılına göre yüzde 12 azaldı. Azalan hidroe-
lektrik enerji üretimini, doğal gaz santral-
lerindeki üretim artışı dengeledi. 2019 yılı 
ile kıyaslandığında toplam doğal gaz üreti-
mi yüzde 22 artarak, toplam enerji üreti-
mindeki payını yüzde 19’dan yüzde 23’e çı-
karmayı başardı. 2016-2018 yıllarında yüz-
de 40-50 gibi düşük kapasitelerle faaliyet 
gösteren doğalgaz santrallerinin, 2019 yı-
lında yüzde 25’e gerileyen ortalama kapasi-
te kullanım oranları, artan talebin etkisiyle 
2020 yılında yüzde 31 seviyesine yükseldi.

Toplam hidroelektrikten 
enerji üretimi 2019 yılına 
göre yüzde 12 azaldı.

Son 15 yıllık dönemde Türkiye’nin brüt 
elektrik üretimi yaklaşık olarak iki kat bü-
yümüş durumda. Özellikle jeotermal, güneş 

ve rüzgâr enerjisinin, devlet teşviklerinin 
de etkisiyle son beş yılda üretimdeki payı 
iki katına çıktı.

Ancak rüzgâr ve güneş gibi çalışma süre-
leri, dolayısıyla kapasite faktörü düşük te-
sislerin artması üretimdeki artışın kurulu 
güçteki 2.5 katlık artışın gerisinde kalma-
sında etkili oldu. Kurulu kapasiteye oran-
la enerji üretim seviyesi düşük seyretmesi 
kapasite fazlalığını da beraberinde getirdi. 
Örneğin, doğalgazdaki kullanılabilirlik ora-
nı geçen yıla göre artmasına rağmen hala 
yüzde 31 seviyesinde seyretti. Üretimdeki 
artışın kurulu güçteki 2.5 katlık artışın al-
tında kalmasında özellikle 2013 yılından iti-
baren yüksek kapasite artışlarına karşın 
talepteki yükselişin ılımlı düzeyde gerçek-
leşmesi de başka bir etken.

COVID-19’UN 
ENERJİ TALEBİNE ETKİSİ 

Covid-19 salgının tüm dünyayı etkisi al-
tına almasından sonra, Türkiye’de Nisan 
ayından itibaren getirilen kısıtlamalar ile 
enerji talebinde ciddi bir düşüş görülüyor. 
Tam kapanma döneminin etkisiyle birlikte 
2020 Nisan ve Mayıs aylarında elektrik ta-
lebi 2019’a göre yaklaşık yüzde 15’lik bir dü-
şüş yaşadı. Bu düşüşün en önemli sebebi bü-
yük endüstrilerdeki (örneğin otomotiv) fab-
rikaların kapanmalarından kaynaklanıyor. 
İlk kısıtlamalarının bitmesi ile elektrik ta-
lebi beklenen seviyeye dönenerek 2019 ta-
lebinin üzerine çıktı. Büyük endüstrilerin 
Covid-19 şartlarına hızlı bir şekilde uyum 
sağlayarak fabrikaların tekrar açılması ile 
Haziran ayında elektrik talebi yüzde 20 art-
tı. 2020’nin son çeyreğinde gelen ikinci kı-
sıtlamalara rağmen 2020’de 2019’dan daha 
fazla elektrik talebi gözlendi.

Yenilenebilir enerji kaynaklarına ve yerli 
kömüre yönelik devlet teşvikleri ile elektrik 
üretiminde yerli kaynak oranı 2015 yılında 
yüzde 46 seviyesinden yüzde 55 seviyesine 
yükseldi. 2019’dan 2020’e geçişte yerli kay-
nakların oranındaki düşüş, kuraklık kay-
naklı hidroelektrik enerjisinde yaşanan dü-
şüşten kaynaklanıyor. Elektrik üretiminde 
yerli kaynak oranı 2015 yılındaki yüzde 46 
seviyesinden yüzde 55 seviyesine yükseldi.

Toplam kurulu güç kapasitesi son 5 yılda yüzde 31 arttı ve 
bu süreçte yüzdesel olarak en çok artış güneş enerjisinde 

gerçekleşti. Yıllık yüzde 93 bileşik büyüme hızı yakalayarak 5 
yıl içinde güneş güç kapasitesi, yaklaşık 32 katına çıktı.

ARAŞTIRMA | TÜRKİYE’NİN ENERJİ DEVLERİ
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LİSTENİN YENİLERİ YENİLENEBİLİRCİ
Türkiye’nin en büyük 100 elektrik üreticisi listesindeki ilk 10 şirket 

yerini korudu. 2020’de listede bulunan 9 firma ise yerlerini yeni giren 
oyunculara bıraktı. Yeni girenlerin kurulu gücü yenilenebilir ağırlıklı.

Sektördeki en büyük kapasite artırımı 801 
MWe ile HABAŞ’ın Aliağa-DGKÇ Santrali’n-
de gerçekleşti. Bu gelişme ile HABAŞ toplam 
üretim kapasitesini 1097 MWe seviyesine çı-
kardı ve 29 sıra birden yükselerek 16. sıra-
ya yerleşti. Limak Enerji 2020’nin Temmuz 
ayında faaliyete geçirdiği 420 MWe kapasiteli 
Çetin Barajı ile listedeki konumunu korudu.

Kapasite değişikliklerine rağmen ilk 10’daki 
oyuncuların sıralamasında değişiklik görül-
medi. Ciner Holding bünyesindeki 620 MWe 
kapasiteli Çayırhan Termik Santrali’ni iş-
letim süresi sona erdiğinden EÜAŞ’a dev-
retti. Bu gelişmeler ışığında Ciner Holding 
10 sıra gerileyerek listede 23. sırada ken-
disine yer buldu.

2020 yılında rüzgâr enerjisine yapılan 

yatırımlar dikkat çekti. Akfen, Zorlu Ener-
ji’den devraldığı toplam 80 MWe kapasite-
li iki rüzgâr enerjisi santralini portföyüne 
eklemiş durumda. Sanko Enerji ise yeni al-
dığı 4 adet rüzgâr santrali lisansı ile liste-
de üç sıra yükselerek 25’inciliğe yükseldi.

İLK 100’DE 9 YENİ OYUNCU
MW100 listesine bu sene 9 yeni şirket da-

hil oldu. Yeni katılan şirketlerin hepsi yeni-
lenebilir enerji kaynaklarındaki portföyle-
riyle dikkat çekiyor. Yeni katılan şirketlerin 
yüzde 80’inin sadece yenilebilir enerji kay-
naklarında yatırımları var. Özellikle 2020 yı-
lında hidroelektrik santrallerine yaptığı ya-
tırımlarla dikkat çeken Energo-Pro listeye 
60. Sırada yer aldı. Greeneco Enerji, MÖN 

İnşaat Enerji, Yıldızlar Enerji, Peker Ener-
ji, Kıvanç Enerji, Akbaş Holding, Akış Ener-
ji ve Oltan Köleoğlu Enerji listeye yeni giriş 
yapan şirketlerden oldu.

LİSTEDEN DÜŞEN ŞİRKETLER
Bir önceki yıl MW100 listesinde yer alıp bu 

yıl liste dışı kalan biri Ado Enerji. Bu şirket, 
elektrik üretim tesislerini Ece Tur’a dev-
rettiği için MW100 Türkiye 2021 listesin-
den düştü. Bu sene Türkiye’nin en büyük 
100 elektrik üreticisi listesinde yer alama-
yan diğer oyuncular ise Çakmaktepe Ener-
ji, Karadeniz Holding, Ataer Enerji, Acarsoy 
Enerji, Reşadiye Hamzalı Elektrik Üretim, 
MOSB Enerji, Soyak Enerji ve Uğur Enerji 
olarak sıralandı.

“BİOTREND ENERJİ, YÜZ BİNLERCE 
HANENİN ENERJİ İHTİYACINI KARŞILIYOR”

DOĞANLAR HOLDİNG YÖNETİM KURULU BAŞKANI DAVUT DOĞAN:

D oğanlar Holding Yönetim Ku-
rulu Başkanı Davut Doğan, Do-
ğanlar Holding iştiraki olan Bi-
otrend Çevre ve Enerji Yatırım-

ları AŞ’nin 2017 yılında katı atık yönetimi 
ve yenilenebilir enerji üretimi konusun-
da yatırımlar yapma ve teknolojik olarak 
üretim ve uygulama merkezi olma misyo-
nuyla kurulduğunu söyledi. Davut Doğan, 
“Grubumuzun enerji şirketi olan Biotrend 
Enerji ile halka arz çalışmalarında talep 
toplama dönemini geride bırakarak, Bor-
sa İstanbul’da işlem görmeye başladık. Ya-
tırımcıların halka arzımıza yoğun ilgisiy-
le, ihracımızın yaklaşık 20 katı kadar bi-
reysel talep geldi ve 5 milyon da ek satış 
yaptık. Halka arz başvurumuzda alınan 
ve Sermaye Piyasası Kurulunun onayla-
dığı ihraç miktarları doğrultusunda ta-
lepleri sınırlı miktarda karşılamaya ça-
lıştık. Halka arz büyüklüğü ek satış dahil 
750 milyon TL olarak gerçekleşti. Halka 
arz büyüklüğünün yüzde 45’ine karşılık 
gelen fon ile günlük alım emri taahhüdü 
gerçekleşecek” dedi. 

“12 ADET FAAL 
TESİSİMİZ BULUNUYOR”

Biotrend Enerji’nin 2020 yıl sonu itiba-
riyle, 10 biyogaz, 1 biyokütle ve 1 atık yakıt 
hazırlama ve tedarik tesisi olmak üzere 
toplam 12 adet faal tesisinin bulunduğu 
bilgisini veren Davut Doğan, “2021 yılında 
devreye girecek olan 1 biyokütle ve 5 biyo-
gaz tesisiyle birlikte toplam 6 bölgede, 11 
ilde, 18 tesiste evsel, tarımsal ve orman-
sal atıkları yüz milyonlarca kilovat saat 
elektriğe dönüştürerek yüz binlerce ha-
nenin enerji ihtiyacını karşılamasını bek-
liyoruz. Biotrend Enerji’nin etkinlik ve faa-
liyet alanları arasında; fermantsayon, bio-
kütle, enerji üretim ve katı atık depolama 

alanlarının işletimi, mekanik ayırma tesi-
si, ATY (Atıktan Üretilmiş Yakıt) hazırlama 
tesisi, sızıntı suyu arıtma tesisi, biyolojik 
işlem tesisi, deponi gazı (çöp gaz), enerji 
üretim santrallerinin kurulum ve işleti-
mi, kompost üretimi ile entegre atık en-
tegre tesis yönetimi yer alıyor. Biotrend 
Enerji, evsel atığın yaklaşık yüzde 20’sini 
işler hale getiriyor” diye konuştu.

Davut Doğan, sözlerine şöyle devam etti: 
“Biotrend Enerji’nin sahip olduğu tesislerin 

toplam kurulu gücü ise 55, 8 MW seviye-
sinde. Bu yıl Giresun tesisimizi devreye 
aldık. Yıl içinde devreye alınması planla-
nan diğer Biotrend tesisleri; İzmir Men-
deres Biyogaz Elektrik Üretim Tesisi, Ma-
latya-2 Çöp Gaz Elektrik Üretim Tesisi, 
Aksaray Çöp Gaz Elektrik Üretim Tesisi, 
Ezine Biyokütle Enerji Tesisi ve Ayvacık  
Çöp Gaz Elektik Üretim Tesisi. 2021 yılın-
da ulaşılması hedeflenen toplam kurulu 
güç ise 93 MW seviyesinde.”

Doğanlar Holding Yönetim Kurulu Başkanı Davut Doğan, “Biotrend Enerji’nin, 2020 yıl sonu 
itibariyle, 10 biyogaz, 1 biyokütle ve 1 atık yakıt hazırlama ve tedarik tesisi olmak üzere 
toplam 12 adet faal tesisi bulunuyor. 2021 yılında devreye girecek olan 1 biyokütle ve 5 
biyogaz tesisiyle birlikte toplam 6 bölgede, 11 ilde, 18 tesiste evsel, tarımsal ve ormansal 

atıkları yüz milyonlarca kilovat saat elektriğe dönüştürerek yüz binlerce hanenin enerji 
ihtiyacını karşılamasını bekliyoruz” dedi. 

DAVUT DOĞAN: “Halka arz 
büyüklüğü ek satış dahil 750 
milyon TL olarak gerçekleşti. 

Halka arz büyüklüğünün 
yüzde 45’ine karşılık gelen 

fon ile günlük alım emri 
taahhüdü gerçekleşecek.”

BİOTREND ENERJİ | HABERARAŞTIRMA | TÜRKİYE’NİN ENERJİ DEVLERİ
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HABER | SANKO ENERJİ

“ENERJİ SEKTÖRÜNE 
1,5 MİLYAR DOLAR 

YATIRIM YAPTIK”

SANKO HOLDİNG ONURSAL BAŞKANI ZEKİ KONUKOĞLU:

Sanko Holding Onursal Başkanı Zeki Konukoğlu, Sanko Enerji Grubu’nun 
enerji yatırımlarını Ekovitrin’e anlattı. Zeki Konukoğlu, Sanko Enerji 

Grubu’nun sahip olduğu 6 hidroelektrik, 6 rüzgâr ve 3 jeotermal santralle 
bugüne kadar toplam 1,5 milyar dolar yatırım yaptığını söyledi.

ZEKİ KONUKOĞLU: “Türkiye’nin 
enerji ihtiyacına güvenilir 
ve sürdürülebilir bir katkı 
sağlayan Sanko Enerji Grubu, 
elektrik üretim santrali projeleri 
geliştiriyor, kuruyor, işletiyor 
ve üretilen elektriğin satışı ile 
elektrik ticareti yapıyor.” 

Sanko Enerji, Manisa Salihli’de bulunan JES-1 (15 MW) santralinin 
yanı sıra, 16 Ocak 2021’de Cumhurbaşkanı Recep Tayyip Erdoğan 
tarafından video konferans aracılığı ile açılışı yapılan JES-2 (24,5 

MW) ve JES-3 (30 MW) jeotermal enerji santralleri de olmak üzere, 
toplam üç jeotermal santral ile hizmet veriyor.
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DOSYA | SANKO ENERJİ

S anko Holding Onursal Başkanı Zeki 
Konukoğlu, Ekovitrin’e yaptığı açık-
lamada, Sanko Enerji Grubu’nun bu-
güne kadar toplam 1,5 milyar ABD 

doları tutarında yatırım gerçekleştirdiğini 
belirtti. Sanko Enerji Grubu’nun 6 hidroelekt-
rik, 6 rüzgâr ve 3 jeotermal santralle tamamı 
yenilenebilir enerji kaynaklarından oluşan 
toplam 1.000 MW kurulu gücü ve bu kuru-
lu güçle yılda 3,4 milyar kWh enerji üretme 
kapasitesi bulunduğunu söyleyen Zeki Ko-
nukoğlu, “Türkiye’nin enerji ihtiyacına gü-
venilir ve sürdürülebilir bir katkı sağlayan 
Sanko Enerji Grubu, elektrik üretim santra-
li projeleri geliştiriyor, kuruyor, işletiyor ve 
üretilen elektriğin satışı ile elektrik ticareti 
yapıyor. Yenilenebilir enerjiye dayalı üretimi 
sayesinde karbon salınımının azaltılmasına 
katkı sağlayan Sanko Enerji Grubu, aynı za-
manda teknoloji ve verimlilik odaklı yatırım-
ları ve operasyonları ile sürdürülebilirliğe 
önemli katkılar sunuyor. Sanko Enerji Gru-
bu, portföyünü yenilenebilir enerji santral-
leriyle büyütüp, Türkiye’nin yeşil enerji dö-
nüşümüne katkı sağlamayı amaçlıyor. Tüm 
tesislerindeki karbon çalışmalarını tamam-
layarak, halihazırdaki karbon ve yeşil sertifi-
ka miktarını beş katına çıkarmayı ve bunun 

yanı sıra karbon ticaretinde aktif olarak rol 
almayı hedefleyen Grup, ülkemizin dört bir 
yanındaki doğal enerji kaynaklarını verimli 
ve etkin bir şekilde kullanabilmek için, her 
biri kendi alanında son derece donanımlı, 
yetkin ve profesyonel kadrosu ile hizmet 
veriyor” dedi. 

“PANDEMİDE ETKİN BİR ŞEKİLDE 
ÖNLEMLERİMİZİ ALDIK”

Tüm faaliyetlerinde iş sağlığı ve güven-
liği standartlarını en ön sıraya koyan San-
ko Enerji’nin Covid-19 salgını sırasında tüm 
ofis ve işletmelerinde, etkin bir şekilde ön-
lemlerini aldığını kaydeden Zeki Konukoğ-
lu, “Sanibey Barajı, TSE’nin Covid-19’a kar-
şı açıkladığı tüm standartları karşılayarak, 
10 Haziran 2020’de, enerji sektöründe ‘Co-
vid-19 Güvenli Üretim Belgesi’ alan ilk işletme 
oldu. Sanibey Barajı’nın bu belgeyi almasın-
dan bir ay kadar sonra, 16 Temmuz 2020’de, 
Rize’de faaliyette olan Cevizlik HES, Kalkan-
dere HES ve Kızılağaç HES ve onların ar-
dından Tokat’ta bulunan Tepekışla Barajı ve 
HES de ‘Covid-19 Güvenli Üretim Belgesi’ al-
maya hak kazandı. Manisa Salihli’de hizmet 
veren ve toplam kurulu gücü 69,5 MW olan 
JES-1, JES-2 ve JES-3 jeotermal santralleri de 

Aralık 2020’de ‘Covid-19 Güvenli Üretim Bel-
gesi’ alan ilk jeotermal enerji santrali oldu” 
diye konuştu. 

SOSYAL SORUMLULUK PROJELERİ
Doğaya saygının, Sanko Enerji Grubu’nun 

kurum kültürünün ayrılmaz bir parçası oldu-
ğuna dikkat çeken Zeki Konukoğlu, “Çevreye 
karşı sorumluluklarımızın farkındayız ve al-
dığımız yatırım kararlarında her zaman bu 
farkındalıkla hareket ediyoruz. Faaliyet gös-
terdiğimiz tüm bölgelerden gelen yardım ve 
bağış taleplerini titizlikle inceleyerek değer-
lendiriyoruz. Bu zamana kadar; eğitim, kül-
tür, sanat, çevre gibi konulara destek olma-
nın yanı sıra yol, okul, cami yapımı gibi sayı-
sız sosyal sorumluluk projesinin altına imza 
atan Sanko Enerji Grubu, Manisa Salihli’de 
jeotermal santral borularının her iki tara-
fına, toplam 8 bin 250 metrelik alana, yöre 
için oksijen kaynağı olacak 16 bin 500 ağaç 
dikti. Ayrıca eğitime yatırımın geleceğimi-
ze yatırım olduğunun bilinciyle, yine Salih-
li’de bulunan bir ilköğretim okuluna robo-
tik kodlama sınıfı yaparak hediye ettik. Öte 
yandan, ülkemizin kıyı ve denizlerinin ko-
runmasını kendisine misyon edinmiş Deniz-
temiz TURMEPA Derneği’nin aktif bir üyesi 

olan Sanko Enerji, 10 yıldır ülkemizin en gü-
zel koylarından Göcek ve Bodrum’un temiz 
kalması için TURMEPA I teknesinin spon-
sorluğunu üstleniyor. Sponsorluğunu üst-
lendiği tekne, Göcek Koyu’ndaki teknelerin 
yanlarına tek tek giderek, o teknelerden çı-
kan katı ve sıvı atıkları toplayarak milyon-
larca litre sıvı atığın deniz karışmasını ön-
lüyor” şeklinde konuştu. 

Sanko Holding Onursal Başkanı Zeki Konu-
koğlu, Sanko Enerji Grubu’nun enerji sektö-
ründeki yatırımları hakkında şu bilgileri verdi:

SANKO ENERJİ SANTRALLERİ
RÜZGÂR ENERJİ SANTRALLERİ: San-

ko Enerji Grubu, 2020 yılında, Karaman’da 
Akyel-1 (43,2 MW) ve Akyel-2 (10,8 MW), Ça-
nakkale’de Gazi-9 (74,2 MW) ve Bursa’da Gü-
ney-1 (73,6 MW) rüzgâr enerji santrallerinin 
Bakanlık kabullerinin yapılması sonucu, rüz-
gârda toplam kurulu gücünü yaklaşık 202 
MW daha artırdı. Grup, hâlihazırda işletmede 
olan Çatalca RES (93 MW) ve Karaman’daki 
Hilâl-2 RES (9,9 MW) ile birlikte toplam altı-
ya ulaşan rüzgâr enerji santrallerinde doğa 
dostu enerji üretmeye devam ediyor. 

HİDROELEKTRİK ENERJİ SANTRALLE-
Rİ: Adana Seyhan Nehri üzerinde bulunan 

ve toplam kurulu gücü 317 MW olan Sanko 
Enerji Sanibey Barajı, özel sektör tarafından 
bu büyüklükte yapımı en hızlı tamamlanan 
baraj olma özelliği taşıyor. Grubun ayrıca 
Tokat Erbaa’da Tepekışla Barajı (70 MW), Gi-
resun’da Koçlu (37 MW), Rize’de ise Kalkan-
dere (36 MW), Cevizlik (93 MW) ve Kızılağaç 
(5 MW) hidroelektrik santralleri bulunuyor.

JEOTERMAL ENERJİ SANTRALLERİ: San-
ko Enerji, Manisa Salihli’de bulunan JES-1 (15 
MW) santralinin yanı sıra, 16 Ocak 2021’de 
Cumhurbaşkanı Recep Tayyip Erdoğan ta-
rafından video konferans aracılığı ile açılışı 
yapılan JES-2 (24,5 MW) ve JES-3 (30 MW) jeo-
termal enerji santralleri de olmak üzere, top-
lam üç jeotermal santral ile hizmet veriyor.

Rize’de faaliyette olan Cevizlik HES, 
Kalkandere HES ve Kızılağaç HES ve onların 
ardından Tokat’ta bulunan Tepekışla Barajı 
ve HES de ‘Covid-19 Güvenli Üretim Belgesi’ 
almaya hak kazandı.

Deniztemiz TURMEPA Derneği’nin aktif bir üyesi olan Sanko Enerji, 
10 yıldır ülkemizin en güzel koylarından Göcek, ve Bodrum’un temiz 
kalması için TURMEPA I teknesinin sponsorluğunu üstleniyor.
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K onya Şeker’in bir geleneği oldu-
ğunu ve pancar tohumu tarla-
ya düşmeden üreticiyi destek-
lemeye başladığını söyleyen 25. 

ve 26. Dönem AK Parti Karaman Milletve-
kili ve Pankobirlik Genel Başkanı Recep Ko-
nuk, “Konya Şeker, son pancar işlenip, onun 
şekeri de ambara girip fabrikadaki iş biter 

bitmez pancar parası ödemesini tamamlar. 
Bu sene de bu gelenek değişmedi. Konya Şe-
ker, 741 milyon 455 bin TL’yi ödeyip pancar 
parası ödemesini tamamladı. Pandemi ne-
deniyle ekonominin yavaşladığı, hemen he-
men bir yıldır kafelerin, lokantaların, pas-
tanelerin, otellerin kısaca şekerin toplu tü-
ketiminin olduğu yerlerin yılın yarısından 

fazlasını kapalı geçirdiği, dolayısıyla şeke-
rin toplu satışının azaldığı, şeker ticaretin-
de vadelerin uzadığı bir dönemde, yani nakit 
akışını etkileyen olumsuz şartlara rağmen 
Konya Şeker, toplamda pancar üreticisine 1 
milyar 433 milyon 660 bin 750 TL’lik pancar 
bedeli ödemesini tamamladı. Pancar emek-
le yetişir, o emeğin kıymetini üretici ile etle 

tırnak gibi olanlar bilir, Konya Şeker o gay-
retin hakkını günü gününe verir” dedi.

Konya Şeker’in tarımsal ürün ile ilgili veri-
lerinin hem Kooperatifi hem de pancar üre-
ticisini yakından ilgilendirdiğini, o verilerdeki 
artış ve azalışların gelecek yılın ürün kalite-
si için her yıl istisnasız Konya Şeker Zira-
at Birimi ve Kooperatif yönetimiyle masaya 
yatırılıp değerlendirildiğini söyleyen Recep 
Konuk, sözlerine şöyle devam etti: 

“Her kampanya döneminin sonunda de-
kara alınan ortalama tonajından, ortalama 
polar oranına, iklim etkisinden tohum seçi-
mine, tohumun ekim zamanından sulama 
ve gübredeki zamanlamaya kadar her de-
tay fabrikaların üretim verileri ve kantar-
lardan alınan analiz sonuçlarını Koopera-
tifimiz ve Konya Şeker’in ilgili birimleri ile 
tüm teferruatlarına kadar inceliyoruz. Ar-
tışları, azalışları bölge ve üretici bazlı de-
ğerlendirip sebeplerini tespit edip, doğru-
ları yaygınlaştırıyor, geliştiriyor, görülen 

aksaklıkları temizliyoruz. Bu gayretin se-
bebi her sene bir önceki seneye göre üre-
ticimizin, dekardan daha çok pancar tonajı 
alabilmesi, ürettiği pancarın da polar oranı-
nın daha yüksek olması ve polar pirimi ile 
üreticimizin pancarını daha kıymetli hale 
getirmek için. Nitekim bu gayretin sonucu-
nu üretim rakamları net şekilde ortaya ko-
yuyor. Mesela 2020-21 kampanya dönemin-
de Türkiye genelinde dekara alınan şeker 
pancarı miktarı 6 bin 850 kg olurken, Kon-
ya Şeker hinterlandında bu rakam 7 bin 481 
kg olarak gerçekleşti. Keza Türkiye gene-
linde polar ortalaması 16,40-16,52 olurken, 
Konya Şeker hinterlandında polar ortala-
ması 17,31 olarak gerçekleşti. Yıllardır sür-
dürülen ve tarımsal üretimi şekillendiren, 
yönlendiren bu titiz çalışma Konya Şeker 
çiftçisini sadece Türkiye’de değil dünyada 
da birkaç adım öne çıkardı.”

Recep Konuk, “Şeker pancarı sadece şeker 
pancarı değil. Bugün herkesin mutabık kaldığı 

sözleşmeli tarımın belki de hiç problemsiz uy-
gulandığı en çok deneyime sahip olduğumuz 
tek ürün şeker pancarı. Uygulanan bu planlı 
üretim ülkemizde ve dünyada tarımın en na-
dide uygulaması. Entansif yani teknik tarımın 
kuvveden fiile geçmiş halidir şeker pancarı 
üretimi. Fabrikaların ziraat birimleriyle iç içe 
üretilen bölgesel istisnalar hariç ülkemiz ge-
nelinde üretilen tek ürün şeker pancarı. Bir-
çok üründe üretici tek başınadır ve verim art-
tıracak tedbirleri kendisi almak durumunda. 
Bu açıdan bakıldığında sözleşmeli, planlı ve en-
tansif tarım için Şeker Fabrikaları okul, şeker 
pancarı üreticisi usta öğreticidir. Şeker pan-
carının önemi sadece üretim sürecinin ülke-
mizde en oturmuş ürün olmasından da iba-
ret değil. Şeker pancarı gıda sanayimizin de 
hayvancılığın da taşıyıcı kolonu. Konya için şe-
ker pancarının bir önemi daha var. Konya Şe-
ker’in uyguladığı avans sistemiyle Konya çift-
çisi için diğer ürünlerin üretimi açısından da 
hayati önemde” şeklinde konuştu.

PANKOBİRLİK GENEL BAŞKANI RECEP KONUK:

“PANCAR ÜRETİCİSİNE 
1,4 MİLYAR TL’LİK ÖDEME YAPTIK”

Pankobirlik Genel Başkanı Recep Konuk, Konya Şeker’in pancar 
üreticisine son olarak yaptığı 741 milyon TL’lik ödemeyle birlikte, 

toplamda 1,4 milyar TL pancar bedelinin tamamlandığını ifade etti.

HABER | KONYA ŞEKER

RECEP KONUK: “Şeker 
pancarı sadece şeker 
pancarı değil. Bugün 
herkesin mutabık kaldığı 
sözleşmeli tarımın belki de 
hiç problemsiz uygulandığı 
en çok deneyime sahip 
olduğumuz tek ürün şeker 
pancarı.”



www.ekovitrin.com   •   Mayıs 202146 Mayıs 2021   •   www.ekovitrin.com 47

SÖYLEŞİ | AYHAN SİNCEK

“2020 YILINI YÜZDE 34.5’LİK 
GETİRİYLE LİDER TAMAMLADIK”

KATILIM EMEKLİLİK GENEL MÜDÜRÜ AYHAN SİNCEK:

Katılım Emeklilik Genel Müdürü Ayhan Sincek, “Yüksek üretim rakamlarımızla ve emeklilik 
fonları getiri ortalamamızda yüzde 34,5’lik getiri oranımızla 2020 yılını sektör birincisi 

olarak tamamladık. Sektörün ortalama getirisi yüzde 23 seviyesinde gerçekleşirken 
katılımcılarımız Katılım Emeklilik fonlarını seçerek ortalama emeklilik sektörü katılımcısına 

göre yüzde 11,5 oranında daha fazla getiri elde etti” dedi.
ÖZEL RÖPORTAJ: ALİ KARABAŞ

“Katılım sigortacılığı, geniş kitlelerin teveccühü ile yükselişini 
sürdürüyor. Katılım sigortacılığının oranında büyüme kaydetmesi 
bu ilgiyi somutlaştırıyor. TSB verilerine göre 2021 yılı Ocak sonu 

itibarı ile katılım sigortacılığı toplam prim üretimi geçen yılın 
aynı dönemine göre yüzde 30,1 artış ile yaklaşık 480 milyon TL 

olarak gerçekleşti.”

K atılım Emeklilik, katılım sigortacı-
lığı sektöründe emeklilik fonları 
getiri ortalamasında yüzde 34,5 
getiri oranıyla 2020 yılını sektör 

lideri olarak tanımladı. Yeni markaları olan 
Katılım Sağlık ise önemli bir büyümeyi ger-
çekleştirdi ve 2021’de katılım sigortacılığın-
da toplam 200 milyon TL prim üretmeyi he-
defliyor. Katılım Emeklilik Genel Müdürü Ay-
han Sincek, katılım sigortacılığı sektöründe 
ulaştıkları büyüklüğü ve pandemi sürecinde 
uyguladıkları stratejileri Ekovitrin’e anlattı.

Katılım Emeklilik ve Hayat AŞ’nin sektör-
de ulaştığı büyüklüğü rakamsal verilerle 

anlatır mısınız? 
Katılım Emeklilik olarak 2020’de yıllık üre-

tim rakamlarımızla göz doldurduk. Katılım 
Emeklilik olarak baktığımızda katılım sigor-
tacılığında; hayat branşında 102,6 milyon TL, 
sağlık sigortalarında 37,3 milyon TL, ferdi 
kaza sigortalarında ise 7,3 milyon TL prim 
ürettik. BES tarafında ise OKS dahil sözleş-
me sayımız da 750 bini aştı, fon büyüklüğü-
müz 3,773 milyar TL oldu.

Sağlık sigortalarının büyümesi ve de-
rinleşmesine destek sağlayan yeni mar-
kamız Katılım Sağlık da kuruluşunun üze-
rinden henüz bir yıl geçmesine rağmen fa-
izsiz sağlık kategorisinde iddialı bir büyüme 

gerçekleştiriyor. Katılım Sağlık, Türkiye’nin 
ilk faizsiz özel sağlık sigortasını geliştirerek 
ve hayata dokunan diğer ürünleriyle sağlık 
kategorisinde de gönül rahatlığıyla faizsiz 
hizmet alınabileceğini gösterdi. Katılım Sağ-
lık’la birlikte pek çok bireysel ve kurumsal 
müşterimizin teveccühü oldu. Bünyemize 
kattığımız 78 kurumsal müşterimiz ve 30 
bini aşkın sigortalımızla kurumsal sağlık si-
gortalarında 50 bin sağlık sigortası poliçe-
si hedefimize çok yaklaştık. İnanıyorum ki 
yıl bitmeden bu hedefimizi de gerçekleştir-
miş olacağız. 2021’de katılım sigortacılığın-
da toplamda 200 milyon TL prim üretme-
yi hedefliyoruz. 

Yüksek üretim rakamlarımızla ve emeklilik 
fonları getiri ortalamamızda yüzde 34,5’lik 
getiri oranımızla 2020 yılını sektör birinci-
si olarak tamamladık. Sektörün ortalama 
getirisi yüzde 23 seviyesinde gerçekleşir-
ken katılımcılarımız Katılım Emeklilik fon-
larını seçerek ortalama emeklilik sektörü 
katılımcısına göre yüzde 11,5 oranında daha 
fazla getiri elde etti. Yıllık enflasyonun yüz-
de 14,6 olduğunu göz önünde bulundurur-
sak da Katılım Emeklilik olarak katılımcı-
larımıza enflasyonun üzerinde reel olarak 
ortalama yüzde 17,40 getiri sağladık. Katı-
lım Emeklilik Hisse Fonu, tüm emeklilik fon-
ları arasında yüzde 109,31’lik getiri ile yılı 
yine lider bitirdi. 

“KATILIM ESASLI ÜRÜNLER 
SUNUYORUZ”

Katılım Emeklilik olarak gerek yöne-
tim gerekse rekabet anlamında uyguladı-
ğınız stratejiler nelerdir? Katılım Emekli-
lik’i sektördeki diğer kuruluşlardan farklı 
kılan özelliklerden bahseder misiniz? Ka-
tılım Emeklilik, hangi hizmet ve çözümler-
le sektörde fark yaratıyor?

İşlerimizin merkezine dijitalleşmeyi koy-
mamızın bize pek çok avantaj sağladığını 
söyleyebiliriz. Özellikle pandemi döneminde 
müşterilerimiz işlemlerini evlerinden çık-
madan gerçekleştirebildiler. Yüksek tekno-
lojik altyapımız sayesinde çalışanlarımız da 
evden hizmet verebiliyorlar. Bu sayede çalı-
şan ve müşterilerimizin sağlıklarını korur-
ken işlemler de hızlanıyor. Kurulduğumuz 
günden bu yana dijitalleşme ve teknoloji-
ye önem verdik, yatırım yaptık. Bu sayede 
bizi tercih edenlere büyük avantaj sağladık. 
‘Katılım Cep’ mobil şubemiz ile katılımcıla-
rımıza, tasarruflarını anlık görüntüleyebil-
me fırsatı sunuyoruz. Fon dağılım değişikli-
ği, katkı payı değişikliği gibi pek çok işlemi 
de yine telefonları üzerinden yapabiliyorlar. 
Web sitemizi ziyaret edenler de fon bülten-
lerimiz, BES ve OKS ile ilgili kitapçıklarımız, 
katılım sigortacılığı sayfalarımız gibi geniş 
yelpazede bilgi ve içeriğe ulaşabiliyor. Diji-
talleşmeyi alanında eşsiz ürünler, iyi eğitim-
li satış personeli, müşteri odaklı yaklaşımı-
mız gibi özelliklerimiz izliyor. Tüm bunlara 
büyük resmi görerek baktığımızda müşte-
ri memnuniyetini artırıcı pek çok aksiyonu 
önceden öngörerek aldığımız ortaya çıkı-
yor. Katılım Emeklilik olarak insancıl yakla-
şımımız, bilgi birikimimiz ve teknolojik altya-
pımızla değişimin öncüsü olmak için çalış-
maya devam ediyoruz. Başladığımız günden 
bu yana sahadan aldığımız geri bildirimler-
le, gerçekleştirdiğimiz araştırmalarla müş-
terilerimizin talep ve ihtiyaçlarına yönelik 

yenilikçi ürünler geliştiriyoruz. Katılım si-
gortacılığının öncüsü Katılım Emeklilik ola-
rak hayatın her anına dokunan ürünlerimiz-
le hizmet vermekten mutluluk duyuyoruz. 
Hayat, emeklilik ve sağlık branşlarında in-
sanların ihtiyaç duyacağı tüm ürünleri ka-
tılım esaslı olarak sunuyoruz. Katılım esaslı 
ürünler olması da onları alanında benzer-
siz, eşsiz kılıyor. 

“KATILIM SİGORTACILIĞI 
YÜKSELİŞİNİ SÜRDÜRÜYOR”

Türkiye’de katılım sigortacılığı sektörü-
ne baktığımızda karşımıza nasıl bir tab-
lo çıkıyor? Sektörün büyüklüğü hakkın-
da bilgi verir misiniz?

Katılım sigortacılığı, geniş kitlelerin tevec-
cühü ile yükselişini sürdürüyor. Katılım si-
gortacılığının oranında büyüme kaydetme-
si bu ilgiyi somutlaştırıyor. TSB verilerine 
göre 2021 yılı Ocak sonu itibarı ile katılım 
sigortacılığı toplam prim üretimi geçen yı-
lın aynı dönemine göre yüzde 30,1 artış ile 
yaklaşık 480 milyon TL olarak gerçekleşti. 
OKS ile faiz hassasiyeti olan müşterilerimi-
zin tahmin edilenden daha fazla olduğu gö-
rüldü. Katılım sigortacılığının hayatın her 

alanına hitap eden ürünler geliştirmesiy-
le sektör derinleşiyor. Daha önce sağlıktan 
eğitime faiz hassasiyeti olduğu için sigorta 
ürünü almaya çekinen insanlar gönül ra-
hatlığıyla bu hizmetleri alabiliyor. 

Katılım Emeklilik olarak faiz hassasiyeti 
olan insanların başta BES olmak üzere, si-
gorta ürünlerinden de daha fazla yararlan-
masında önemli katkımız olduğunu düşünü-
yoruz. Bunu katılım sigortacılığının büyüme 
rakamlarından da anlayabiliyoruz. BES tara-
fında ise faizsiz fonların pazar payı 2019 yılı 
sonundaki yüzde 13,70’lik rakamdan, 2020 
yılı sonunda yüzde 18,12’ye yükseldi.

“FAİZSİZLİK PRENSİBİYLE 
HAREKET EDİYORUZ”

Faizsiz Bireysel Emeklilik Sistemi’nde 
süreç nasıl işliyor? Bu sistemin Bireysel 
Emeklilik Sistemi’nden farkları nelerdir?

Faizsiz esaslı BES dediğimizde; tüm sü-
reçlerin ve yatırım fonlarının faizsiz esas-
lara uygun olması anlamına geliyor. Katılım 
Emeklilik, sektörde kuruluşu itibarıyla sa-
dece faizsiz sistemle hizmet sunan şirket 
olma özelliği ile faizsiz BES’i anlamak için en 
iyi örnek. Biz Katılım Emeklilik olarak BES 

AYHAN SİNCEK: “Kurulduğumuz 
günden bu yana dijitalleşme 
ve teknolojiye önem verdik, 

yatırım yaptık. Bu sayede 
bizi tercih edenlere büyük 
avantaj sağladık. ‘Katılım 

Cep’ mobil şubemiz ile 
katılımcılarımıza, tasarruflarını 

anlık görüntüleyebilme fırsatı 
sunuyoruz.”
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fonlarımızı yüzde 100 faizsiz yatırım araç-
larında değerlendiriyoruz. Faizsiz fonlar 
katılım bankacılığı ve katılım finans pren-
sipleriyle yönetilen fonlar anlamına geliyor. 
Yatırılan varlıkları faizsizlik prensibine da-
yandırmamız gerekiyor. Bunları; katılım he-
sapları, borsadaki katılım endeksleri, özel 
sektörün ve katılım bankalarının çıkarttı-
ğı kira sertifikaları, altın fonu ve dövize en-
deksli enstrümanlardan oluşan fonlar gru-
bu olarak tanımlayabiliriz. 

Kısaca BES’ten genel olarak bahsetmek 
gerekirse de; BES, küçük tasarruflarla ge-
leceğimize yatırım yapma imkanı sağlıyor. 
SGK’nın yanında tamamlayıcı ikinci bir sos-
yal güvenlik imkanı sunuyor. İkinci bir emek-
lilik maaşı fırsatı sunuyor. Bunun yanı sıra 
birikimleri kısa vadeli dalgalanmalardan ko-
rumaya imkân tanıyor. İsteyen vatandaş-
larımız, altın ya da döviz almak yerine biri-
kimlerini, BES’teki altın ve döviz fonlarına 
yatırarak çifte kazanç sağlayabiliyor. Getiri-
lerinin yanı sıra BES ile yüzde 25 devlet kat-
kısından yararlanıyorlar. Hiçbir kuyumcu 
tam altın aldığınızda size çeyrek altın ver-
mez ama Devletimiz şu anda yüzde 25 dev-
let katkısı ile bunu BES aracılığıyla yapıyor. 
Kısacası BES, az parayla da tasarruf yapı-
labilen ve en masrafsız alternatif. 

“PANDEMİ SÜRECİNE 
ÇOK HAZIR GİRDİK”

Pandemiden gerek katılım sigortacılığı 
gerekse Katılım Emeklilik nasıl etkilendi? 
Pandemide hangi tedbirleri aldınız?

Sigorta şirketlerinin yapıları itibariyle yeni 
normale en hızlı adapte olabilen şirketler-
den olduğunu düşünüyorum. Sigorta sek-
törünün doğası ve çalışan yapısı gereği çe-
viklik kaslarının güçlü olduğunu, değişime 
çok çabuk adapte olabildiklerini gözlemli-
yorum. Doğası derken sigorta şirketlerinin 
olmazsa olmazı dijitalleşme ve eğitim. Bu iki 
konuda bizim sektör gerçekten iddialı. Bu 
ekosistem bize çok büyük avantaj sağlıyor. 
Salgın süreci de bunu kanıtladı. Sektörü-
müzde pek çok şirket çok kısa zamanda ev-
den çalışma sistemine geçip verimliliklerini 
azaltmadan hatta artırarak iş akışlarını bu 
çerçevede düzenledi. Bu çevik olabilme ye-
teneği sektör için büyük bir başarı.

Salgından önce evden çalışma sistemi, as-
lında herkesin istediği ama bazı soru işa-
retlerinden dolayı uygulamaya geçiremediği 
bir sistemdi. Salgın döneminde zorunlu ola-
rak hepimiz bu sistemi test etmiş olduk. So-
nuçları analiz etmek gerekirse pek çokları-
nın endişeleri bu süreçte gitmiş oldu. Siste-
min uygulanabilir olduğuna dair inanç arttı. 
Home office çalışma sisteminde sürekli ya 

da hibrit, hangi modelin daha verimli oldu-
ğu şirketten şirkete, biraz da şirket kültü-
rüne bağlı olarak değişecektir ama bu siste-
min normalleşme sürecinden sonra da ha-
yatımızın bir parçası olacağından eminim. 

Katılım Emeklilik özelinde değerlendirmek 
gerekirse bu sürece çok hazır girdik; dijitali 
merkeze alan anlayışımızla teknolojik altya-
pımız çalışanlarımız için de müşterilerimiz 
için de hazırdı. Sistemlerimiz evden çalış-
maya hemen adapte edilip uzaktan bağlantı 
yoluyla kademe kademe birçok çalışanımı-
za evden çalışma imkanı sunduk. Katılımcı-
larımız da evlerinden çıkmadan hem mobil 
uygulamamız hem de web sitemiz üzerin-
den fon dağılımından tahsilata kadar her 
türlü işlemlerini gerçekleştiriyorlar. Dijital 
platformlarımız aracılığıyla tasarruflarını 
anlık görüntüleyebiliyor ve fon dağılım de-
ğişikliği, katkı payı değişikliği gibi pek çok 
işlemi telefonları üzerinden yapabilme ra-
hatlığını yaşıyorlar.

“BÜYÜMEMİZİ SÜRDÜRECEĞİZ”
Pandemi sonrasında sektörde hangi stra-

tejileri izleyeceksiniz? Katılım Emeklilik 
olarak hedefleriniz nelerdir?

Pandemi sonrasında sigorta sektörünün 
güçlenerek büyüyeceği, evden çalışma sis-
teminin hayatımızın bir parçası olacağı, bu-
nunla birlikte yüz yüze satışın süreceği ve 
ofislerimizin de yine eskisi kadar olmasa da 
vazgeçilmezimiz olmaya devam edeceğini 
öngörüyoruz. Katılım Emeklilik olarak 7 ya-
şını doldurmuş bir şirket olup kurulduğu-
muzdan bu yana her yıl sektörün üzerinde 
büyümeye devam ettik. Pandemi şartlarına 
da kısa sürede uyum sağlayarak 2020’de de 
büyümemizi sürdürdük. 2021’ye yeni nor-
mallere hazır girdik. Salgının seyri bazı belir-
sizlikler oluştursa da buna göre stratejileri-
mizi oluşturduk. Bu sayede bu yılı da perfor-
mansımızı artırarak geçirmeyi hedefliyoruz. 
BES, sağlık, hayat ve ferdi kaza sigortaları 
kategorilerinde büyümemizi sürdüreceğiz. 

“2021’e yeni normallere hazır girdik. Salgının seyri bazı 
belirsizlikler oluştursa da buna göre stratejilerimizi oluşturduk. 

Bu sayede bu yılı da performansımızı artırarak geçirmeyi 
hedefliyoruz. BES, sağlık, hayat ve ferdi kaza sigortaları 

kategorilerinde büyümemizi sürdüreceğiz.”

ABD borsalarında rekor seviyelerin 
test edildiği, ABD 10 yıllık tahvil faizinin 
gevşemeye başladığı, ons altının uzun 
zamandır aşmakta zorlandığı 1750$ 
üzeri seyirlerin izlendiği ve petrol fi-
yatlarına dair beklentilerin güçlendiği 
bir Nisan ayıydı. ABD’de işler kısa vade 
için yolunda gidiyor. Biden hükümeti 
aşılama konusunu oldukça iyi yöneti-
yor. Ekonomiyi desteklemek adına teş-
vik paketlerinin etkisi, işletmelerin ye-
niden açılmaya başlaması, ABD eko-
nomik verilerine yansımaya başladı. 
Son günlerde başta enflasyon verile-
ri olmak üzere beklentilerin üzerinde 
veriler açıklanıyor. Yavaş yavaş istih-
damda geçtiğimiz yılki kayıpların tela-
fi ediliyor olması, istihdam piyasasın-
da toparlanma ivmesini hızlandırabilir. 
Tabi bunu şimdiden ifade etmek biraz 
erken. Sonuçta yeni yeni ABD’de işler 
yolunda giderken, Fed’de bir o kadar 
geriden geliyor. Yani Fed agresif değil, 
şahin hiç değil, oldukça güvercin to-
nunu korumayı sürdürüyor. 

ABD BORSALARINDA 
REKOR SEVİYELERİ 
GÖRDÜK

Nisan ayı içerisinde, ABD’de yapı-
lan tahvil ihalelerine gelen talebinde 
karşılanması, ABD 10 yıllık tahvil fa-
izinin gevşemesini de destekledi. Bu 
doğrultuda, piyasalar da nefes alırken, 
gelen ekonomik veriler, ABD’de ban-
ka bilançolarının da piyasaların bek-
lentisinin üzerinde sonuçlar getirme-
si ve aşılama politikasının da etkisiyle, 

ABD borsalarında rekor seviyeleri gör-
müş olduk. Biden, göreve geldiğinden 
bu yana salgınla mücadele ve ekono-
minin toparlanması adına oldukça 
iyi çalışıyor. Yeşil enerji içinse en son 
açıkladığı alt yapı paketi konusunda 
ise her türlü müzakereye açık oldu-
ğunu belirtiyor. Ancak siyasi açıdan, 
Rusya ve Çin ile olan ikili ilişkiler biraz 
kafa karıştırıcı ve pek hoş karşılanmı-
yor. Bunların yanında İran ile nükleer 
anlaşma görüşmeleri konusunda ise 
ABD’nin erken hareket etmeyeceği de 
belirtiliyor. Bundan sonraki günlerde, 
ABD’de siyasette takip edilmeli düşün-
cesindeyim. İşler daha da kötüye git-
mezse fiyatlamalar nezdinde ciddi bir 

yansıma oluşmayabilir. 
Yurtiçinde Borsa İstanbul’da alımlar 

belli bir noktada yoruluyor. Yabancı 
takas oranı Nisan ayında yüzde 42,36 
seviyesine gerileyerek dip seviyeleri 
gördü. Son dönemde, yabancı payın-
daki düşüş, alımlarında güçlenmesini 
zorlaştırıyor. Yerli yatırımcının aktif 
olduğu bir dönemdeyiz özellikle halka 
arzların yoğun olması ve onlara gelen 
talepler, yerlinin desteğiyle yükseli-
şin oluşmasını sağlıyor. Kısa vade için 
risklerin sürmesi, Borsa İstanbul’da-
ki kazançların da 1400 üzerinde çok 
güçlü bir alan oluşturmasını zorlaş-
tırıyor. Borsa için 1423 puan oldukça 
önemli ve endeks bu seviyenin üze-
rine yerleşmekte zorlandığı sürece 
yükselişinde bir süre daha başarı-
sız kalması muhtemel diye düşünü-
yorum. Yeni tedbirlerin etkisi Mayıs 
ayı içerisinde hissedilir ve vaka sa-
yılarında düşüş istikrarlı bir şekilde 
görülürse bu doğrultuda fiyatlama-
larda da biraz rahatlama oluşabilir. 
Bunun yansımasını yükseliş yönün-
de görmek mümkün. Ancak yazımda 
belirttiğim 1423 puan üzeri kapanış-
lar görülmediği sürece de yükselen 
trendin güçlü kalması biraz zor ola-
bilir. Olası geri çekilmelerde de kritik 
destek 1371 olarak görülüyor. Borsa 
İstanbul, 1371-1423 aralığında seyret-
tiği takdirde yeni bir trend oluştur-
makta zorlanabilir. Bu açıdan stra-
tejilere temkinli yaklaşılmalı.

Herkesin Ramazan Bayramı’nı en 
içten dileklerimle kutlarım.

ABD BORSALARINDA REKORLAR 
TAZELENİRKEN, BIST’TE 
ALIMLAR SINIRLI KALIYOR

Fed agresif değil, şahin hiç değil, oldukça güvercin 
tonunu korumayı sürdürüyor. Yurtiçinde Borsa 
İstanbul’da alımlar belli bir noktada yoruluyor. Sadece 
eksik yabancı değil. Dünya salgınla mücadele ediyor.”

EDA KARADAĞ

Gedik Yatırım
Yatırım Danışmanı

UZMANGÖZÜYLE
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L ojistiğin tanımına baktığımız 
zaman lojistiği, taşımacılık 
ve depolama hizmetlerinden 
ayıran iki şeyin olduğunu 

görüyoruz. Birincisi hammaddeden 
tüketime kadar olan sürecin kontrolü, 
diğeri de bilgi akışının planlanması, 
uygulanması ve kontrol edilmesidir. 
Bu da bize lojistiğin temelinde bilgi 
teknolojilerinin bulunması gereği-
ni ortaya koymaktadır. Çağımızda 
kontrol ancak verilerin on-line top-
lanabileceği bir ölçümleme sistemi 
ile başlamaktadır. Bu veriler on-line 
iletişim sistemleri ile bilgi depolama 
ünitelerine aktarılmaktadır. Verile-
rin uygun yazılımlarla işlenerek bilgi 
haline getirilmesi için bilgisayarlar 
ve yazılımlar gerekmektedir. Bu ya-
zılımlardan elde edilecek sonuçlar 
iş emri olarak çıktı haline gelmekte 
ve operasyonu yönlendirmektedir. 
İş emirleri ile yapılan işlemler, ön-
ceden planlanan işler ile karşılaş-
tırılmalı olarak yerine getirilmekte 
ve sapmalar belirlenmektedir. Bütün 
bu operasyonlar tüm süreç boyun-
ca ve kesintisiz çalışmaktadır. Bu da 
lojistik hizmet üreten 3PL kuruluş-
ların gelişmiş bir bilgi işlem alt ya-
pısına ve yazılıma sahip olmalarını 
gerektirmektedir. 

İşletmeler herhangi bir ERP altın-
da çalışırken lojistik hizmetlerinin 
kontrolü için, yapılan operasyona, 
hatta iş süreçlerine uygun yazılımlar 
gerekmektedir. Lojistik sektöründe 
öncelikle kullanılan programları şun-
lardır: Depo Yönetim Sistemleri (Wa-
rehouse Management System-WMS), 

Nakliye Yönetim Sistemleri (Transpor-
tation Management System-TMS), İleri 
Planlama Sistemleri (Advanced Plan-
ning and Scheduling-APS), Sipariş 
Sistemleri, Veri Tabanı Yönetimi ve 
Veri Sondajı Sistemleri, Elektronik 
Veri Değişimi (EDI), Mobil Araç Ta-
kip ve POS Ürün Teslim Programları. 

Bu yazılımlar hem hizmet üreten 
hem de hizmet alan kuruluşların prog-
ramları ile problemsiz şekilde çalı-
şacak yapıya veya ara yüzlere sahip 
olmalıdır. Yazılım şirketlerinin üreti-
ciler için hazırladığı envanter yöneti-
mi, nakliye planlanması programları 

gerçekte üretici kuruluşlar için ha-
zırlanmış olup gerçek anlamda lojis-
tik hizmet üreten kuruluşlar için an-
cak küçük ölçeklerdeki işlerde kulla-
nılabilmekte ve ölçekler büyüyünce 
yetersiz kalmaktadır. Bu nedenden 
dolayı temel işleri lojistik program-
lar hazırlamak olan birçok uluslara-
rası firma pazarda hizmet vermek-
tedir. Paket program hazırlamakta 
olan kuruluşlar da kendi içlerinde 
bu şirketleri satın alarak veya lojis-
tik sektöründen yöneticileri kadro-
ların alarak lojistik sektörüne olan 
ilgilerini geliştirmektedir.

Yurtdışında lojistik sektöründe ça-
lışan büyük kuruluşlar ERP’ler gibi 
kurumsal kaynakların planlanmasına 
dönük yazılımlar kullanmak yerine 
adına SCM (Supply Chain Manage-
ment) dediğimiz yazılımları kullan-
maya başlamışlardır. SCM yazılım-
ları ERP’ler gibi kaynakların plan-
lanması yanında lojistik süreçlerin 
daha iyi yönetilmesi için gereken ta-
şıma yönetimi, dağıtım merkezi yö-
netimi, araç ve ürün takip sistemleri 
gibi optimizasyonlarla birlikte çalı-
şan özel yazılımlarla güçlendirilmiş-
tir. Amaç, kaynakların planlanması 
yanında operasyonlarda optimizas-
yonun sağlanması, çözüm üretme 
kapasitesi yüksek, operasyonların 
yönetimi için karlılık ancak verim-
li algoritmalar üretebilen yazılım-
lar kullanmak SCM yazılımlarının 
temel fonksiyonudur. Hedef ERP’ler 
gibi maliyetlerin belirlenmesi ve kont-
rolünden öte, tüm sürecin tek nokta-
dan optimizasyonunu elde etmektir.

LOJİSTİK SEKTÖRÜNDE YAZILIMLAR 
İşletmeler herhangi bir ERP altında çalışırken lojistik 
hizmetlerinin kontrolü için, yapılan operasyona, hatta iş 
süreçlerine uygun yazılımlar gerekiyor.

ATİLLA YILDIZTEKİN

Tedarik Zinciri ve
Lojistik Yönetim Danışmanı

ANALİZ | LOJİSTİK

OTOMOTİV VE 
YEDEK PARÇA 
TAŞIMACILIĞI

LOJİSTİK 
YAZILIMLARI 

Motorlu taşıtların ve 
parçalarının üretim 
bantlarından hedef pazarlara 
nakliyesini kapsayan otomotiv 
ve yedek parça taşımacılığı, 
çok yönlü hizmetleri 
bünyesinde barındırıyor. 
Türkiye’nin ihracatında önemli 
bir paya sahip olan otomotiv 
sektörü aynı zamanda 
ciddi bir istihdam alanı 
da oluşturuyor. Otomotiv 
sektörü açısından büyük bir 
pazara sahip olan Türkiye’de 
otomotiv ve yedek parça 
taşımacılığı da ön plana 
çıkıyor. Ekovitrin, otomotiv ve 
yedek parça taşımacılığı ile 
ilgili analizlere ve firmaların 
yatırımlarına yer veriyor.

Yazılımlar, lojistik sektörünün 
yükünü önemli ölçüde 
hafifletiyor. Dosyamızda 
‘LOJİSTİK YAZILIMLARI’ 
konusu da yer alıyor.

HAZIRLAYAN

HARUN REŞİT TIĞLI

DOSYA | LOJİSTİK
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OTOMOTİV SEKTÖRÜNDE ARAÇ VE 
YEDEK PARÇA LOJİSTİĞİ

Otomotiv, bundan 3-4 yıl sonra karşılaşmayı bekleyeceğimiz bir kriz 
yılına kadar gözde sektör olmaya devam edecek, hızla büyüyecek. 
Bu büyümede lojistiğin büyük katkısı olacağına inanıyorum.

GÜLŞEN YEŞİLDAĞ

Lojistik Danışmanı

LOJİSTİK | ANALİZ

Ü lkemizde ekonomik gös-
tergelere yön veren ikin-
ci önemli sektör otomotiv 
sektörüdür. Aynı zaman-

da otomotiv, bütün dünyada her 4-5 
yılda bir olumlu veya olumsuz bü-
yük şoklar yaşayan bir sektördür. 
Bu şokların nedeni dünya ekonomi-
sinde rastladığımız belli periyotlarla 
tekrar eden değişimlerdir. Otomotiv 
sektörü beraberinde geniş bir yan 
sanayi kapasitesini, bu yan sanayiyi 
besleyen hammadde üretimini kö-
rüklemektedir. Sacından plastiğine, 
kumaşından boyasına, lastiğinden 
camına tüm sektörler otomotiv sek-
törünün gelişmesinden veya gerile-
mesinden doğrudan etkilenmekte-
dir. Otomotiv, küresel bir sektördür. 
Son 50 yılda gümrük duvarlarıyla 
korunan ulusal otomotiv üretici-
leri, ana markaların tüm dünyada 
kendi isimleri ile çalışmaları akımı-
na karşı duramamış ve üretimden 
gelen yerel hisselerini ana marka-
ya satarak milli marka özelliklerini 
bırakmışlardır. 

Son yıllarda otomotive sektörü de-
ğişim yaşamaktadır. Küresel marka-
lar artık ülkemizde kendi iç tüketi-
mimiz için araç üretmemekte, başta 
Avrupa Birliği olmak üzere tüm böl-
ge için üretim yapmakta, az sayıda 
modelle yüksek üretim adetlerine 
ulaşmaya çalışmaktadırlar. 

Ülke içi model eksikliği yurtdışın-
dan ithalatla karşılanmaktadır. Bu 
sayede bir yandan otomobil ihraç 
ederken diğer yandan da otomobil 
ithal eder hale gelmiştir ülkemiz. 

Yapılan doğrudur. Ölçekleri bü-
yüterek üretimde maliyet avantajı 
ve üretim kolaylığı sağlanmıştır. Ar-
tan üretim adetlerinin gerektirdiği 
yedek parça artık ülke içindeki yan 

sanayiden daha uygun şartlarla ve 
akışı sürekli kılacak şekilde sağla-
nabilmektedir. Birçok konuda ulus-
lararası yan sanayi üreticileri gerek 
şirket evlilikleri gerek şirket satın al-
maları ile ülkemize gelmekte ve bu-
rada yan sanayi parça üretimi yap-
maktadırlar. Kapasiteleri ekonomik 
ölçeğe uygun seçilmiş olup boş ka-
pasite ile yapılan üretim ülkemiz için 
bir ihraç kalemi haline de gelmiştir. 
İthal yüzdesi azaltılmaya ve mümkün 
olduğu kadar yerel kaynaklardan te-
min yoluna gidilmektedir. 

Daha fazla yerel üretici ile çalışma 
avantajı, beraberinde JIT sevkiyatın 

daha düzgün planlanmasına ve hatta 
parça toplamada Milk Run gibi sis-
temlerin uygulanmasını getirmiştir. 
Artık daha sık taşıma periyotlarıyla, 
daha planlı mal toplama programla-
rıyla üretim için malzeme girişi kolay, 
hızlı, ekonomik hale getirilebilmiş-
tir. Eskiden her üreticinin fabrika-
nın kapısına küçük, pahalı ve riskli 
JIT teslimleri ile malzeme taşıması 
azalmaya başlamıştır. Lojistik kuru-
luşlar bu hizmeti konsolide ederek 
üretim için gereken malzemeyi JIT 
olarak üretim yapan fabrikanın ka-
pısında değil yan sanayinin deposun-
dan almaya başlamışlardır. Inbound 
lojistik dediğimiz giriş lojistiği dene-
me de olsa, küçük çapta da olsa ül-
kemizde uygulanmaya başlamıştır. 

Araç ihracat ve ithalat rakamları-
nın artmasıyla da otomobil taşıyan 
gemiler daha büyük olarak ve daha 
sık seferlerle farklı limanlarımıza 
araç boşaltmaya ve yüklemeye baş-
lamışlardır. Bu da ihraç maliyetleri-
ni ve ithal maliyetlerini olumlu etki-
lemiştir. Araçlar günlerce stoklarda 
beklemeden programlı bir şekilde 
tüketime hızla aktarılabilmektedir. 

Otomotiv, bundan 3-4 yıl sonra kar-
şılaşmayı bekleyeceğimiz bir kriz yı-
lına kadar gözde sektör olmaya de-
vam edecektir. Hızla büyüyecektir. 
Bu büyümede lojistiğin büyük katkısı 
olacağına inanıyorum. Gerek giriş 
lojistiğinde gerek ürün lojistiğinde 
ciddi lojistik şirketleri ile yapılacak 
işbirlikleri hem üreticilere hem de 
ülkemizin yeşermeye başlayan lo-
jistik sektörüne büyük yarar sağla-
yacaktır. Üreticilerin lojistik şirket-
lere bir taşeron gözüyle bakmayıp 
birlikte çalışılarak artı değer yara-
tılabilecek stratejik iş ortakları ola-
rak bakmalarını öneriyorum.
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Moving forward since 1977

GÖZLER OTOMOBİL VE 
YEDEK PARÇA TAŞIMACILIĞINDA

Otomobillerde özellikle Türkiye’de muazzam fiyat artışlarının 
yaşandığı pandemi döneminde gözler yeniden otomobil ve yedek 
parça taşımacılığına çevrildi. 

ÖMER SAÇAR

Lojistik Eğitimcisi 

LOJİSTİK | ANALİZ

Otomobil ve yedek parça lo-
jistiği, pandemi ile beraber 
dünya gündeminde yerini 
aldı. Covid-19, otomobillerin 

üretiminde aksaklık yaşanmasına, 
2019-2020 döneminde otomobiller-
de özellikle Türkiye’de muazzam fi-
yat artışına yol açtı. Pandemi, gözle-
rin yeniden otomobil ve yedek parça 
taşımacılığına çevrilmesini sağladı. 

Otomobil üretiminde firmalar, bir-
çok farklı tedarikçiden ürünü teda-
rik etmekte, üretim hatlarına zama-
nında besleme yapmaktadır. Aynı za-
manda çok farklı tür ve kategoride 
ürünlerin üretime sokulması gerek-
mektedir. Bu sebeple yaşanan yo-
ğun hareketlilik, sektördeki lojis-
tik süreçlerin kesintisiz bir şekilde 
yönetilmesini zorunlu kılmaktadır.

Otomotiv sektörü ile beraber, bu 
sektöre hizmet veren lojistik süreç-
ler üç ana kategoride incelenebilir:

n Üretim için hazır parça tedariği,
n Üretim sonrası tamamlanmış 

ürün lojistiği,
n Satış sonrasına yönelik yedek 

parça lojistiği,

Lojistik firmaları otomobil üretici-
lerine üretim aşamasında ve sonra-
sında sektör odaklı hizmetler sun-
maktadır. Bu noktada uluslararası 
taşımacılık, depolama ve envanter 
yönetimi, milk run ile toplama ve 
dağıtım, özel katma değerli servis-
ler, gümrükleme, sipariş sevkiyat ve 
teslimat yönetimi, JIT/JIS ile üretim 
bandını besleme gibi tüm bileşenle-
ri içeren 3. parti lojistik hizmetleriy-
le süreçlerin etkin yönetimi sağlan-
maktadır.

21. yüzyılda lojistik trendler sade-
ce geleneksel metotlarla fiziki üre-
timin yetersiz kaldığını göstermek-
tedir. Fiziksel depolama ve taşıma 
işlemleri ile beraber online sipariş 
yöntemleri, milk run uygulamaları, 
araçlarda kullanılan GPS teknolojisi 
de devreye girmektedir. Tüm süre-
cin merkezinde yer alan yazılım alt-
yapısının etkin kullanımı sayesinde 
tüm ihracat-ithalat hareketleri izle-
nebilmektedir.

ÜRETİM TRENDLERİ 
VE TÜRKİYE

Elektrikli araçların çıkması ve 

hızla yaygınlaşması sektöre yeni bir 
ivme kazandırmıştır. Ülkeler, kamu 
politikaları ile yeni üretim sürecine 
kendilerini hazırlamaktadır. Otomo-
bil üretimi dünyada batıdan doğu-
ya kayarken, ABD’li otomobil üreti-
cileri yeniden kontrolü elline alma-
ya başladı. Üretimin yeniden Avrupa 
ve ABD merkezli olacağı gündeme 
gelmektedir. 

Türkiye’nin yerli ve milli olarak 
üreteceği ilk otomobili de elektrik-
li olacak ve Gemlik’te üretilecektir. 
Üretimin Gemlik seçilmesi, limana 
sıfır noktada fabrikanın inşa edil-
mesi ve çok kısa süre içerisinde 
Gemlik-Bursa arasında demir yo-
lunun planlanması tamamen lojis-
tik süreçler ile ilgilidir. Orta planda 
yerli ve milli üretimle yüz binlerce 
yıllık üretimin olması, Gemlik’i oto-
mobil merkezi haline getirecektir. 
Bursa bölgesinde şu an 4 binin üs-
tünde otomobil ve yan sanayi şir-
keti faaliyet göstermektedir. Gem-
lik-Kocaeli-Sakarya ekseninde bin-
lerce firmanın varlığı, bölgenin yerli 
otomobil için seçilmesinin ana se-
bebi olarak görülebilir. İleriki yıllar-
da, otomobil taşımasının merkezini, 
Bursa-Gemlik-Kocaeli-Sakarya’nın 
kaptırmayacaktır.

Üretim doğu ve ya batıya kayma-
sı Türkiye için çok bir şey ifade et-
memektedir. Türkiye’nin jeopolitik 
konumu, global arenada rekabet 
üstünlüğünde ülkemize önemli bir 
avantaj sunmaktadır. Türkiye yeter 
ki, kollektif anlamda taşımacılıkta ve-
rimi, efektif depolamayı düşünsün 
ve uzun vadede lojistik master pla-
nını düzenlesin.



ADVERTORIAL | ARCLOG LOJİSTİK

ARCLOG Lojistik Genel Müdürü Fahrettin Arabacı, “Ekspres 
minivan taşımaları ile otomotiv sektöründe havayolu 

maliyetlerini düşürdük. Müşterilerimize bu hizmeti veren ilk 
firmalardan birisi olduk. Otomotivdeki terminleri ve bilgi 

akışını iyi biliyoruz, buna göre aksiyon alıyoruz. Bu nedenle 
otomotivde tercih edilen bir lojistik markası haline geldik” dedi.

B ursa, İstanbul, Bulgaristan ve Alman-
ya’da 5 bin metrekarelik depolarda 
elleçleme ve depolama hizmeti ve-
ren ARCLOG Lojistik, araç yatırımla-

rına odaklanmış durumda. Çevreci araçlar ve 
küçük minivan ile kamyon yatırımları yapan 

firmanın otomotiv hizmet gelirleri, tüm hiz-
metleri içinde yüzde 40’lık paya sahip. ARCLOG 
Lojistik Genel Müdürü Fahrettin Arabacı, oto-
motiv ve yedek parça taşımacılığı & depoculu-
ğu alanında verdikleri hizmetleri ve pandemi 
sürecinde aldıkları tedbirleri Ekovitrin’e anlattı. 

ARCLOG Lojistik’in otomotiv ve yedek 
parça taşımacılığı & depoculuğunda ka-
pasite, yatırım ve pazar payı anlamında 
ulaştığınız büyüklüğü rakamsal verilerle 
anlatır mısınız? 2021 yılının ilk çeyreğini 
nasıl geçirdiniz?

Bursa, İzmir ve İzmit sanayilerinden haf-
talık 5 bin m3 ihracat ve aynı miktarda itha-
lat yüklemesi taşımacılık yapıyoruz. Genel-
likle Almanya, Belçika, Hollanda, Avusturya, 
Çek cumhuriyeti ve Polonya’ya otomotiv ve 
yedek parça aksamında karşılıklı taşımalar 
gerçekleştiriyoruz. 2021 yılı ilk çeyreğinde 
otomotiv genel olarak dalgalı bir seyir izledi. 
Bazı parçaların bulunamaması üretimleri 
durdurdu. Üretim durunca lojistik de duru-
yor. Biz ayrıca ekspres minivan taşımaları 
ile otomotiv sektöründe havayolu maliyet-
lerini yaklaşık 10 yıldır düşürerek müşteri-
lerimize bu hizmeti ilk olarak veren firma-
lardan birisi olduk. Otomotivdeki terminleri 
ve bilgi akışını iyi biliyoruz, buna göre ak-
siyon alıyoruz. Bu nedenle otomotivde ter-
cih edilen bir lojistik markası haline geldik.

“ARAÇ YATIRIMLARINA 
AĞIRLIK VERDİK”

ARCLOG Lojistik olarak, otomotiv ve ye-
dek parça taşımacılığı & depoculuğunda 
hangi hizmetleri ve yatırımları gerçekleş-
tiriyorsunuz? Otomotiv ve yedek parça ta-
şımacılığına yönelik hizmetleriniz, toplam 
hizmetlerinizle kıyaslandığında ne kadar-
lık bir orana sahip?

Bursa, İstanbul, Bulgaristan ve Almanya’da 
5 bin metrekarelik depolarda elleçleme ve 
depolama hizmeti veriyoruz. Şu anda araç 
yatırımlarını bu yıl için daha ön planda tu-
tuyoruz. Çevreci araçlar ve küçük minivan 
ile kamyon yatırımları yapıyoruz. Tüm hiz-
metlerimiz içinde yüzde 40’lık bir paya sahip 
otomotiv hizmet gelirlerimiz. İdari ve ope-
rasyon kadromuz otomotiv lojistiğinde ol-
dukça tecrübeli. Bu da müşteride karşılık 
buluyor talep geliyor.

Otomotiv ve yedek parça taşımacılığı & 
depoculuğu sektörünün genel değerlen-
dirmesini yapar mısınız? Otomotiv ve ye-
dek parça taşımacılığı & depoculuğunun 
büyüklüğü hangi boyutta? 

Yaklaşık 20 bin metrekarelik alanda yur-
tiçi ve yurtdışı depolama konusunda hizmet 
veriyoruz. Bizim için önemli bir sektör. De-
polama kapasitemizin yüzde 80’i bu sektö-
re hizmet veriyor.

Pandemi süreci gerek sektörü gerekse 
firmanızı nasıl etkiledi? Pandemide hangi 

tedbirleri aldınız?
Pandemi tüm dünyada beklenmeyen bir 

süreç olarak yaklaşık bir yıldan biraz faz-
la bir dönemde hayatımıza ve sektörümüze 
girdi. İlk anda sektör ciddi durgunluğa girdi. 
4-5 ay sonra yavaş yavaş üretimler başla-
dı ve ticari araçlar grubunda daha hızlı bir 
üretim oldu. Bir ay önceye kadar bazı par-
çaların tedariğinde sorun yaşanana kadar 
bu aradaki süreç verimli geçti. 

Pandemide idari personel uzaktan çalış-
ma sürecine girdi. Şoför sayımızı vize so-
runları ve hastalık riskine karşılık yüzde 
30 artırdık. Kesintisiz hizmet vermeye ça-
lıştık. Tüm ofisler, depolar, araçlar sürek-
li dezenfekte ediliyor. Çalışan ve şoförlerin 
sürekli PCR testleri yapılıyor. Hijyen ekip-
manları dağıtılıyor.

“KAPASİTEMİZİ 
YÜZDE 20 ARTIRACAĞIZ”

Otomotiv ve yedek parça taşımacılığı & 
depoculuğu ağırlıklı olmak üzere tüm hiz-
met ve çözümlerinizde 2021 yılına yönelik 
hedeflerinizi ve yatırım planlarınızı açık-
lar mısınız?

Depo yatırımı sürecini en son Bulgaristan 
yatırımı ile tamamladık. 20 bin metrekarelik 

lojistik depo hizmeti ile devam edeceğiz bu 
sürece. Araç yatırımlarına çekici, dorse, kam-
yon ve kamyonet olarak devam ediyoruz. 
Planlanan yatırımlar ile kapasitemiz yüzde 
20 artacak. Toplam 200 araç ile sektörün 
önemli bir aktörü olmaya çalışıyoruz. Yatı-
rım sürecini 2021’in ikinci yarısındaki ge-
lişmelere göre planlamaya devam edeceğiz.

“OTOMOTİVDE TERCİH EDİLEN BİR 
LOJİSTİK MARKASI HALİNE GELDİK”

ARCLOG LOJİSTİK GENEL MÜDÜRÜ FAHRETTİN ARABACI:

ADRES: ARCLOG Lojistik, Emek Zekai Gümüşdiş Mah. Sanayi Cad. 
No: 540/1, Osmangazi-Bursa. TEL: 0 224 242 66 00

E-mail: destek@arclog.com.tr

FAHRETTİN ARABACI: “Depo yatırımı sürecini en son Bulgaristan yatırımı 
ile tamamladık. 20 bin metrekarelik lojistik depo hizmeti ile devam ede-

ceğiz bu sürece. Araç yatırımlarına çekici, dorse, kamyon ve kamyonet ola-
rak devam ediyoruz. Planlanan yatırımlar ile kapasitemiz yüzde 20 arta-
cak. Toplam 200 araç ile sektörün önemli bir aktörü olmaya çalışıyoruz.”



ADVERTORIAL | ANT LOJİSTİK

Ant Lojistik Pazarlama Müdürü Ayça Sobutay, ‘’20-25 adet TIR’la butik hizmet veren bir 
lojistik hizmet sağlayıcıdan, 190 özmal TIR’ı ile tüm Türkiye’de ve uluslararası pazarlarda 

aktif rol alan bir lojistik hizmet sağlayıcıya dönüştük. Taşınan araç hacmine göre Türkiye’nin 
ilk üç oyuncusu arasında yer alıyoruz’’ diye konuştu.

B itmiş otomotiv lojistiğinde uzman-
laşan, yüzde 100 yerli sermayeli 
bir firma olan Ant Lojistik, taşıma-
cılık ve forwarding hizmetlerinin 

yanı sıra toplam 10 bin adet araç kapasiteli 
gümrüklü ve gümrüksüz sahalarında stokla-
ma, PDI ve otomotiv lojistiğinin katma değer 
yaratan diğer hizmetlerini sunuyor. Geldi-
ği noktada taşınan araç hacmine göre Tür-
kiye’nin ilk üç oyuncusu arasında yer alan 
Ant Lojistik’in Pazarlama Müdürü Ayça So-
butay, otomotiv taşımacılığı ve depoculuğun-
da verdikleri hizmetleri Ekovitrin’e anlattı.

Ant Lojistik olarak otomotiv taşımacılı-
ğı ve depoculuğunda kapasite, yatırım ve 
pazar payı anlamında ulaştığınız büyük-
lüğü rakamsal verilerle anlatır mısınız? 

ANT Lojistik bitmiş otomotiv lojistiğinde 
uzmanlaşmış, yüzde 100 yerli sermayeli bir 
firma. Mevcut ortaklarımızın şirketi 2008 yı-
lında devralmasıyla birlikte, 20-25 adet tırla 
butik hizmet veren bir lojistik hizmet sağla-
yıcıdan, 190 özmal tırı ile tüm Türkiye’de ve 
uluslararası pazarlarda aktif rol alan bir lo-
jistik hizmet sağlayıcıya dönüştük. Taşıma-
cılık ve forwarding hizmetlerimizin yanı sıra 

toplam 10 bin adet araç kapasiteli gümrük-
lü ve gümrüksüz sahalarımızda stoklama, 
PDI hizmeti ve otomotiv lojistiğinin katma 
değer yaratan diğer hizmetlerini (mini ona-
rım ve dolu onarımı, montaj hizmetleri, sur-
vey hizmeti vb.) sunuyoruz. Bugün, taşınan 
araç hacmine göre Türkiye’nin ilk üç oyun-
cusu arasında yer alıyoruz. Türkiye’de Mer-
cedes, Hyundai, Honda, Toyota, Kia, Mitsu-
bishi başta olmak üzere birçok marka ile 
sürdürdüğümüz iş birliklerimiz sayesinde 
senede 100 bine yakın aracın bayi dağıtımı-
nı ve yurtiçi taşımasını, ek olarak 300 bin 

adet aracın liman taşımalarını (ihracat ve 
ithalat taşımaları) gerçekleştiriyoruz. Ayrı-
ca, lider olduğumuz Azerbaycan ve Gürcis-
tan pazarları başta olmak üzere 10 bin ila 
15 bin adet aralığında transit aracın yurt-
dışı taşımalarını sağlıyoruz. Düzenli olarak 
genişleyen yurtiçi ve yurtdışı müşteri port-
föyümüz sayesinde 13 senedir yıllık ortala-
ma yüzde 16’lık bir büyüme hızı ile filomuzu 
genişletmeye ve filo yaş ortalamamızı 5’in 
altında tutmaya devam ediyoruz. 

2020 yılında baş gösteren pandemi sü-
reci gerek sektörü gerekse firmanızı na-
sıl etkiledi? Ant Lojistik olarak, pandemi-
de hangi tedbirleri aldınız? 

Geçtiğimiz Mart ayı ortasında pandemi 
gerçeği ile karşılaşmadan önce 2020 yılı, 
2018’den itibaren daralmakta olan otomo-
tiv pazarının tekrar yükselişe geçeceği ön-
görülen bir seneydi. İlk çeyrekte başlayan 
ve ikinci çeyrekte devam eden kapanmala-
ra, otomotiv fabrikalarında 1,5-2 ay süreyle 
durdurulan üretime ve dövizdeki yükselişe 
rağmen Türkiye otomotiv pazarı pandemi-
nin olumsuz etkilerini bertaraf edip, ciddi 
anlamda daralan Avrupa pazarının aksine, 
2020’yi yüzde 60’lık bir büyüme ve 772 bin 
araç satışı ile kapattı. Bu olumlu tabloda kuş-
kusuz ertelenmiş taleplerin etkisi ve pande-
minin bireysel ulaşıma verilen önemi art-
tırmasının rolü büyük. Pandemide operas-
yonlarına ara vermeden devam eden sayılı 
sektörlerden biri olarak biz de gerek saha-
daki personelimiz gerekse beyaz yaka per-
sonelimizle hızla bu yeni döneme adapte ol-
duk. Öncelikle tırlarımızı her sefer sonunda 
düzenli olarak dezenfekte etmeye başladık. 
Aynı şekilde sahalarımızda stok hizmeti ver-
diğimiz sıfır araçların da tıra yüklenmeden 
dezenfekte edilmesini sağladık. Özellikle yo-
ğun dönemlerde uyguladığımız çift sürücü 
uygulamasını kaldırdık. Ofislerdeki teması 
azaltmak için geçtiğimiz Mart ayından itiba-
ren beyaz yakada dönüşümlü olarak yüzde 
80-85 seviyesinde evden çalışma sistemine 
geçtik. Şu an evden çalışan tüm personeli-
mizin ERP sistemimize ve diğer çevrimiçi 
platformlarımıza güvenle erişimini, online 
toplantılara ve eğitimlere kesintisiz katılma-
sını sağlıyoruz. Bu anlamda uzaktan çalış-
ma modeline tam adapte olduğumuzu ra-
hatlıkla söyleyebilirim. Pandeminin büyüme 
stratejimizde önemli bir yeri olan dijitalleş-
me sürecimizi daha da hızlandırmamızda ve 
bu alandaki yatırımlarımızı arttırmamızda 
gözle görülür bir etkisi oldu. Bu dönemde, 
OCR teknolojisi dökümanlarımızın dijital or-
tamda arşivlenmesini sağladık, müşterileri-
mize sunduğumuz günlük sevk raporlama-
larını detaylandırdık (anlık statü paylaşımı 
gibi) ve otomatikleştirdik, telefon ve email 
trafiğini rahatlatmak amacıyla daha fazla 
müşterimize farklı sevk adımlarına yönelik 

otomatik bildirimler tanımladık. Ayrıca ha-
sar ve sigorta sürecimizde kullandığımız, 
dijital kayıt ve arşivleme çözümü sayesin-
de dökümantasyon sürecimizi kolaylaştır-
dık, KPI raporlarımızın sıklığını ve akabin-
de aldığımız hasar önleyici aksiyonlarımı-
zın hızını artırdık.

2021 yılının ilk çeyreğini nasıl geçirdiniz? 
Ant Lojistik’in Otomotiv taşımacılığı ve de-
poculuğu hizmet ve çözümlerinde 2021 yı-
lına yönelik hedeflerinizi ve yatırım plan-
larınızı açıklar mısınız?

Son bir yıldır hayatımızda olan ve belli 
aralıklarla sıkılaştırılan pandemi kaynak-
lı tedbir ve kısıtlamaların tüketimde daral-
ma, istihdam kaybı ve alım gücünde düşüş 
gibi olumsuz ekonomik sonuçlarını maa-
lesef yaşıyoruz. Otomotiv pazarı olumsuz 
makro gelişmelerden bire bir aynı oran-
da etkilenemese dahi genel görüş mevcut 

ekonomik şartlar ve sektör özelinde yaşa-
nan çip tedariği sorunu sebebiyle pazarın 
bu sene geçen senenin bir tık altında kala-
cağı ve seneyi 700 bin seviyesinde kapata-
cağı yönünde. Firmamız açısından baktığı-
mızda, 2020 senesi yaşanan tüm olumsuz-
luklara rağmen kazandığımız yeni projeler 
sayesinde (Kia’nın Türkiye’deki tüm lojistik 
hizmetleri, Toyota’nın Orta Asya taşımaları 
gibi), şirketimizin başarı ile tamamladığı ve 
büyümesini sürdürdüğü bir sene oldu. Do-
layısıyla bu sene pazarda öngörülen kısmi 
düşüşe rağmen tır yatırımlarımızı sürdü-
rüyoruz. Aynı zamanda kazandığımız yeni 
projeler kapsamında IT entegrasyon çalış-
malarımıza ve pandemide hızlandırdığımız 
dijitalleşme projelerimize öncelik vermeye 
devam ediyoruz. Bu sene tamamlamayı he-
deflediğimiz projelerden en önemlisi, akıllı 
telefon uygulaması ile gerçek zamanlı pla-
ka/şasi no ve konum kontrolü yapacağımız, 
sektörde henüz uygulaması olmayan bir ça-
lışma. İkincisi ise sahalarımızda sağladığımız 
PDI (teslimat öncesi kontrol) hizmetinin ta-
mamen dijitalleşmesine dair yürüttüğümüz 
bir proje. Tüm bu dijital yatırımlarımızın ya-
nında bu sene de kaynaklarımızı değerlen-
direbileceğimiz, mevcut çalışmalarımıza si-
nerji katabileceğimiz ilave projeleri takip et-
meye ve değerlendirmeye devam ediyoruz. 

“TAŞINAN ARAÇ HACMİNE GÖRE 
TÜRKİYE’NİN İLK ÜÇ FİRMASI ARASINDAYIZ”

ANT LOJİSTİK PAZARLAMA MÜDÜRÜ AYÇA SOBUTAY:

MERKEZ OFİS
ADRES: Barbaros Mahallesi Dereboyu Cad. Ihlamur Sokak Uphıll Court Sit. A1-B 

Blok Daire: 31-35 Ataşehir-İSTANBUL
Telefon: 0 216 580 93 03 / Faks: 0 216 580 93 09

E-Posta: ant@antlojistik.com.tr / www.antlojistik.com.tr

AYÇA SOBUTAY: “Türkiye’de Mercedes, Hyundai, Honda, 
Toyota, Kia, Mitsubishi başta olmak üzere birçok marka 

ile sürdürdüğümüz işbirliklerimiz sayesinde yılda 100 
bine yakın aracın bayi dağıtımını ve yurtiçi taşımasını, 
ek olarak 300 bin adet aracın liman taşımalarını (ihra-

cat ve ithalat taşımaları) gerçekleştiriyoruz.”
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MARTAŞ OTOMOTİV’DEN 
ANTALYA’YA YENİ LOJİSTİK MERKEZİ

Martaş Otomotiv, ülke genelindeki dağıtım ağını güçlendirmeye yönelik 
çalışmaları kapsamında 2021 yılına yatırımla başladı. Geçtiğimiz yıl 

İstanbul Avrupa Yakası ve Samsun’da iki yeni dağıtım merkezi açan Martaş 
Otomotiv, son olarak Antalya’da yeni bir dağıtım merkezi açtı. 

T ürkiye’nin en köklü otomotiv ye-
dek parça dağıtım markalarından 
Martaş Otomotiv, ülke genelindeki 
dağıtım ağını güçlendirmek üzere 

yaptığı yatırımlara devam ediyor. Geçtiğimiz 
sene pandemiye rağmen yatırımlarına ara 
vermeyerek İstanbul Avrupa Yakası ve Sam-
sun’da iki yeni dağıtım merkezi açan Mar-
taş Otomotiv, son olarak Antalya’da yeni bir 
dağıtım merkezi daha hizmete açtı. Martaş 
Otomotiv, bu sayede Adana ile birlikte Ak-
deniz Bölgesi’ndeki dağıtım merkezi ağını 
daha da güçlendirmiş oldu. 2 bin 500 met-
rekaresi açık alan olmak üzere toplamda 5 
bin metrekare alan üzerine kurulan Martaş 
Otomotiv Antalya Dağıtım Merkezi, tekno-
lojik ekipmanlarıyla tam donanımlı büyük 
bir lojistik merkezi olarak, başta Antalya ol-
mak üzere çevre illerdeki taleplere hızla ya-
nıt vermeye başladı. Martaş Otomotiv, yap-
tığı son yatırımla birlikte Türkiye genelin-
de dağıtım merkezi sayısını ise 7’ye çıkardı.

Martaş Otomotiv Genel Müdürü Erdem 
Çarıkcı, “Geçtiğimiz yıl Samsun ve İstanbul 
Avrupa Yakası’nda iki yeni dağıtım merkezi 

açmıştık. Bu yıl Antalya’daki merkezimizin 
açılışını gerçekleştirdik. Gerek yeni ürün 
gruplarına yönelik çalışmalarımız gerek-
se yeni dağıtım merkezlerimizle Türkiye 
genelinde çok daha kapsayıcıyız. Türkiye 
yedek parça pazarına sunulabilecek mak-
simum parçada ürünü sunarken, aynı za-
manda ülkenin yüzde 80’ini kapsayan bir 
alan içerisinde bu parçaları aynı günde tes-
lim edebiliyoruz. Böylece müşterilerimizin 
stok tutma alışkanlıklarını tamamen değiş-
tirdik. Hedefimiz, daha fazla parçayı bünye-
mizde bulundurmak ve tek alışveriş nokta-
sı haline gelmek. Kısa bir süre içerisinde ise 
Türkiye’nin tamamına bir günde yedek par-
ça tedariki sağlamak istiyoruz” dedi.

ERDEM ÇARIKCI: “Hedefimiz, daha faz-
la parçayı bünyemizde bulundurmak 

ve tek alışveriş noktası haline gelmek. 
Kısa bir süre içerisinde ise Türkiye’nin 

tamamına bir günde yedek parça te-
dariki sağlamak istiyoruz.”

T ürkiye’nin en önemli ihtiyaçların-
dan birisi olan ‘Otomotiv Odaklı 
Ro-Ro Limanı’na ilk uluslarara-
sı deneme seferi gerçekleştirildi. 

Köstence’den (Romanya) başlayan ve Körfez 
Bölgesi’nde başarıyla tamamlanan ilk sefer-
de ithal araçlar limanda tahliye edildi. 2019 
yılından bu yana inşası devam eden Ro-Ro 
limanı, önümüzdeki günlerde gerçekleştiri-
lecek resmi açılışı sonrası uluslararası oto-
mobil markalarının ihracat ve ithalat kapı-
sı konumuna gelecek.

ÜLKE EKONOMİSİNE ÖNEMLİ 
KATKILAR SAĞLAYACAK

Japon devi NYK işbirliği ile hayata geçi-
rilen liman, Türkiye ihracatının lokomoti-
fi otomotiv sektörünün yarattığı yeni ihti-
yaçları ve talepleri karşılayacak olup ülke 
ekonomisine de önemli katkılar sağlayacak. 
Yıllık 780 bin araç elleçleme kapasitesi ve 
toplam 265 bin metrekare kapalı otoparkı 
ile sadece otomotiv sektörüne hizmet vere-
cek olan liman, Türkiye’de ilk kez yabancı 
ortaklıkla kurulan ve kendi alanında en bü-
yük liman olma özelliğini taşıyor.

Yapılan ilk deneme seferinin başarıyla 
tamamlanmasının uluslararası otomotiv 
sektörü için tarihi bir an olduğunu kayde-
den OYAK Genel Müdürü Süleyman Savaş 

Erdem, “Dünyanın en köklü ve en büyük de-
nizcilik şirketlerinden NYK Line ile 2018 yı-
lında başladığımız yolculukta çok önemli bir 
basamağı başarıyla geride bıraktık. İlk se-
ferin tüm süreçlerinin OYAK Grup Şirket-
leri işbirliği ile yürütülmesi de bizleri ayrı-
ca gururlandırdı. Türkiye’nin çok önemli bir 
ihtiyacına daha çözüm olacak bu yatırımı-
mız, otomotiv sektörüne olan güvenimizin 
de bir göstergesi. Kısa bir zaman içerisin-
de uluslararası otomotiv lojistiğinin rotası-
nı değiştirerek merkez konumuna gelecek 
olan limanımızın ülkemize hayırlı olmasını 
diliyorum” dedi. 

Deniz taşımacılığındaki düşük maliyet, Ro-
Ro limanlarının potansiyelini artırıyor. Top-
lam taşımacılıktaki payı yüzde 90 olan deniz 
yolu taşımacılığı, maliyeti en düşük taşıma-
cılık yöntemi olarak tüm dünyada giderek 
daha çok talep görüyor. Maliyet avantajının 
yanı sıra çevresel sürdürülebilirlik adına ül-
kelerin deniz yolu ve demir yolu taşımacılı-
ğına yönelmesiyle potansiyeli artan Ro-Ro 
limanları ile de şirketlerin multimodal ta-
şımaları daha çok tercih ettiği görülüyor. 
Tüm bunlarla birlikte, Türkiye’nin en önemli 
ihracat pazarı Avrupa Birliği’nde, karayolu 
taşımacılığını azaltıcı, deniz yolu taşımacı-
lığını özendirici ve artırıcı politika değişik-
liği planlanıyor.

SÜLEYMAN SAVAŞ ERDEM: “Dünyanın en köklü ve 
en büyük denizcilik şirketlerinden NYK Line ile 
2018 yılında başladığımız yolculukta çok önemli 
bir basamağı başarıyla geride bıraktık. Türkiye’nin 
çok önemli bir ihtiyacına daha çözüm olacak bu 
yatırımımız, otomotiv sektörüne olan güvenimizin 
bir göstergesi.”

OYAK | LOJİSTİK

OYAK’IN ‘OTOMOTİV ODAKLI 
RO-RO LİMANI’NA İLK SEFER 

OYAK Denizcilik ve Liman İşletmeleri AŞ tarafından Japon NYK Line (Nippon Yusen 
Kaisha) ortaklığı ile Kocaeli’ye bağlı Körfez ilçesinde, tüm markalar ile çalışmak üzere 

hayata geçen ortak liman işletmesinde ilk deneme seferi başarıyla gerçekleştirildi. 
Uluslararası standartlarda hizmet verecek olan otomotiv odaklı Ro-Ro Limanı, küresel 

otomotiv lojistiğinin yeni merkezi olmaya hazırlanıyor. 
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SÖYLEŞİ | ERSEL TOPALOĞLU

“PANDEMİDE MÜŞTERİLERİMİZ İÇİN 
GÜVENİLİR BİR ÇÖZÜM ORTAĞI OLDUK”

TGL Transtaş Global Lojistik Yönetim Kurulu Başkan Yardımcısı Ersel Topaloğlu, “Transtaş, her 
zaman olduğu gibi pandemi sürecinde mevcut müşterileri için güvenilir bir çözüm ortağı olduğunu 

bir kez daha ispat etti. Birçok yeni firma da müşteri portföyümüze doğal olarak eklendi. Tüm 
zorluklara rağmen, 2020’de taşımalarımız bir önceki yıla göre yüzde 12 arttı” dedi.

L ojistik sektöründe sahip olduğu 
44 yıllık tecrübeyle hizmet ver-
meye devam eden TGL Transtaş 
Global Lojistik, pandemi sürecin-

de birçok yeni firmayı müşteri portföyüne 
eklemeyi başardı. Firma, 2020’de taşıma-
larını bir önceki yıla göre yüzde 12 oranın-
da artırdı. TGL Transtaş Global Lojistik Yö-
netim Kurulu Başkan Yardımcısı Ersel To-
paloğlu, ihracatçıların yaşadığı konteyner 
sorunu ve TGL Transtaş olarak uyguladık-
ları stratejileri Ekovitrin’e anlattı. 

Son günlerde ihracatçılarımız yükleri-
ni yurtdışına göndermek için konteyner 
bulamamaktan şikayet ediyorlar. Sizce bu 
sadece Türkiye’nin sorunu mu?

Bu sadece Türkiye’nin değil tüm dünya-
yı aynı anda etkileyen büyük bir sorun. Ül-
kemizde, Avrupa’da, Uzakdoğu’da ve hemen 
hemen dünyanın her yerinde ihracatçılar ve 
ithalatçılar yüklerini yükleyebilmek için ye-
terli sayıda konteynere erişebilmek gayreti 
içindeler. Artık bu problem sadece lojistik en-
düstrisinin problemi değil, ithalatçıların, ihra-
catçıların, perakende şirketlerinin de prob-
lemi. Nihayetinde, son tüketicinin de sorunu.

“KONTEYNERLERİN LİMANLARA 
DÖNME SÜRELERİ UZADI”

Bu problemin nasıl oluştuğu konusun-
da neler söylemek istersiniz? Bugünlere 
nasıl gelindi?

Soruna kronolojik olarak bakarsak şunları 
söyleyebiliriz. 2020 yılının başlarından itiba-
ren koronavirüs etkisini göstermeye başla-
dı. Mart ve Nisan aylarında birçok ülke tam 
kapanmaya gitti. Kapanma ile ekonomik ak-
tiviteler sınırlandı. Bu durum sahada çalı-
şan insanları da etkiledi. Tam kapanma sı-
rasında tüm dünyada limanlarda çalışan 
insan sayısı nispeten azaldı. Bu nedenle li-
manlarda kargo elleçleme hızı düştü. Bazı 
fabrikaların kapalı kalması limanlarda dolu 
konteynerlerin yığılmalarına neden oldu. İlk 
aylardaki üretim azlığı nedeniyle, yeterince 
yük olmaması armatörleri serviste bulunan 

gemilerin sayısını azaltmaya itti. Haziran ayı 
itibariyle dünya ekonomik aktiviteleri topar-
lanmaya başladı. Çin koronavirüs ile ilk baş 
eden ülke oldu ve hızla üretime geçti. Bu ne-
denle ülkeler, taleplerini Çin’e kaydırmaya 
başladı. Kuzey Amerika ve Avrupa’da ko-
ronavirüs nedeniyle oluşan liman işçisi ve 
TIR şoförü açığı, bu ülkelere gelen yükle-
rin limanlardan tahliyesini geciktirdi. Ay-
rıca fabrika ve depolarda yeterince işgücü 
olmaması konteyner tahliyelerini iyice ya-
vaşlattı. Sonuç olarak konteynerlerin tek-
rar yükleme limanlarına dönme süreleri ol-
dukça uzadı.

Şu anda durum nedir? Neden bu kadar 
uzadı? Çözüm içim çabalar var mı? Ne za-
man çözülür bu problem?

Sorun halen devam ediyor. Aslında, proble-
min bu kadar uzamasının en büyük sebeple-
rinden biri ABD’de limanlarda bekleyen dolu 
konteynerler, bu sebeple oluşan limanlardaki 
yoğunluklar ve aynı zamanda ABD’nin kontey-
nerlerin tekrar Çin limanlarına boş gitmesini 
engelleme çabaları. Şu anda tüm dünyada so-
runun çözülmesi için yeni konteyner üretimi 

için yoğun faaliyet, neredeyse bir seferberlik 
durumu var. Sadece, Çin’de aylık 300 bin adet 
yeni konteyner üretildiği yönünde yazılar oku-
yoruz. Ama gerçek çözüm, sadece yeni kon-
teyner üretimi ile değil aynı zamanda gemile-
rin planlanan takvimlere göre hareket etme-
si, ana limanlardaki ve aktarma limanlarında 
birikmiş olan dolu konteyner stoğunu eritme-
si ve seferlerin tekrar düzenli hale gelmesi 
ile sağlanabilecek gibi düşünülüyor. Bu ara-
da, Süveyş Kanalı’nda yaşanan sorun nede-
ni ile sürecin daha da uzadığına şahit oluyo-
ruz. Bu nedenle, Haziran hatta Eylül ayından 
daha önce bir çözüm öngörülmüyor.

“TÜRKİYE, GÜÇLÜ BİR KARAYOLU 
FİLOSUNA SAHİP”

Türkiye için fırsat var mı?
Evet var, Çin ne kadar üretimde açık ara 

önde de olsa; Türkiye, Avrupa’ya ve Batı Af-
rika’ya daha yakın, transit süre daha kısa ve 
navlun maliyetleri daha rekabetçi. 

Yeni pazarlar ve yeni ürünler için bu bir 
avantaj olabilir. Ayrıca Türkiye’nin güçlü bir 
karayolu filosuna sahip olması, özellikle Av-
rupa ihracat taşımalarında konteyner ek-
sikliğini, kendi büyük TIR filosu ile ikame 
etme imkanını sağladı. Avrupa yönüne olan 
ihracatı ve taşımaları daha iyi yönetilebildik.

“2020’DE TAŞIMALARIMIZI 
YÜZDE 12 ARTIRDIK”

Transtaş bu süreci nasıl yönetti?
Transtaş, 1977 yılından bu yana sektörün 

içinde, dolayısıyla 44 yıllık tecrübemiz bu sü-
reci doğru yönetmemizi sağladı. Bu dönem-
de, müşterilerimizi daha çok dinledik, ihtiyaç-
larını daha iyi anlamaya özen gösterdik. Böy-
lece, müşterilerimize alternatif çözümler ve 
servisler sunma imkanına kavuştuk. Sonuç 
olarak Transtaş, her zaman olduğu gibi pan-
demi sürecinde mevcut müşterileri için güve-
nilir bir çözüm ortağı olduğunu bir kez daha 
ispat etti. Birçok yeni firma da müşteri port-
föyümüze doğal olarak eklendi. Tüm zorluk-
lara rağmen, 2020’de taşımalarımız bir ön-
ceki yıla göre yüzde 12 arttı.

ERSEL TOPALOĞLU: “Çin ne kadar üretimde açık ara 
önde de olsa; Türkiye, Avrupa’ya ve Batı Afrika’ya 
daha yakın, transit süre daha kısa ve navlun 
maliyetleri daha rekabetçi. Yeni pazarlar ve yeni 
ürünler için bu bir avantaj olabilir.”



SELECT BİLİŞİM HİZMETLERİ

ADVERTORIAL

Select Bilişim Hizmetleri Kurucusu Gökhan Girgin, “Pandeminin geleceğini 
bilmiyorduk tabi ki ama bu düzenin başka bir sebeple yakın zamanda 

değişeceğini öngörüyorduk. Bu öngörü ile hazırladığımız Select Optimus, tam 
ihtiyacı karşılayacak yazılım oldu. Select Optimus’a ilgi oldukça büyük” dedi. 

S elect Bilişim Hizmetleri, bulut ta-
banlı kiralık kullanılan ‘Optimus’ 
yazılımıyla yeni dijital çağın lojis-
tik yazılımını pazara sundu. Select 

Bilişim Hizmetleri AŞ Genel Müdürü Gökhan 
Girgin, Select Optimus lojistik yazılımının, lo-
jistik firmalarının bilinen iş yapma yöntemi-
ni kökten değiştirerek, onları birer e-lojistik 
firmasına dönüştürdüğünü söyledi. Gökhan 
Girgin, “Bu yazılım, lojistik firmalarının po-
tansiyel müşteri bulma noktasından başla-
yarak, otomatik fiyatlandırma, robotik sü-
reçler ile tekrarlanan işlerin tam otomasyo-
nu içinde müşteri ile interaktif olarak online 
tüm lojistik süreçlerin yapılmasını sağlıyor. 
Şirketinizi sizin için, sizin kontrolünüz altın-
da yöneten bu programla, mobil cihazların 
gücü ile değişen e-ticaret hacminin üretti-
ği yeni ekonominin dinamiklerini sizin fir-
manıza uygulayıp, sizi de bu yeni dünyada 
yeni lojistik kavramı ile bütünleştiriyoruz 
ve sizi e-lojistik firması haline dönüştürü-
yoruz” dedi.

“SELECT OPTIMUS’A İLGİ BÜYÜK”
2020 yılı başı itibariyle kullanıma giren 

Select Optimus’a ilginin büyük olduğunu ifa-
de eden Gökhan Girgin, “Pandemi ile birlikte 
iş yapma şekilleri ve alışkanlıklar tamamen 
değişti. Dolayısıyla lojistik firmaları da yeni 
dünyaya adapte olmak için önce teknoloji 
ve onunla birlikte yeni yöntemleri firmala-
rına uygulamak zorunda kaldılar. Pandemi-
nin geleceğini bilmiyorduk tabi ki ama bu 

düzenin başka bir sebeple yakın zamanda 
değişeceğini öngörüyorduk. Bu öngörü ile 
hazırladığımız Select Optimus, tam ihtiya-
cı karşılayacak yazılım oldu” diye konuştu.

Select Optimus bulut tabanlı lojistik prog-
ramının hazırlanmasına fikren 2015 yılında, 
geliştirmeye de 2017 yılında başladıklarını 
kaydeden Gökhan Girgin, “Var olan prog-
ramlarımızın sadece yeni teknoloji ile ye-
niden yazılmış bir versiyonu olmaktan çok 

dijitalleşme çerçevesinde değişen ve deği-
şecek iş yapma şekillerine göre bir vizyon 
içinde hazırladığımız Select Optimus, 2020 
başı itibariyle lojistik firmalarının kullanı-
mına açıldı. Tek ofiste çalışan firmalar için 
web tabanlı gereksiz denilirken biz ofissiz 
çalışma ortamı yaratacak programı hazır-
lamayı öngörmüştük. Dolayısıyla Select Op-
timus, pandemi ve pandemi süreci sonra-
sı yeni çalışma şekline uygun bir program. 
Bunun yanında kiralık model ile çalıştığın-
dan ölçeklenebilir büyümeye uygun, mali-
yet azaltan bir lojistik yönetim programı” 
şeklinde konuştu.

“FİRMALAR SELECT 
OPTIMUS’U ÖNEMLİ BİR 
ÇÖZÜM OLARAK GÖRÜYOR”

Gökhan Girgin, sözlerine şöyle devam etti: 
“Dijital lojistik kavramını firmasına oturt-
mak isteyen, ofissiz ortamda işlerini büyüt-
mek isteyen, tek tip taşıma modu hizmeti-
nin yanında hizmetlerini çeşitlendirmek is-
teyen firmalar Select Optimus’u önemli bir 
çözüm olarak görüyor. Ayrıca pandemi ile 
birlikte önemi artan ekspres kargo, kurye/
kargo, e-ticaret dağıtımı, milkrun ve mikro 
ihracat gibi konularda departman açmak 
isteyen, bu kolda faaliyetini büyütmek is-
teyen firmaların da çözüm buldukları bir 
ürün oldu Select Optimus. Geliştirilmekte 
olan büyük e-ticaret siteleri entegrasyonu, 
yurtiçi ve yurtdışı kurye firmaları ile olan 
tam entegrasyon ile özellikle e-ticaret ürün 

taşımalarında ve depolamalarında tam oto-
masyon sağlandı. Şoför ve kuryelerin kulla-
nabileceği mobil aplikasyon ile de ürünün 
ilk ve son temasının sağlandığı noktalarda 
toplanan online bilgiler ile de müşterileriniz 
için eksiksiz yük takip sistemi sağlanıyor.”

Select Optimus’un 7 ana modülden oluştu-
ğu bilgisini veren Gökhan Girgin, “Satış/Pa-
zarlama (CRM), Taşımacılık Yönetimi (TMS), 
Depo Yönetimi (WMS), Finans Yönetimi (FMS), 
Entegrasyonlar (Tools), Müşteri Portalı (CWP) 
ve Tedarikçi Portalı (SWP). Her ana modül 
birbiri arasında tam entegre çalışıyor. Tüm 
modüller entegre çalıştığı gibi tek başına da 
kullanılabilecek kadar detaylı. Hatta CRM, 
WMS, FMS modülleri başka sektörlerde de 
kullanılabilir. CRM modülü tüm sektörler-
deki firmalarda kullanılabileceği gibi taşı-
ma yönetimi modülümüz taşıma hizmetini 
dışarıdan alan üretici, ihracatçı ve ithalat-
çı firmalarda da kullanılabilir şekilde hazır-
landı. Aynı şekilde depo yönetimi programı, 
üretim yapıp deposu olan firmalar için de 
çok uygun” dedi.

Optimus’un sadece bir lojistik programı 
olmayıp, lojistiği yönetmek için bir sistem 
olduğunu ifade eden Gökhan Girgin, “Opti-
mus, işleri ve firmaları tam otomasyona so-
kan, dönüştüren, dijitalleştiren, lojistik fir-
malarını e-lojistik firmaları haline getiren 
bir program” değerlendirmesini yaptı.

“OPTIMUS BUGÜNÜN DEĞİL, 
GELECEĞİN LOJİSTİK YAZILIMI”

Select Optimus’un barındırdığı entegras-
yonlar ile bilgiyi en hızlı şekilde toplayıp en 
doğru şekilde dağıttığı için yükün ve işin iz-
lenirliği yüksek oranda arttığından müşte-
ri memnuniyetinin arttığını kaydeden Gök-
han Girgin, “Sistem içinde var olan iş zekâ-
sı (BI) ile gerek görsel grafiksel gerekse de 
liste raporlar ile şirketin anlık durumunu, 
işlerin anlık durumunu ve gerekli diğer 
göstergeleri kolay okunur kıldığımızdan iş 
süreçlerini yönetmek de kolaylaşıyor ve ge-
rekli adımlar zamanında atılabiliyor. Bu da 

hizmet maliyetinin yüksek oranda düşme-
sini ve verimin artmasını sağlıyor. Müşteri 
portalının sağladığı fonksiyonlar ve müşte-
riye verdiği bağımsız hareket kabiliyetini, 
müşteri memnuniyetini artırdığı gibi dışa-
rıdan ulaşan müşterilerin hızlı şekilde tek-
lif talep edebilme ve rezervasyon açabilme 
kolaylığını da potansiyel müşterilerin kaza-
nımını artırıyor. Select Optimus’un içerdiği 
yeni kavramlar da lojistik firmalarının ge-
lecekteki karşılaşacakları müşteri taleple-
ri açısından onları bugünden hazır ediyor. 
Bu da firmaların kalıcılığını ve hızlı büyü-
melerini sağlayan bir etken oluyor. Dolayı-
sıyla” diye konuştu.

“AR-GE’YE HER YIL DAHA FAZLA 
YATIRIM YAPIYORUZ”

Gökhan Girgin, sözlerini şöyle sürdürdü: 
“Lojistikçilerin bu dijital dönüşüm çalışma-
ları ellerinde olan eski teknoloji programla-
rının yenilenmesini gerektirecek. Kapalı sis-
tem içinde kullanılan programlarını müşte-
rilerine, tedarikçilerine ve acentelerine anlık 
bilgi akışı ve transferleri için açmak duru-
mundadırlar. Bunlar lojistikçilerin sistem-
lerinin yeniden yapılanması ve oluşturul-
ması anlamına geliyor. Bu da Select olarak 
yoğun ar-ge sürecine girmemiz anlamına 
gelecek. Bu aynı zamanda bizi dijitalleşmede 
daha yukarı çekmeye ve var olandan daha 
iyi ve hızlı çözümler yaratmaya da zorla-
yacak. Select, o yüzden hep bugünün de-
ğil, yarının teknolojilerini lojistikçilere ge-
tiren firma olacak. Bu yüzden de Ar-Ge ve 
destek ekibine her sene daha fazla yatırım 
yapıyoruz. Select olarak 25 yıldır bu sektö-
re hizmet veren firma olarak bunu gerçek-
leştirmekten büyük mutluluk duyuyoruz.”

SELECT BİLİŞİM’DEN LOJİSTİK 
SEKTÖRÜNE ÖZEL YENİ DİJİTAL 

ÇAĞIN YAZILIMI; ‘OPTIMUS’

GÖKHAN GİRGİN: “Optimus, işleri ve firmaları tam oto-
masyona sokan, dönüştüren, dijitalleştiren, lojistik firma-
larını e-lojistik firmaları haline getiren bir program.”

w w w . s e l e c t o p t i m u s . c o m

TEL: 90 212 211 32 11 
www.selectoptimus.com
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LOJİSTİK | HABER

IVECO’DAN EKNAK NAKLİYAT’A 
6 ADET ‘S-WAY ÇEKİCİ’ TESLİMATI

AKTRANS TAŞIMACILIK’A 5 ADET X-WAY ÇEKİCİ

IVECO İzmir yetkili satıcısı ve servisi Me-
yeks Otomotiv tarafından İzmir’in taşımacı-
lıkta önde gelen firmalarından Eknak Ulus-
lararası Nakliyat’a 6 adet S-WAY AS440S48 
T/P çekici teslimatı gerçekleştirildi. 1990 yı-
lından bu yana İzmir’de uluslararası nakliye 
faaliyetlerini sürdüren Eknak 2020 yılı içeri-
sinde başladığı çekici yatırımlarını 2021 yılında 
da sürdürerek toplamda 2 adedi geçen yıl ol-
mak üzere 8 adet IVECO S-WAY 480 beygir çe-
kiciyi filosuna kattı. Eknak Garajı’nda gerçek-
leştirilen törene Eknak Yönetim Kurulu Üyesi 
Özgün Kapçı, IVECO Bölge Satış Müdürü Cenk 
Demir, Meyeks Satış Müdürü Osman Bayram 
ve Meyeks Satış Yöneticisi Başar Yılmaz katıldı. 

Teslimat töreninde konuşan Eknak Yöne-
tim Kurulu Üyesi Özgün Kapçı, “Iveco ile uzun 
yıllar öncesinde çalışmaya başlamamıza rağ-
men son dönemlerdeki yatırımlarımızda ça-
lışma şansımız olmamıştı. Yeni S-WAY model 
çekiciler ile birlikte aracı bizden önce satın 
alan kullanıcılarından aldığımız referans-
lar, markaya olan yakınlığımız ve İzmir’deki 

yeni yapılanma nedeniyle 8 adetlik yatırımı-
mızda tercihimiz IVECO’dan yana oldu. İlk 2 
adet aracımızı 2020 yılı içerisinde filomuza 
kattık. Araçları bir süre kullandıktan sonra 
6 adetlik yeni yatırımımızda da tercihimizi 
IVECO olarak verdik. Hem şirketimize hem 
de iş ortağımız IVECO’ya yatırımlarımızın 

hayırlı olmasını dileriz” dedi.
Meyeks Satış Müdürü Osman Bayram ise, 

“Eknak, İzmir bölgesinin en güzide firmala-
rından biri olup bizim için çok değerli. Ken-
dileriyle çalışmaktan çok memnunuz. Uma-
rım uzun yıllar da çalışmaya devam edece-
ğiz” diye konuştu.

IVECO İzmir yetkilici satıcısı ve servi-
si Meyeks Otomotiv tarafından Aktrans 
Taşımacılık’a 10 adet X WAY’in son 5 adeti 
teslim edildi. Törene Aktrans Taşımacılık 
firma sahibi Bektaş Akbörü, Meyeks Ge-
nel Müdürü Orhan Genel ve Meyeks Satış 
Müdürü Osman Bayram katıldı.

Törende konuşan Bektaş Akbörü, “IVECO 
X-WAY çekiciler zorlu şartlarda çalışmak 
üzere dizayn edildiğinden dolayı tercih se-
bebimiz oldu. Araçları kullandıkça gerek üs-
tün performans gerekse işimize göre uy-
gun yakıt tüketimi ile ne kadar doğru karar 
verdiğimizi bir defa daha anladık. Umarım 
bu işbirliğimiz uzun yıllar sürecek“ dedi. Or-
han Genel ise, X-WAY’ler, 7.7 mm kalınlıkta 
şasi, çelik tampon seçeneği ve alışılagelmiş 
off road araçlara göre daha az bakım ma-
liyetleri mevcut” diye konuştu. 

YENİ KABİN: MÜKEMMEL SÜRÜŞ 
ORTAMI

Yeni kabinin tasarımı, ideal sürüş pozisyo-
nu ile başlamak üzere sürücülerin ihtiyaçları 

düşünülerek gerçekleştirildi. Ayarlanabi-
lir koltuğun bazası alçaltılıp minderin ka-
lınlığı ve ileri geri hareket mesafesi arttı-
rılarak sürücüye konforlu bir pozisyon ve 
ideal görüş alanı sağlandı. Direksiyonun alt 
kısmı düz tutularak sürücülere daha faz-
la alan bırakıldı ve konfor artırıldı. Kontrol-
lerin ergonomik yerleşimiyle tüm anahtar 
özellikler sürücünün kolayca erişebileceği 

noktalara yerleştirildi ve aracın daha kon-
forlu ve verimli yönetimi sağlandı. Yeni Dur/
Kalk düğmesi ve tümleşik uzaktan kont-
rollü elektronik anahtar yeri ön panelde 
DNR (Otomatik vites kontrolleri) alanının 
yanına uygun bir şekilde konumlandırıldı. 
Yeni kabin konsepti hareket kolaylığı için 
oldukça boş alan bırakan geniş bir yaşam 
ortamı yaratıyor.

Doa Bilgi Teknolojileri-Lojisoft Genel Müdür Yardımcısı Adnan Sakman, “Lojisoft, tüm lojistik 
faaliyetlerini tamamen ‘bulut sistem’ üzerinden yürüten sektördeki ilk ve tek platform. Lojisoft 

ile her müşterimiz ‘terzi dikimi’ özel lojistik yazılımına sahip oluyor” şeklinde konuştu.

DOA BİLGİ TEKNOLOJİLERİ-LOJİSOFT | LOJİSTİK

“LOJİSOFT İLE MÜŞTERİLERİMİZ ‘TERZİ DİKİMİ’ 
ÖZEL LOJİSTİK YAZILIMINA SAHİP OLUYOR”

DOA BİLGİ TEKNOLOJİLERİ-LOJİSOFT 
GENEL MÜDÜR YARDIMCISI ADNAN SAKMAN:

D oa Bilgi Teknolojileri-Lojisoft Ge-
nel Müdür Yardımcısı Adnan Sak-
man, 2007 yılından itibaren lojis-
tik sektörüne yazılım geliştirdik-

lerini söyledi. Lojisoft’un uluslararası kara, 
yurtiçi kara taşımacılığı, hava, deniz, kon-
teyner, demiryolu taşımacılığı, depo-antre-
po, konteyner depo yönetim sistemleri, filo, 
bakım-onarım yönetimi, CRM, muhasebe ve 
finans modülleri gibi birçok modülü bünye-
sinde barındırdığını belirten Adnan Sakman, 
Lojisoft’un tüm lojistik faaliyetlerini tama-
men ‘bulut sistem’ üzerinden yürüten sek-
tördeki ilk ve tek platform olduğunu ifade 
etti. Lojisoft’un 2014 yılından itibaren bulut, 
yani internet olan her yerden çalıştığını kay-
deden Adnan Sakman, “Müşterilerimiz Lo-
jisoft ile bünyelerinde herhangi bir sunucu 
barındırmıyor ve yüksek donanım maliyeti-
ne katlanmıyorlar. Lojisoft, bir paket prog-
ram değil, platform olarak tasarlandı. Ya-
zılım personeli ve kodlama kullanmadan, 
tüm alanlar değiştirilebilir, çıkartılabilir, ila-
ve edilebilir. Her kullanıcı veya şirket kendi 
ekranlarını tasarlayabilir. Böylece her müş-
terimiz ‘terzi dikimi’ özel lojistik yazılımına 
sahip oluyor” dedi. 

Lojisoft’un 16 ülkede, 7 ayrı dilde, 200’e ya-
kın kurumsal müşteri ve 10 bin 500 kişi ta-
rafından kullanıldığı bilgisini veren Adnan 
Sakman, “Sadece Lojistik firmaları değil, 
Türkiye’nin en büyük 9 holding bünyesin-
de üretim yapan onlarca firma, gerek dağı-
tım gerek depolama gibi faaliyetlerinde Lo-
jisoft’u kullanıyor. Son bir yıla baktığımızda 
yeni müşterilerimizin çoğunun eski prog-
ramlarından memnun olmadığı için bizi ter-
cih ettiğini görüyoruz. Artık müşteriler her 
yerden bağlanabilecekleri, donanım masra-
fı ve problemi çıkartmayan, destek hizmeti-
ni iyi alabildikleri, istedikleri değişikliği hız-
lıca yapan ve bunun için ekstra maliyetler 
çıkartmayan yazılım firması ile çalışmak is-
tiyorlar. Bu bakımdan şirketimiz ilk tercih 

sebebi oluyor. 2021 yılı ilk çeyreğinde de ra-
kip firmalardan bize geçiş yapıp Lojisoft kul-
lanmaya başlayan 11 büyük ölçekli yeni müş-
terimiz oldu. Bunların arasında Dinçer Lo-
jistik, Enco Lojistik, Oskar Grup, Almo Grup, 
Denizim Lojistik, Aylog Lojistik, Çalık Hol-
ding firması olan CLK İpekyolu gibi şirket-
leri sayabiliriz. Ayrıca ilk kez program kul-
lanacak 4 firma da Lojisoft ailesine katıldı” 
diye konuştu. 

“PANDEMİDE MÜŞTERİ 
SAYIMIZI ARTIRDIK”

Türkiye’de ilk koronavirüs vakasının görül-
düğü tarihten itibaren evden çalışma siste-
mine geçtiklerini kaydeden Adnan Sakman, 
“Bu dönemde verimliliğimizi sürekli ölçtük. 
Geçen 13 ay süresinde performansımızda 
düşme olmadı. Pandemi sürecinde lojistik 
sektörü diğer sektörler kadar etkilenmedi 

aksine büyüme eğiliminde oldu. Buna paralel 
olarak bizim de müşteri sayımız artış gös-
terdi, iyi bir dönem geçirdik. Özellikle evden 
çalışmayı tercih eden firmalar ‘bulut tekno-
lojisi’ kullanan yazılımımıza rağbet gösterdi. 
Bu dönemde yüz yüze ziyaretler minimum 
seviyeye indi. Görüşme, tanıtım ve eğitimle-
rimizi, internet üzerinden yapmaya başla-
dık. Müşterilerimiz de bu duruma alıştılar. 
Hatta internet üzerinden yapılan toplantı-
lar zaman mevhumunu ortadan kaldırdı, 
mesai saatleri dışı dahi toplantı yapar ol-
duk. Pandemi sonrası da bu alışkanlıkların 
devam edeceğini düşünüyoruz. Yazılımları-
mız ve çevresel sistemlerle yaptığımız enteg-
rasyonlar lojistik firmalarına maliyet avan-
tajı, zaman tasarrufu, hata minimizasyonu 
ve yönetimsel kontrol sağlıyor. Bu avantajı 
kullanmaları için bize ulaşmalarını tavsiye 
ediyorum” şeklinde konuştu.

ADNAN SAKMAN: “Lojisoft, 16 ülkede, 7 ayrı dilde, 200’e yakın kurumsal müşteri ve 
10 bin 500 kişi tarafından kullanılıyor. Müşterilerimiz Lojisoft ile bünyelerinde 
herhangi bir sunucu barındırmıyor ve yüksek donanım maliyetine katlanmıyorlar.”
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Aras Kargo Genel Müdürü Utku Ayyarkın, “Pandeminin etkisiyle her bir noktaya bir 
paket bırakmaya başladık. Böylece ziyaret ettiğimiz adres sayısı 500 binlerden 1 

milyonun üzerine çıktı. Yılın sonuna geldiğimizde ise 200 milyon adrese uğramış olduk. 
Yani Türkiye nüfusunu 2 kereden fazla ziyaret ettik diyebiliriz” dedi. 

LOJİSTİK | ARAS KARGO

“PANDEMİDE TÜRKİYE NÜFUSUNU 
2 KEREDEN FAZLA ZİYARET ETTİK”

ARAS KARGO GENEL MÜDÜRÜ UTKU AYYARKIN:

T ürkiye’nin öncü ve yenilikçi kargo 
firması Aras Kargo, bir yılı geçen 
pandemi sürecinde hem ekono-
mik hem de sosyal anlamda Türki-

ye’nin birleştirici güçlerinden biri oldu. Aras 
Kargo, iş yapma şekilleri ve tüketim alışkan-
lıklarının önemli ölçüde değiştiği bu dönem-
de geçtiğimiz yıllara göre daha fazla adre-
se uğrayarak tedarik zincirinin devamlılığı 
bakımından önemli bir rol üstlendi. Taşıdığı 
kargo sayısı ile Türkiye nüfusunun 2,5 ka-
tına ulaşan Aras Kargo, en fazla kargoyu 
Aralık 2020’de taşıdı.

Aras Kargo Genel Müdürü Utku Ayyar-
kın, pandeminin ardından daha önce hiç ol-
madığı kadar sosyal ve ekonomik anlamda 
büyük değişim sürecine girdiklerini belir-
terek, özellikle e-ticaret tarafında yaşanan 
hızlı büyüme nedeniyle iki katı aşan bir iş 
hacmi ile karşı karşıya kaldıklarını kaydet-
ti. Ayyarkın, “Pazaryeri ve e-ticaret müşte-
rilerimize ait gönderi sayısı iki kat arttı. Di-
ğer yandan kurumdan kuruma gönderi ya-
pan B2B müşterilerimizin paket sayısı ise 
azaldı. Buradaki değişimler iş modelimize 
yansıdı ve daha önce bir noktaya gidip bir-
den fazla paket bırakırken, pandeminin et-
kisiyle birlikte eve teslimatlar artmış olup 
her bir noktaya bir paket bırakmaya baş-
ladık. Böylece ziyaret ettiğimiz adres sayısı 
500 binlerden 1 milyonun üzerine çıktı. Yılın 
sonuna geldiğimizde ise 200 milyon adre-
se uğramış olduk. Yani Türkiye nüfusunu 2 
kereden fazla ziyaret ettik diyebiliriz” dedi. 

“SAATLİK KAPASİTEMİZİ 
3 KAT ARTIRDIK”

Artan iş hacmini yeni işe alımlar ile yö-
nettiklerini söyleyen Ayyarkın, “Bu süreç-
te binden fazla kişiye yeni iş imkanı sun-
duk. Aras Kargo olarak operasyon şirke-
tinden teknoloji şirketine dönüştüğümüz 
bir sürecin içerisindeyiz. Şube ve transfer 
merkezleri olmak üzere 2 başlıkta teknolojik 

yatırımlarımızı sürdürüyoruz. Dijital dönü-
şüm yatırım planlarımız çerçevesinde oto-
masyon yatırımlarımızı daha da hızlandır-
dık. Zamanı ve kapasiteyi daha iyi yönetebil-
mek için 8 transfer merkezimize yaptığımız 
otomasyon yatırımlarımızla yüzde 300’ün 
üzerinde kapasite artışı sağlayarak, saatlik 
işleme kapasitesinde gerçekleşen 3 katlık 
artışla sektörün otomasyonla iş üreten en 

önemli oyuncusu haline geldik. Artan adres 
ve data operasyonunu yönetmek için hari-
ta altyapımızı geliştirdik, Kurye Rota Opti-
mizasyonu projesini başlattık. Veriye anlık 
ulaşabilmek için el terminallerimize yatırım 
yaptık. Self servis uygulamalarımızı geliş-
tirdik. Sesli yanıt sistemimizi ve mobil apli-
kasyonumuzu yeniledik. Kargo teslim biçi-
mimizi farklılaştırdık. Kimlik kartı okuma 
ve SMS kodu ile temassız teslimatı başlat-
tık. Bu süreci en sağlıklı şekilde yönetebil-
mek ve müşterilerimizin bize istediği zaman 
ulaşabilmelerini sağlamak için çağrı yöne-
tim süreçlerimizi uçtan uca geliştirdik ve 
çağrı karşılama kapasitemizi 2,5 kat arttır-
dık. Böylece hem çağrı hem şikayet sayısı-
nı ciddi oranda düşürebildik” diye konuştu.UTKU AYYARKIN: “Aras Kargo olarak operasyon şirke-

tinden teknoloji şirketine dönüştüğümüz bir sürecin içe-
risindeyiz. Şube ve transfer merkezleri olmak üzere 2 
başlıkta teknolojik yatırımlarımızı sürdürüyoruz. Dijital 
dönüşüm yatırım planlarımız çerçevesinde otomasyon ya-
tırımlarımızı daha da hızlandırdık.”

MERCEDES-BENZ | OTOMOTİV

MERCEDES EQS’DEN DÜNYA LANSMANI
Mercedes-EQ markasının lüks sınıftaki tamamen elektrikli ilk otomobili EQS, dijital 

dünya lansmanı ile tanıtıldı. Yeni EQS, lüks ve üst sınıf elektrikli araçlara yönelik modüler 
mimariye dayanan ilk model olmasıyla dikkat çekiyor. 

M ercedes-EQ, tamamen elekt-
rikli ilk lüks sedan modeli EQS 
ile lüks araç segmentini yeni-
den tanımlıyor. EQS aynı za-

manda lüks ve üst sınıf elektrikli araçlara 
yönelik modüler mimariye dayanan ilk mo-
del olmasıyla da dikkat çekiyor. Üstün tek-
noloji, tasarım, işlevsellik ve bağlanabilir-
lik özelliklerini birleştiren EQS, hem sürücü 
hem de yolculara odaklanıyor. İlk aşamada 
245 kW gücündeki EQS 450+ ve 385 kW gü-
cündeki EQS 580 4MATIC modelleri tanıtı-
lan EQS’in, Türkiye’de ise EQS 580 4MATIC 
modeliyle 2021 yılının son çeyreğinde satı-
şa sunulması planlanıyor. 

MARKANIN ELEKTRİKLİ 
OTOMOBİL VİZYONU

Mercedes-Benz, Ambition 2039 girişimi-
nin bir parçası olarak önümüzdeki 20 yıl 
içinde karbon nötr yeni bir araç filosu sun-
mayı hedefliyor. Şirket, 2030 yılında, sattığı 
otomobillerin yarısından fazlasının elektrik-
li ve şarj edilebilir sistemler dahil elektrikli 

güç-aktarma sistemlerine sahip olmasını 
planlıyor. Mercedes-Benz birçok alanda 
geleceği bugünden düşünüyor. Yeni EQS 
de bu yaklaşıma uygun olarak, sürdürüle-
bilir bir şekilde tasarlandı. Araçlar karbon 
nötr bir yaklaşımla üretiliyor ve geri dönüş-
türülmüş iplikten üretilen halı gibi malzeme-
lerle kaynaklarını verimli kullanıyor. Mer-
cedes-Benz bu nedenle geliştirme ve teda-
rikçi ağından kendi üretim sürecine kadar 
tüm değer zincirini dikkatle ele alıyor. Mer-
cedes-Benz AG’nin iklim koruma hedefleri, 
Science Based Targets Initiative (SBTI) ta-
rafından da onaylandı.

EN AERODİNAMİK 
SERİ ÜRETİM OTOMOBİL

Aerodinami uzmanları ile tasarımcıların 
yakın işbirliği ve ‘amaca yönelik tasarım’ yak-
laşımını kapsayan çok sayıda titiz detay sa-
yesinde elde edilen 0,20 Cd sürtünme katsa-
yısı ile en iyi Cd değerine ulaşıldı. Bu, EQS’i 
dünyanın en aerodinamik seri üretim oto-
mobili yapıyor. Sözkonusu değer, özellikle 

sürüş menziline olumlu yansıyor. EQS, aynı 
zamanda düşük rüzgar sürtünmesi ile en 
sessiz araçlardan biri olarak öne çıkıyor.

EQS aynı zamanda enerji geri kazanımı 
için de çok iyi değerler kaydediyor: DAuto 
enerji geri kazanım programında 5 m/s², ya-
vaşlama anında 3 m/s² geri kazanımla (2 m/
s² tekerlek frenleri) yavaşlama sağlanıyor. 
Bu durum, fren pedalını kullanmadan dur-
ma noktasına kadar yavaşlamayı sağlarken, 
aynı zamanda menzil de yüksek geri kaza-
nım seviyesinden (290 kW’a kadar) yararla-
nıyor. Örneğin trafik ışıklarında önde algı-
lanan bir araç olması halinde durma nok-
tasına kadar yavaşlama uygulanıyor. Akıllı 
enerji geri kazanım sistemi, ECO Assist yar-
dımıyla, sürüş koşullarına göre optimize edi-
liyor ve diğer unsurların yanı sıra trafik ko-
şullarını veya topografyayı dikkate alarak 
araç öngörülü bir sürüş tarzı ile hareket 
ediyor. Sürücü ayrıca direksiyon üzerindeki 
kulakçıkları kullanarak süzülme fonksiyo-
nunu ayarlayabiliyor ve üç ayrı enerji kaza-
nım seviyesinden birini seçebiliyor.
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Türkistan
TÜRK DÜNYASININ 
MANEVİ BAŞKENTİ 

Hoca Ahmed Yesevi ile bütünleşen ve 
Türklerin ata yurdu olan Türkistan şehri buram 

buram kültür kokuyor. Bozkırlara İslamın 
ışığını getiren Hoca Ahmed Yesevi, yedi iklim 
dört kıtaya İslamı ve irfanı bu şehirden yaydı.

31 Mart 2021’de yapılan Türk Konseyi 
Devlet Başkanları Gayri Resmi Zirvesi’nde, 

Türkistan’a “Türk Dünyasının Manevi 
Başkenti” statüsü verildi. Türkistan aynı 

zamanda, UNESCO “Dünya Mirası Kentleri” 
listesine girdi ve Dünya Mirası Kentleri 

Örgütü’ne (OWHC) resmen üye kabul edildi.

BİLAL KOÇAK’IN TÜRKİSTAN İZLENİMLERİ

FOTOĞRAFLAR: YERNAR ALMABEK



TÜRK DÜNYASININ 
MANEVİ BAŞKENTİ 

TÜRKİSTAN’DA

TARİHİ 
İPEK YOLU 
YENİDEN 

CANLANIYOR
Türkistan’daki tarihi İpek Yolu koridorunu 
yeniden canlandırma çalışmaları devam 
ediyor. 1 Aralık 2020’de hizmete açılan 
Uluslararası Türkistan Havalimanı, yılda 
3 milyon yolcu ağırlamayı hedefliyor. 
Bu yıl Kazakistan’ın Türkistan şehriyle 

Özbekistan’ın başkenti Taşkent arasında 
hızlı tren demir yolu hattının inşaat 

çalışmalarını başlatması da planlanıyor.

T ürklerin ata yurdu Türkistan’ı ve bu şehir ile birlik-
te anılan büyük İslam alimi Hoca Ahmed Yesevi haz-
retlerinin türbesini ziyaret edip, manevi huzurunda 
bulunmayı çok arzu ediyordum. Kazakistan’ın An-

kara Büyükelçisi Abzal Saparbekuly’nin daveti üzerine kadim 
şehir Türkistan’a gittim. Kazakistan Cumhuriyeti’nin bağım-
sızlığının 30. yıl dönümü çerçevesinde organize edilen med-
ya gezisi 11-16 Nisan tarihleri arasında gerçekleşti. Geziye çe-
şitli medya kuruluşlarının temsilcileri katıldılar. 31 Mart 2021 
tarihinde yapılan Türk Konseyi Devlet Başkanları Gayri Res-
mi Zirvesi’nde, Türkistan’a “Türk Dünyasının Manevi Başken-
ti” statüsü verilmişti. Türkistan gezisinin bu önemli kararın 
hemen sonrasında yapılması da büyük anlam taşıyordu. Ge-
ziye katılan Türk medya mensupları olarak, İstanbul Sabiha 
Gökçen Havalimanı’ndan, Türkistan’a ucuz tarifeyle direkt 
uçuş başlatan Kazakistan Devleti’nin resmi havayolu şirke-
ti FlyArystan ile 5 saat süren konforlu bir yolculuk yaptık.
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İNANÇ VE KÜLTÜR TURİZMİNİN 
MERKEZİ OLMASI HEDEFLENİYOR 

Eyalet Valisi Ömirzak Şükeyev , Türk dili ko-
nuşan ülkelerden gelen gazetecilere yaptığı bir 
açıklamasında, Türkistan’ın 2018’den beri sade-
ce bir eyalet merkezi olarak değil, aynı zaman-
da Türk dünyasının manevi ve kültür merke-
zi olarak inşa edildiğine vurgu yaptı. Şükeyev, 
eyalette bulunan Hoca Ahmet Yesevi ve Ars-
lan Baba Türbelerinin yanı sıra Otrar ve Sau-
ran gibi kadim kentlerin “UNESCO Dünya Mi-
rası Listesi”nde yer aldığının da altını çiziyor ve 
Türkistan’ı, manevi ve kültür turizminin mer-
kezi haline getirmeyi hedeflediklerini söylüyor.

3 YILDA 3,5 MİLYAR DOLARLIK 
YATRIM YAPILDI

Türkistan’a son 3 yılda toplam 3,5 milyar 
dolar değerinde doğrudan yabancı yatırım 

yapıldı. Önemli projelerin büyük çoğunluğu-
nu Türk firmaları üstlendi. Türkistan Eyalet 
Valiliği tarafından verilen resmi rakamla-
ra göre şu ana kadar kadar 100’ün üzerin-
de yatırım projesi faaliyete geçirildi. Türkis-
tan’da “Serbest Ekonomik Bölgesi” kuruldu. 
Sözkonusu bölgede tesis kurmak isteyen ya-
tırımcılar arazi, mülk ve gümrük gibi vergi-
lerden muaf tutuluyor.

TARİHİ İPEK YOLU YENİDEN 
CANLANIYOR

Türkistan’daki tarihi İpek Yolu koridoru-
nu yeniden canlandırma çalışmaları da de-
vam ediyor. 1 Aralık 2020’de hizmete açılan 
Uluslararası Türkistan Havalimanı, yılda 3 
milyon yolcu ağırlamayı hedefliyor. Sıfırdan 
inşa edilen Türkistan Uluslararası Otobüs 
Terminali ise sadece ülke içi değil, Özbekistan 

ve Kırgızistan’a da otobüsle yolculuk yapma 
imkanı sağlıyor. Bu yıl Kazakistan’ın Türkis-
tan şehriyle Özbekistan’ın başkenti Taşkent 
arasında hızlı tren demir yolu hattının inşa-
at çalışmalarını başlatması da planlanıyor.

MİMARİDE GELENEKSEL MOTİFLER 
DİKKAT ÇEKİYOR

Yaklaşık 22 bin hektar (220 milyon met-
rekare) alanda inşa edilen yeni Türkistan’ın 
genel şehir planı iş ve kamu binaları, ma-
nevi merkez, konut ve sanayi alanlarının 
bulunduğu üç bölümden oluşuyor. Şehirde 
açık hava müzesi ile tiyatrosunun yanı sıra 
5 yıldızlı oteller de hizmet veriyor. Yeni Tür-
kistan’ın mimarisinde ise Doğu ve gelenek-
sel Kazak motifleri dikkati çekiyor. Kadim 
Türkistan şehri, tarihi dokusunu bozmayan, 
Türk kültürünü yansıtan yatay mimarisiyle 
giderek büyüyor. Türkistan bir inşaat şanti-
yesi adeta, alt yapı ve ticaret giderek gelişi-
yor. Şehir cıvıl cıvıl ve hayat dolu… 

MODERN HAVALİMANI
Türkistan’ın dünyaya açılan kapısı du-

rumundaki yeni havalimanını Türk şirke-
ti YDA Grup, 11 ay gibi kısa bir sürede inşa 
etmiş ve işletmeye almış. Türkistan Ulus-
lararası Havalimanı, Türkistan’ın modern 
yüzünü simgeliyor. Havalimanı işletmesi-
nin Genel Müdürü Hakan Kılavuz, bizleri 
bizzat karşıladı. Kendisiyle sohbet etme im-
kanı bulduk. İstanbul’a dönerken de bizler-
le yakından ilgilendi, havalimanını gezdirdi. 
Türkistan ve Çimkent eyaletlerini kapsayan 
5 günlük gezimiz boyunca, Kazakhstan Tra-
vel ve turizm ofisinin yetkilileri, rehberle-
rimiz bizlerle çok yakından ve candan ilgi-
lendiler. Deneyimli rehberler, Türkistan ve 
Çimken eyaletlerinin turistik yerlerini, tari-
hi ve manevi değerlerini, doğa güzellikleri-
ni en iyi şekilde tanıttılar. Bu gezimizde Ka-
zak Türk kültürünü yakından tanıma fır-
satı bulduk, çarşı ve pazarları da gezdik, 
Kazak halkını yakından tanıdık. Zengin Ka-
zak mutfağından örneklerin tatlarına bak-
tık. Bu arada www.kazakhstan.travel sitesini 
tıklayarak Kazakistan’ın gezilecek, görüle-
cek yerlerini ve tadılacak leziz yemekleri-
ni öğrenebilirsiniz.

KORONA KORKUSU YOK
Ne Türkistan da, ne de Çimkent de koro-

navirüs korkusu yoktu. Lokantalar tıka basa 
dolu, çarşı pazar cıvıl cıvıl, esnaflar, lokanta-
cılar, halk hepsi memnun görünüyordu. İki 
şehrin de günlük hayatında büyük bir can-
lılık gözlemledim. Alışveriş merkezlerinde 
ise yoğun bir trafik yaşanıyordu. 1 dolar boz-
duruyorsunuz 432 Kazakistan Tengi alıyor-
sunuz, 1 TL veriyorsunuz onun karşılığı ise 
50 Teng ediyor. 100 dolar bozdursanız eliniz 
bir tomar para, nereye koyacağınızı şaşırı-
yorsunuz. Pazarlarda gıdanın her türlüsü 
var. Modern AVM’lerde Türk markaları da-
hil, dünyanın önemli markaları bulunuyor. 

KADİM TÜRK KENTİ 
Kazakistan’da üç yıl önce Türkistan eya-

letinin merkezi ilan edilen kadim kent Tür-
kistan, Türk dünyasının manevi ve kültür 
merkezi olarak öne çıkıyor. Türkistan şe-
hir merkezinin yaklaşık 180 bin nüfusu var. 
Türkistan’ın eyalet olarak nüfusu ise 2 mil-
yonu aşıyor.

Yaklaşık 2 bin yıllık tarihi geçmişi olan 
Türkistan şehir, Kazak Hanlığı’nın başkent-
liğini yaptı. Türk dünyasının manevi lideri 
Hoca Ahmed Yesevi’nin de yaşadığı Türkis-
tan, Orta Asya’daki Türk devletlerinin İslam-
laşma sürecinde merkez konumundaydı.

Türkistan Eyaleti, Avrupa ile Asya’yı birbirine 

bağlayan Tarihi İpek Yolu güzergahında yer 
alıyor. Asırlardan beri, Tarihi İpek Yolu’nun 
manevi, siyasi ve ticari hayatının nabzının at-
tığı Türkistan, Kazakistan’ın 1991’de bağım-
sızlığını ilan etmesiyle birlikte yeniden can-
lanmaya başladı. Türkistan eyaleti, 19 Hazi-
ran 2018’de Kazakistan Cumhuriyeti Kurucu 
Cumhurbaşkanı Nursultan Nazarbayev’in 
aldığı kararla merkezi statüye kavuştu. 31 
Mart 2021 tarihinde yapılan Türk Konse-
yi Devlet Başkanları Gayri Resmi Zirvesi’n-
de de Türkistan’a “Türk Dünyasının Mane-
vi Başkenti” statüsü verildi. 

Türkistan, Türk dünyası ve halklarını bir-
leştiren şehir olarak günümüzde de tarihi 

bir rol oynuyor. “Hoca Ahmet Yesevi Ulusla-
rarası Türk-Kazak Üniversitesi” bu şehirde 
yer alıyor. Hoca Ahmed Yesevi’nin türbesi-
nin bulunduğu Türkistan’a, “Piri Türkistan” 
lakabı verildi ve şehir “tüm Türk dünyasının 
manevi başkenti olmayı” hak ediyor.

Türkistan şehri, Türk dünyası ve halk-
larını birleştiren önemli değerleri bağrın-
da taşıyor. Geçmişte, evliyaların kabirleri-
nin bulunduğu yerin başkent olduğu anlayı-
şı vardı. Çünkü başkent, Kazak kültüründe 
hakikate açılmış kapı demek. Bu sebeple, 
Hoca Ahmed Yesevi Türbesi’ne 30’a yakın 
Kazak Hanı, 50’den fazla bey ve kahraman 
defnedilmiş.

Ahmed Yesevi’nin hocası, Arslan Baba’nın türbesi. Rivayete göre, 400 yıl yaşadığı söyleniyor.

Yaklaşık 22 bin hektar (220 milyon metrekare) alanda inşa edilen yeni Türkistan’ın genel şehir planı 
iş ve kamu binaları, manevi merkez, konut ve sanayi alanlarının bulunduğu üç bölümden oluşuyor. 
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HOCA AHMED YESEVİ TÜRBESİ 
UNESCO DÜNYA MİRASI 
LİSTESİNDE

Hoca Ahmed Yesevî Türbesi, Kazakis-
tan’ın güney kesiminde günümüzde Tür-
kistan (eski adı Hazret-i Türkistan) şeh-
rinin kuzeydoğu kesiminde kervan yolu 
üzerinde, eskiden Hazret ve daha sonra 
Yesi olarak bilinen eski bir yerleşim ye-
rinde konumlanır. Yapı, tarihi bir kale ya-
kınında şimdi Arkeolojik Sit alanında yer 
alıyor. Arkeolojik alanda, başka türbeler, 
cami ve hamam gibi ortaçağ yapılarının 
kalıntıları da bulunuyor. 

Türk ve İslâm dünyasının ortak hazine-
si ve kültür değeri olan bu Külliyenin yeni-
lenmesi işini, Kazakistan Devleti ile yapılan 
bir anlaşma sonucu Türkiye Cumhuriyeti 
üzerine aldı ve türbe 1993 yılında TİKA tara-
fından restore ettirildi. Hoca Ahmed Yese-
vi Türbesi, 2003 yılında UNESCO’nun Dünya 
Mirası Listesine alınan Hoca Ahmed Yese-
vi hazretlerinin kabrinin bulunduğu türbe-
si ve külliyesi SİT bölgesi ilan edildi. Külliye, 
turizm polisleri tarafından koruma ve kont-
rol altında tutuluyor. Külliye belli bir ücret 
ödenerek ziyaret ediliyor. 

TÜRBE, TİMUR 
TARAFINDAN YAPTIRILDI

Hoca Ahmed Yesevî, miladî 1166 yılında ve-
fat ettiğinde, içinde çilehanesinin de bulun-
duğu dergâhın 100 metre kadar uzağına def-
nedilmiş ve basit bir kabir türbe yapılmıştı. 
Bu ilk türbe o civarda yaşayan Müslüman-
lar için kısa zamanda bir ziyaret mekânı ol-
muşsa da, çok geçmeden (XIII. yüzyılın baş-
larında) ortaya çıkan Moğol istilâsı ve bu 
istilânın yıkıcı etkileri bölgeyi olumsuz şe-
kilde etkiledi. XIV. yüzyılın sonlarında Altı-
norda devletini yıkıp bu bölgeyi ele geçiren 
Emir Timur, Moğolistan hanının kızı Tükel 
Hanım’ı eş olarak seçip gelin alayını karşı-
lamak üzere yola çıkmış, yolda Yesi şehri-
ne uğrayıp Hoca Ahmed Yesevî’nin kabrini 
ziyaret etmişti. Bu Yesi ziyareti esnasında 
Timur’un rüyasında Ahmed Yesevî’yi görür. 
Ahmed Yesevî rüyasında Emir Timur’a ses-
lenerek; “Ey yiğit çabuk Buhara’ya git, ora-
daki zalim şahın eceli senin elinden, halk 
senden kurtuluş ümidi bekler” der. Rüyadan 
uyanan Timur, şükrettikten sonra Türkis-
tan hakimi Nogaybak’i çağırtıp Ahmed Ye-
sevî’nin küçük türbesinin yerine, büyük bir 
külliye yaptırılmasını emreder.

Hoca Ahmed Yesevî’nin 12. yüzyılda ya-
pılan eski türbesinin yerine, yeni türbe ve 
külliyenin inşasına 1389 yılında başlanmış, 
1405 yılında tamamlanmış. İnşaatın 15 yıl-
dan fazla sürdüğü belirtiliyor. Timur, türbe 

inşaatı için Şiraz’dan mozaik, İsfahan’dan 
taş ve sıva ustalarını getirtirmiş. Külliyenin 
yapımı için o dönemde Türkistan bölgesinin 
en meşhur mimarlarından olan Hoca Hüse-
yin Şîrâzî görevlendirilmişti. Timur’un ken-
disinin de bizzat türbenin tasarımına kat-
kıda bulunduğu söyleniyor. 

MİMARİ ÖZELLİKLERİ
Türbe, boyutları 45,8 x 62,7 metre dikdört-

gen şeklinde ve 38,7 metre yüksekliğinde bir 
yapıdan oluşuyor. Yapı için kullanılan birincil 
malzeme harç (havan), alçı ve kil karışımın-
dan oluşan ateş tuğlası ile yapılmış. Duvar-
lar pişmiş kare tuğla ve ganç harç (bir alçı 

türü) kullanımı ile inşa edilmiş. Özgün esas 
temel, suyun içine işlemesini önlemek için 
1,5 m. derinliğe ulaşan kil katmanı ile çev-
rili. Ziyaretçilerin girdiği 18,2 x 18,2 metre 
boyutlu türbe ana girişi güneydoğuda tara-
fında yer alıyor. Ana bölüm Kazandık (bakır 
oda) olarak biliniyor Bu bölüm, Orta Asya’da 
en büyük olan 18,2 metre çapında ölçümün-
de bir tuğla kubbe ile kaplı. 

Üzerinde büyük bir kubbe olan bu mer-
kezî bölümün çevresinde mutfak (halımhâ-
ne), mescid, kütüphane, derviş odaları (hal-
vethâne), su kuyusu odası (kudukhâne) gibi 
çeşitli maksatlarla planlanmış birçok bö-
lüm yer alıyor.

Külliyede Emir Timur’un sefer öncesinde yemek hazırlattığı 
“Tay Kazan” adı verilen 2 metre boyunda bir kazan sergileniyor.

Türbe, boyutları 45,8 x 62,7 metre dikdörtgen şeklinde ve 
38,7 metre yüksekliğinde bir yapıdan oluşuyor. 

İSLAM VE TÜRKLÜK BAYRAĞINI 
YEDİ İKLİM DÖRT KITAYA TAŞIDI

Tarihte bilinen ilk büyük Türk mutasav-
vıfı ünvanına sahip olan Hoca Ahmed Ye-
sevi’nin tam adı: Ahmed bin İbrâhim bin İl-
yâs Yesevî. “Yesevîlik” adı verilen tasavvufî 
akımının da mimârı. “Hazret-i Türkistan” 
nâmıyla meşhur olan Hoca Ahmed Ye-
sevi’nin müridleri arasında Hacı Bektaş 
Veli gibi büyük İslâm alimleri de yer alıyor. 
Hoca Ahmed Yesevi’nin, ortaya koyduğu 
öğretiler Alevî-Bektâşî Tarikâtı ile Sünni 
İslam’ı derinden etkiledi.

Çok güçlü bir medrese tahsiliyle dini ilim-
leri ve yanı sıra tasavvufu da öğrendi. Ba-
bası Şeyh İbrahim Veli, Hz. Ali efendimizin 
soyundan geliyor. Mürşidi ise dönemin bü-
yük İslam alimi Türkmen ve Alevî-Bektaşî 
Şeyhî Hâce Ebû Yakûb Yûsuf el-Hemedânî. 
Anadolu’ya hiç gelmemiş olmasına rağmen 
Anadolu’da da tanınan ve sevilen Hoca Ah-
med Yesevî, yaygın olan kanaate göre, Mev-
lânâ Celâleddîn-i Rûmî, Hacı Bektaş Velî gibi 
Anadolu erenleriyle Anadolu’daki tasavvufi 
akımlar üzerinde büyük tesirler meydana 
getirdi. Diğer bâzı âlimlerin yaptığı gibi ken-
disini belli bir alana hapsetmeyip inandıkla-
rını ve öğrendiklerini yerli halka ve göçebe 
köylülere, onların kendi anlayabilecekleri 
bir lisan ve alıştıkları yöntemlerle anlatma-
ya çalıştı.

SAYRAM ŞEHRİNDE DOĞDU
Karahanlılar’ın hüküm sürdüğü çağlar-

da Orta Asya’nın iktisadî, sosyal, siyasi ve 
medeni hayatında önemli bir yer tutan, Tür-
kistan şehri yakınlarında Sayram şehrinde 

1093 yılında doğan Ahmed Yesevî, 

Yesi’de Arslan Baba’ya intisab etti. Menkıbeye 
göre Arslan Baba’nın Yesi’ye gelerek Ahmed 
Yesevî ile buluşması ve Peygamber Efendi-
miz Hz. Muhammed’in (AS) kendisine tes-
lim ettiği emanetleri vermesi, terbiyesi ile 
ilgilenerek onu irşat etmesi hep Peygam-
ber Efendimizin mânevî bir işaretine da-
yanmaktaydı. 

Babası Hace İbrâhim Şeyh ve mânevi ba-
bası Arslan Baba’nın vefatlarını müteakib 
Buhara ve Semerkant’ta Melâmetiyye-Nak-
şîbendiyye-Kalenderiyye şeyhi Hâce Yûsuf 
el-Hemedânî’nin yanında eğitimini tamam-
ladı. Sayram’da İmâm Muhammed Bakır bin 

Ali Zeyn el-Âb’ı-Dîn soyundan gelen-
lerin hepsine Hâce unvanı verildiği 
gibi onlara bağlanan kişiler de aynı 
isimle anılmaktaydı. İşte bu nedenle 
Hâce Ahmed-i Yesevî, Kul Hâce Ah-
med olarak da anılır. 

Mürşidi, Hâce Yûsuf el-Heme-
dânî’nin vefatı üzerine irşat mevki-
ine önce Abdullah-ı Berkî , daha son-
ra da Şeyh Hasan-ı Endâkî geçer. En-
dâkî’nin ölümü üzerine de Ahmed-i 
Yesevî irşad postuna oturur. Bir süre 
sonra da vaktiyle mürşidi Hâce Yûsuf 
el-Hemedânî’nin vermiş olduğu tali-
mat üzerine irşat makamını Abdul-
hâlık Gucdevanî’ye devrederek Tür-
kistan’da İslâmiyeti yaymak maksa-
dıyla Yesi’ye geri döner. 

Ahmed Yesevî, “Divan-ı Hikmet” adıy-
la yüzyıllar sonra derlenecek olan hik-
metleri aracılığıyla Türklere İslam’ı 
kolaylaştırarak benimsetti. Bunun için 

İslam inancını, Türk gelenek, inanç ve ya-
şam tarzı ile uygun biçimde sentezleme yo-
lunu seçti. Ahmed Yesevî, Yesevîlik tarikatı-
nı kurucusu olarak kabul edilir. İslâm’ı yeni 
kabul etmiş Türk topluluklarına dinin irfan 
yönünü tanıttı.

TÜRK TOPLULUKLARI 
ÜZERİNDEKİ TESİRLERİ

Türkistan Türkleri’nin İslam’ı kitleler ha-
linde kabul etmeye başladığı 10. yüzyıl, Türk 
dünyası için tarihi bir dönüm noktası oldu. 
Ahmed Yesevî, bir yandan İslâm şeriat hü-
kümlerini, tasavvuf esaslarını, tarikat adap 
ve erkânını öğretmeye çalışırken bir yandan 
da İslâmiyet’i Türklere sevdirmeyi, Ehl-i Beyt 
âkidesini yaymayı ve yerleştirmeyi kendi-
ne gaye edindi. Bu eğitmenlik vasıflarından 
ötürü hikmetleri lirizmden uzak ve sanat 
endişesi taşımadan söylenmiş şiirler ola-
rak kabul ediliyor. 

Yesevî, Arapça ve Farsçayı çok iyi bilme-
sine rağmen eserlerini Türkçe yazdı. Ede-
biyatçı Yahya Kemal Beyatlı’nın Ahmed Ye-
sevî hakkındaki yorumu şöyle: “Şu Ahmed 
Yesevi kim? Bir araştırın göreceksiniz. Bi-
zim milliyetimizi asıl O’nda bulacaksınız.”

İslam’ın kabulü ile Türk illeri kitleler ha-
linde tercih yaparken bir yanda da tasav-
vuf kültürü oluşuyordu. Bu kültürden batı-
daki Türkler de etkilendi. Herbert Adams 
Gibbons’ın tezine göre, Yunus Emre ile Ah-
met Yesevî’nin benzerlik gösteriyor olma-
sına karşın, yapılan araştırmalarda Yunus 
Emre’nin Ahmed Yesevî’nin devamı olduğu 
ifade ediliyor.
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OTRAR
Türkistan gezimiz esnasında Seyhun veya 

Siri Derya diye bilinen nehrin kıyısında yer 
alan tarihi Otrar şehrini de gezdik. Kadim 
Türk şehri Otrar, ortaya çıkarılan kazılar-
la, Kazakistan’ın önemli turizm noktaların-
dan birine dönüşüyor. 1998 yılında UNES-
CO’nun Dünya Mirası Listesi’ne alınan Ot-
rar’da kazı çalışmaları halen sürdürülüyor. 
Otrar, Kazakistan’ın güneyindeki Türkistan 
eyaleti merkezi Türkistan şehrinden yak-
laşık 57 kilometre uzaklıkta yer alıyor. Ta-
rihte Farab olarak anılan Otrar, büyük Türk 
Filozofu Farabi’nin doğduğu, Timur İmpara-
torluğu’nun kurucusu Emir Timur’un, Çin 
seferine çıkarken 1405’de vefat ettiği şehir 
olarak da biliniyor. Otrar Moğol İmparatoru 
Cengizhan’ın orduları tarafından istila edi-
lerek, tarihten silindi. 

13. yüzyılda Batı ile Doğu arasındaki gü-
zergahın önemli ticaret merkezlerinden biri 
olan Otrar, Kale, Şehristan ve Rabat olmak 
üzere üç büyük yerleşim bölgesinden olu-
şuyordu. Tarihi dönemde Otrar’ın 400x300 
m büyüklüğünde bir iç kalesi ve oldukça da 
geniş duvarları vardı. İç kale şehrin mer-
kezi konumundaydı ve burada Otrar Ha-
nı’nın sarayı bulunuyordu. Şehristan böl-
gesinde aydınlar, bilim adamları ve zengin 
aileler yaşıyorlardı. Tarihi şehrin Rabat diye 
bilinen en dış bölgesinde ise ustalar ve sı-
radan halk oturuyordu. Etrafı surla çevri-
li tarihi Otrar şehrinin yerinde bugün hali 
hazırda 200 km² alanı kapsayan Otrar Te-
pesi kalıntıları yer alıyor.

Şehir merkezinde bulunan Han Camisi’nin 
mihrap köşesi ve sütunları hala korunuyor. 

Bilim adamları, Otrar’ın İslamiyet’in bölge-
de yayılmasında kilit rol üstlendiği görüşü-
nü paylaşıyor. Otrar şehri, Kazakistan’ın 
1991’de bağımsızlığını ilan etmesiyle açık 

hava arkeoloji müzesine dönüştürülerek 
devlet korunmasına alındı. Tarihin zengin 
mirasçısı Otrar’ı her yıl binlerce yerli ve ya-
bancı turist ziyaret ediyor. 

TARİHİ ŞEHİR ORTAYA ÇIKARILDI
Otrar’daki ilk arkeolojik çalışmalar 19. yüz-

yılın sonunda başlatıldı. 1969 yılından itiba-
ren ise düzenli olarak keşif ve kazı çalışma-
ları yürütülüyor. Yıllardır devam eden kazı-
lar sonucunda, cami, medrese, imarethane, 
hamam ve sosyal yapılarla birlikte şehrin 
iskeleti ortaya çıkarıldı. Kazılarda keşfedi-
len kanalizasyon sistemi de 10’uncu  yüzyıl-
da ulaşılan şehirleşme düzeyini gösteriyor. 
Otrar’ın dönemin önemli güzergahlarının 
kesiştiği noktada yer alıyordu. Arkeolojik 
kazı çalışmalarında İran tabağı, Hint kol-
yesi, Çin porseleni ve diğer eşyalara rast-
landı. Otrar şehrinde geçmiş dönemlerde 
altın ve gümüşten madeni paraların basıl-
dığı da biliniyor.
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BOZKIRDA AÇAN LALELER
Türkistan’dan sonraki rotamız olan, Ka-

zakistan’ın nüfus bakımından üçüncü bü-
yük şehri Çimkent’e gitmek üzere bir mi-
nibüs ile yola koyulduk. Türkistan’dan ka-
rayolu ile Çimkent’e ulaşmak yaklaşık bir 
buçuk saatlik yolculuk gerektiriyor. Bir 
müddet yolculuktan sonra, rehberimiz 
Ahıska Türklerinden İsmail ve Kazak Tür-
kü Balayım aracı bir tarlanın başında dur-
durdu. Bize bir şey göstermek istediklerini 
söylediler. Merak içindeydik. Susuzluktan 
çatlamış topraklarda ne görecektik? 

Tarlanın içine doğru ilerlediğimizde alev 
kırmızısı ve sarı renkli laleler ile karşılaş-
tık. İrili ufaklı ve henüz tomurcuğa durmuş 
bir sürü lale vardı. O kadar ilginçti ki, güne-
şin ve susuzluğun kavurduğu topraklarda 
tomurcuklanıp hayat bulan ve gökyüzüne 
doğru ellerini açıp duaya duran laleler ne 
güzeldiler, bozkıra hayat vermişlerdi…

Bu güzel laleleri seyrederken, Hoca Ah-
med Yesevi aklıma geldi. O büyük zat, Tür-
kistan bozkırına İslamın ışığını getirmiş, bu 
çorak beldeyi ilim ve irfan ocağı yapmıştı. 
Hoca Yesevi hazretleri ve talebeleri, tıpkı 
bozkırda açan laleler gibiydi…

Rehberlerimiz bize lalenin dünyadaki ana-
vatanının Kazakistan olduğunu söyledikle-
rinde şaşkınlığımızı gizleyemedik. Bozkır-
da kendiliğinden açan laleler, Kazakistan’da 

koruma altına alınan bitki türleri arasında 
yer alıyormuş. Kazakistan lalenin anavata-
nı, hatta lale Türkiye’de de önemli miktarda 
yetiştiriliyor ama, maalesef işin kaymağını 
Hollanda gibi ülkeler yiyor. Kazak kardeş-
lerimize de; “Kazakistan lalenin anavatanı” 
demekten başka bir şey kalmıyor.

Kazakistanlı rehberlerimizden öğrendiği-
miz bir başka bilgi de elmanın anavatanının 
da Kazakistan olmasıydı. Kazakistan’ın en 
önemli şehri ve eski başkenti olan Almatı’nın 
adının da elmadan geldiği söyleniyor. Elma 
bu beldede oldukça yaygın olan bir meyve.

ÖZEL DOSYA | TÜRKİSTAN
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Akmescit mağarası tam bir doğa 
harikası. Tarihi İpek Yolu üzerinde 
yer alan ve kendine özgü bir 
klimaya sahip mağara geçmişte 
kervancıların da dinlenme 
mekanını oluşturuyordu. 
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Türkistan-Çimkent yol güzergahın-
da yer alan ve Çimkent’e 80 kilomet-
re uzaklıktaki ünlü Akmescit Mağara-
sı’nı da görme fırsatını bulduk. Araçla 
belli bir yere kadar gidildikten sonra, 
yaya olarak bir süre yola devam edili-
yor. Mağara, koruma altına alının tarihi 
varlıklar arasında yer alıyor. Mağaraya 
girmek için tırmanmak zorunda kalmı-
yorsunuz, çünkü ziyaretçiler için basit 
de olsa merdivenler yapılmış. Belki yüz 
basamaklı bir merdivenden önce çıkıp 
mağaranın girişine ulaşıp, tekrar baş-
ka bir merdiven sayesinde mağaranın 
içine iniyorsunuz. 

Mağaranın içinde yüzlerce kuş uçuşu-
yor, bu kuşların pislemesi ve taş düşür-
mesi ihtimali göz önünde bulundurula-
rak, ziyarete gelenlerin baret takmaları 

zorunlu hale getirilmiş. Dışarıda hava 
sizi terletirken, mağaraya indiğinizde 
serin bir rüzgarın yüzünüzü yaladığı-
nı hissediyorsunuz. Mağara belki 100 
metreye yakın yükseklikte, genişliği ise 
200-300 metre civarında devasa görü-
nümde. Mağaranın tavanından az da olsa 
sular damlıyor, duvarlarından sızan su-
larla oluşan yosun yeşili taş katmanla-
rının cezbeden bir görünümü var. Ma-
ğarada yetişen zeytin ağacı kutsal sa-
yılıp, dilek bezleri bağlanmış. 

Ama mağarada bize çok daha ilginç 
gelen başka bir şey vardı. Mağaranın 
ücra bir köşesine postunu sermiş, önün-
de Mushaf bulunan 70 yaşın üzerinde 
bir piri fani ile tanıştık. Adının Askar ol-
duğunu öğrendik. Bütün gününü bu ma-
ğarada geçirdiği belli. Belki de günlerce 

günlerce kaldığı da oluyor. Türkiye’den 
geldiğimizi söylediğimizde çok memnun 
oldu. Onunla hatıra fotoğrafları çektir-
dik. Sonra bize dedi ki, “Oturun ben oku-
yacağım ve dua edeceğim.” Kur’an-ı Ke-
rimden bir süre okudu ve dua etti. Hepi-
miz “Amin” dedik. Akmescit Mağarası, 
tarihi İpek Yolu güzergahında yer alı-
yormuş. Çin’den, Türkistan’a giden ker-
vancılar, bu mağarada konaklıyor, bir 
müddet dinlendikten sonra yollarına 
devam ediyorlarmış. Rivayetlere göre 
mağazada bir mescidin olduğu ve son-
radan yıkıldığı söyleniyor. Rehberimiz 
İsmail, mağaranın altından geçen giz-
li tünellerin olduğunu da söyledi ama, 
biz o tünelleri görmeye açıkçası cesa-
ret edemedik. Zaten mağaranın tama-
mını gezmek epey bir vaktinizi alıyor. 

BİR DOĞA HARİKASI AKMESCİT MAĞARASI
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BOZKIRDA AT SÜRÜLERİ 
Çimkent’e giderken yol boyunca rastladı-

ğımız ve ilgimizi çeken bir başka şey de at 
sürüleri oluyor. Bozkırda yayılan yüzlerce 
at… Sahipleri var mı, başı bozuk bir sürü mü 
bilmiyoruz. Meraktan inip yanlarına doğru 
gitmeye çalıştığımızda ürküp kaçıyorlar. Fo-
toğraf çekmemiz oldukça zorlaşıyor. Atın, 
Kazak kültüründe çok önemli bir yeri var. 

Savaşlarda orduların üstün gelmesini sağ-
layan şahbaz atlardan söz edilir. At yiğidin 
en yakın dostu, yol arkadaşı. Ama Kazakis-
tan tarihinde at binicilik kadar, beslenme 
de de önemli bir yere sahip. Kazak mutfa-
ğında at etiyle yapılan onlarca çeşit yemek 
var. Güç ve enerji verdiğine inanılan “Kı-
mız” da at sütünden yapılan bir içki. Çim-
kent’teki programımız çerçevesinde, şehrin 

merkezinde Sandık isimli bir lokantaya if-
tar yemeğine davetliydik. Beş şubesi olan 
lokantanın, Kazak mutfağından oluşan zen-
gin bir mönüsü var. Bize özel bir sunum 
yapan şef garson, 200’e yakın yemek çe-
şitleri olduğunu söyledi. At etinden yapıl-
mış, çok özel bir kebabı da servis yaptılar. 
Ben tadına bakmadım, koyun ve dana eti-
ni tercih ettim.

KAZAKİSTAN’IN ÜÇÜNÇÜ 
BÜYÜK ŞEHRİ ÇİMKENT

Türkistan’ yolculuğun ardından Çimkent’e 
ulaştık. Türkistan Vilayeti sınırlari içinde yer 
alan Çimkent Almatı ve Nur-Sultan’dan son-
ra Kazakistan’ın üçüncü en büyük şehri. Nü-
fusu 1 milyonun biraz üzerinde. Şehir, Çim-
kent ya da Şimkent diye telaffuz ediliyor. Sov-
yet işgalinde şehrin adı Çernyayev olarak 
değiştirilmiş. Şehre, yeşil doğası nedeniyle 

Çimkent şehir 
pazarında elmalı 
şeker satan 
Kazak kadını
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Çimkent deniliyor olmalı. Çimken, Güney Ka-
zakistan Eyaleti’nin de merkezi durumunda 
ve Kazakistan’ın en önemli metropollerinden 
biri. Türkistan-Sibirya Demiryolu kavşağın-
da bulunan şehirde ayrıca Şimkent Ulusla-
rarası Havaalanı da bulunuyor. Şimkent Al-
matı’nın 690 km batısında ve Taşkent’in 120 
km kuzeyinde yer alıyor. Özbekistan sınırı-
na yakın bir şehir. Şehri 121 kilometrelik bir 
demiryolu hattı Özbekistan’ın Taşkent şeh-
ri ile birleştiriryor.

Çimkent’in, 12. yüzyılda İpek Yolu üzerin-
deki Sayram şehrinin 10 km doğusunda ku-
rulduğu belirtiliyor. Şehir önce Hokand Han-
lığı’na bağlı bir bölge iken, 1810’da Buhara 
Hanlığı’na, 1864’te de Rus İmparatorluğu’na 
bağlı bir il oldu. 1914’te Çernyayev olarak ad-
landırıldı. 1924’te ise Çimkent adını aldı ve o 
tarihten itibaren bu adı kullanıyor. Çimkent 
adı iki sözcükten çim (yerde yeşeren otlar) 
ve kent (şehir merkezi) türemiş. Kazakça ve 
Özbekçe’deki şive farklılığından dolayı kent 
Çimkent ve Şimkent olarak da adlandırılıyor.

Siriderya’nın kolu Aris’e dökülen Badam 
nehri üzerinde Aladağ’ın güneybatısındaki 
bir vadide yer alan Çimkent, denizden 512 
m. yükseklikte. Çimkent’in müthiş bir do-
ğası var. Çimkent ilaç imalinde kullanılan 
nâdir bir bitkinin (artemisia cinae) yetiştiği 
bölge olarak da şöhret kazandı.

İklimi ve sularının mükemmelliğiyle bir 
sayfiye şehri olan Çimkent özellikle Taşkent-
liler’in yazlığı haline geldi. 1897’de burada 

12.500 kişi yaşıyordu; bunun 800’ü Rus, 150’si 
yahudi, geri kalanı da yerli müslüman halktı. 
20. yüzyılın ilk çeyreğinden itibaren bir en-
düstri şehri vasfını kazandı ve hızla gelişti. 
1926’da 21.000 olan nüfusu 1939’da 72.000’e, 
1956’da ise 130.000’e ulaştı. 2018 yılı sayım-
larında ise Çimkent’in nüfusu 1.002.291 ola-
rak gösterildi.

Aladağ’dan çıkarılan çinko ve kurşun fi-
lizlerini işleyen fabrikalar kuruldu. Ayrıca 
verimli vadide yetişen kaliteli pamuk dola-
yısıyla tekstil sanayii önem kazandı, tütün 
imalâthaneleri, meyve, konserve ve kundu-
ra fabrikaları ile 1979’da bir petrol rafine-
risi tesis edildi. 

Şehrin geçmişinde Cengiz Han, Timur, 
Dzungar fatihleri, Kokand ve Buhara han-
lıkları ve Rus İmparatorluğu akınlarını içe-
ren dramatik tarihsel sahneler bulunuyor. 
Günümüzde ise Çimkent, Kazakistan’ın ge-
lişmiş büyük sanayi ve kültür merkezlerin-
den birisi.

ÇİMKENT DENDROLOJİ PARKI
Şehir hayatının karmaşasından kaçmak 

ve doğa ile kucaklaşmak Çimkent’te Dend-
rological Parkı işte tam da bu amaçla kurul-
muş. 1979’da açılan park, o zamandan beri 
doğayı korumak için çalışıyor. Parkta tavus 
kuşları, sincaplar ve geyikler gibi çok çeşit-
li bitki ve hayvanları görebilirsiniz. Parkın 
merkezinde katamaran istasyonuna sahip 
pitoresk bir göl var. Park alanı 120 hektar 

büyüklüğünde. Parkta bisiklet kiralama ve 
bisiklet yolları bulunuyor. 

Çimkent Dendrological Park, şüphesiz 
bölgenin en önemli mücevheri ve Kazakis-
tan’ın simgesi olarak adlandırılabilir. Bizim 
açımızdan ise bu parkı önemli kılan iki dikili 
ağaç var. Cumhurbaşkanı rahmetli Turgut 
Özal, ölümünden önce son yurt dışı gezisini 
Türk Cumhuriyetleri’ne yapmıştı. Kazakis-
tan programı çerçevesinde 10 Nisan 1993 
tarihinde Çimkent’te bu parkı ziyaret eder. 
Parkta Özal, kendisi adına bir fidan diker. 
Özal’ın diktiği fidanı gördüm, ulu bir ağaç ol-
muş. Aynı şekilde Cumhurbaşkanı rahmetli 
Süleyman Demirel de 14 Haziran 1995 tari-
hinde Çimkent’e geldiğinde protokol gereği 
Dendrological Parkı’nı ziyaret eder ve Sa-
yın Demirel de kendi adına bir fidan diker. 
Aradan geçen 25 küsür yıla rağmen bu fi-
dan hiç serpilip gelişmemiş, sanki ilk dikil-
diği günkü gibi duruyor. Ya da kurudu ya-
kın bir zamanda yerine yenisi dikildi, onu 
bilmiyoruz.

KAZAKİSTAN SAYRAM 
UGAM MİLLİ DOĞA PARKI 
BİR TABİAT HARİKASI

Sayram-Ugam Milli Doğa Parkı, Kazakis-
tan-Özbekistan sınırında Tanrı Dağı’nın ete-
ğinde yer alıyor. Engebeli inişli çıkışlı, taş-
lı topraklı dar yollarda zorlukla yürüyoruz. 
Dağın karla kaplı 5 bin metre yükseklikte-
ki zirvesi bir mıknatıs gibi bizi kendine çe-
kiyor. Mili parkta bin 600’ün üzerinde böl-
geye özgü bitki çeşidi yer alıyor.

Çimkent’e geldiğimizin ertesi günü, reh-
berimiz bizi sabahın erken saatlerinde şeh-
re yaklaşık 30 kilometre uzaklıkta yer alan 
Sayram Ugam Milli Doğa Parkı’nı gezmeye 
götürdü. Kazakistan Devleti tarafından ko-
ruma altına alınan bu milli park yaklaşık 150 
hektarlık bir alanı oluşturuyor. Park, Batı 
Tanrı Dağları’nda Kazakistan-Özbekistan sı-
nırında yer alan dağlık bir bölge. Adı yakın-
daki tarihi Sayram kasabası ve Ugam Sıra-
dağlarından geliyor.

Çimkent Dendroloji Parkı şehrin adeta akciğeri durumunda. Park 120 hektarlık bir alanı kapsıyor.
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HOCA AHMET YESEVİ ULUSLARARASI TÜRK-KAZAK ÜNİVERSİTESİ

TÜRKİSTAN’DAN DÜNYAYA AÇILAN 
İLİM VE İRFAN ABİDESİ

Türkistan şehrinde 1991 yılında kurulan Ahmet Yesevi Uluslararası Türk-Kazak Hoca 
Üniversitesi, 20 ülkeden 10 binin üzerinde öğrencisiyle Türk dünyasının en önemli eğitim 

üslerinden biri. Rektör Vekili Prof. Dr. Cengiz Tomar, üniversitenin kurulduğu günden bugüne 
kadar yaklaşık 80 bin mezun verdiğini söyledi.

T ürk dünyasının manevi başken-
ti Türkistan’dan dünyaya açılan 
Hoca Ahmet Yesevi Uluslarara-
sı Türk-Kazak Üniversitesi, 20 

ülkeden 10 binin üzerindeki öğrencisiyle 
devasa bir ilim ve irfan yuvası durumun-
da. 1991 yılında Kazakistan Devleti tarafın-
dan temelleri atılan üniversite, bir yıl sonra 
1992’de Kazakistan Kurucu Cumhurbaşka-
nı Nur Sultan Nazarbayev ve dönemin Tür-
kiye Başbakanı Süleyman Demirel’in aldık-
ları kararla Türk-Kazak ortak üniversite-
sine dönüştürülüyor. Üniversite o günden 
itibaren Türk ve Kazak Rektörler tarafından 
yönetiliyor. Türkiye’yi temsilen üniversite-
nin Rektör Vekilliği görevini yürüten Prof. 
Dr. Cengiz Tomar ile Türkistan şehrinde bir 
iftar yemeğinde tanışma ve sohbet etme fır-
satımız oldu.

Hoca Ahmet Yesevi Uluslararası Türk-Ka-
zak Üniversitesi Rektör Vekili Prof. Dr. Cen-
giz Tomar, yönettiği üniversite ile ilgili bil-
giler verdi. Prof. Dr. Tomar’ın sözlerine; “ 
Ahmet Yesevi Hazretleri de erenlerini ye-
tiştirdi ve Anadolu dahil çeşitli yerlere gön-
derdi. Bin yıl sonra biz Anadolu’dan gelenler 
olarak Türkiye’nin eğitim alanındaki tecrü-
belerini diğer Kazakistan ve Türk devletle-
riyle paylaşmaya ve Yesevi Hazretlerine la-
yık olmaya çalışıyoruz.” diyerek başlaması, 
bir anlamda Türkiye’nin ata yurt Türkis-
tan’a olan bakışını da anlatması bakımın-
dan önem taşıyor.

ÜNİVERSİTENİN TEMELLERİ 
1991 YILINDA ATILDI

Uluslararası Türk-Kazak Hoca Ahmet Ye-
sevi Üniversitesi’nin 30 yıllık bir mazisi var. 
Prof.Dr. Cengiz Tomar, 1991 yılında Kazakis-
tan Devleti tarafından kurulan üniversite-
nin, bir yıl aradan sonra 1992’de Kazakis-
tan’ın Kurucu Cumhurbaşkanı Nursultan 
Nazarbayev ve dönemin Türkiye Başbakanı 

Süleyman Demirel’in almış oldukları karar-
la Türk-Kazak ortak üniversitesine dönüş-
türüldüğünü ifade ediyor. Prof. Dr. Tomar, 
üniversitenin bu güne kadar 30 yıllık sü-
reçte yaklaşık 80 bin mezun verdiğinin al-
tını çiziyor.

20 ÜLKEDEN ÖĞRENCİLERİ VAR
Uluslararası Türk-Kazak Hoca Ahmet Ye-

sevi Üniversitesi’nin bugün halen yaklaşık 
20 ülkeden öğrencisi olduğuna dikkat çe-
ken Rektör Vekili Prof. Dr. Cengiz Tomar, 
sözlerini şöyle sürdürüyor: 

“Türkiye’den Kazakistan’a, Tuva’dan Çu-
vaş’a, Suriye Türkmenlerinden Balkanlar’a 
kadar şu anda 10 binin üzerinde öğrencimiz 
var. Covid-19 nedeniyle yurtdışından gelen 
öğrencilerimiz eğitimlerine çevrimiçi olarak 

devam ediyor. Ancak Kazak öğrencilerimiz 
buradalar.”

10 FAKÜLTE VE 7 ENSTİTÜ İLE 
EĞİTİM HİZMETİ VERİLİYOR

Uluslararası Türk-Kazak Hoca Ahmet Ye-
sevi Üniversitesi, Türkistan merkez olmak 
üzere, Almatı, Çimkent ve Kentau şehirle-
rinde 10 fakülte ve 7 araştırma enstitüsü 
ve bir meslek yüksek okulu ile eğitim hiz-
metini sürdürüyor. Rektör Vekili Prof. Dr. 
Cengiz Tomar, Hoca Ahmet Yesevi Üniver-
sitesi’nin, büyük bir kampus üniversitesi ol-
duğunu vurguluyor. Üniversite bünyesinde, 
İktisadi ve İdari Bilimler Fakültesi, Sosyal 
Bilimler Fakültesi, Beşeri Bilimler Fakülte-
si, Filoloji Fakültesi, Fen Fakültesi, Mühen-
dislik Fakültesi, Sanat ve Spor Fakültesi, Tıp 

Fakültesi, Hazırlık Fakültesi, Diş Hekimliği Fa-
kültesi yer alırken, Enstitü olarak da; Tekno-
loji Araştırma Enstitüsü, Ekoloji Araştırma 
Enstitüsü, Avrasya Araştırma Enstitüsü, Ar-
keoloji Araştırma Enstitüsü, Sağlık Bilimleri 
Araştırma Enstitüsü, Fen Bilimleri Araştır-
ma Enstitüsü, Türkoloji Araştırmaları Ens-
titüsü ile Ahmet Yesevi Araştırma Merke-
zi bulunuyor. Ayrıca üniversite bünyesin-
de bir de Türkistan Ahmet Yesevi Meslek 
Yüksek Okulu’nun olduğunu söyleyebiliriz. 

Üniversite bünyesinde yer alan Tıp Fa-
kültesi Hastanesi, Sağlık Merkezi, Yesi Öğ-
retmenevi, Botanik Bahçesi, öğrenci yurt-
ları, kütüphane, yemekhane, lojmanlar ve 
kültür merkezini sıralayabiliriz. 

ÜNLÜ SPORCULAR YETİŞTİRİLDİ
Üniversite yerleşkesinde açık ve kapalı ol-

mak üzere 2 tenis, 6 voleybol, 3 mini futbol 
sahası 1 futbol sahası, profesyonel manada 
1 futbol stadı, 1 uzak doğu sporları salonu, 
güreş ve boks eğitim salonları, 2 atletizm 
pisti de bulunuyor. Üniversitenin yetiştirdi-
ği sporcular arasında pek çok dünya şam-
piyonası ve olimpiyat oyunlarına katılanlar 
olmuş. Bir tarafik kazasında hayatını yitiren 
Sidney Olimpiyatları Şampiyonu Bekzat Sat-
tarhanov bu sporculardan sadece biri. 2020 
yılında üniversite sporcuları Asya Şampiyo-
nası gibi uluslararası ve ulusal müsabaka-
larda 100 madalya kazanmış.

ÖĞRENCİLERE 
SUNULAN İMKANLAR

Prof. Dr. Cengiz Tomar, Kazakistan’dan ve 
Türk Dünyasının diğer bölgelerinden gelen 
öğrencilerin bir kısmının burslu olduğunu, 
bütün öğrencilerin üniversitenin yemekha-
neleri ve yurtlarından istifade ettiklerini söy-
lüyor. Ayrıca üniversite burslu öğrencilere 
yol ücretli imkanını da sunuyor.

Rektör Vekili Prof. Dr. Tomar, “Gelecekte 
Türk dünyasının bir çatı altında buluşma-
sını arzu ediyoruz” sözleriyle üniversitenin 
hedefini de açıklıyor. Prof. Dr. Cengiz Tomar 
konuşmasını söyle sürdürüyor: 

“Öğrencilerimiz Türk Dünyasının nere-
sinden gelirlerse gelsinler Türkçe ve Ka-
zakça öğreniyorlar ve meslek hayatların-
da birer elçi vazifesi görevi görüyorlar. Tek 
bir hedefimiz var, üniversitemizin kalitesi-
ni yükseltmek ve Hoca Ahmet Yesevi haz-
retlerinin adına layık olmak. Çünkü onun 
ismi bin yıldır yaşıyor.” 

PROF. DR. TOMAR: “BÜTÜN TÜRK 
DÜNYASINA HİZMET VERİYORUZ”
Türkiye ve Kazakistan’ın devletlerinin ortak kurduğu 
Uluslararası Türk-Kazak Hoca Ahmet Yesevi Üniversite-
si’nin Rektör Vekili Prof. Dr. Cengiz Tomar, üniversiteleri-
nin bütün Türk dünyasına hizmet verdiğini ve 20 ülkeden 
öğrencileri olduğuna dikkat çekiyor. Prof. Dr. Tomar, “10 
fakültemiz ve enstitülerimiz var. Merkezimiz Türkistan ol-
makla birlikte, Almatı, Çimkent ve Kentau şehirlerinde 
üniversitemizin farklı birimleri yer alıyor” dedi.

ÖZEL DOSYA | TÜRKİSTAN
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TÜRKİSTAN 
ULUSLARARASI HAVALİMANI 

ATA YURDUN DÜNYAYA AÇILAN KAPISI YDA Group tarafından 11 ay gibi rekor bir sürede inşa edilerek işletmeye alınan Türkistan 
Uluslararası Havalimanı’nın açılışı Kasım 2020’de yapıldı. Havalimanı açılışının ardından geçen 5 
aylık sürede 33 bin 749 yolcu ağırladı. Türkistan Uluslararası Havalimanı, bölgenin son yıllarda 

yapılan en önemli yatırımları arasında yer alıyor.

Türkistan Uluslararası Havalimanı İşletme Genel Müdürü Hakan Kılavuz, 
Ekovitrin Dergisi Genel Yayın Yönetmeni Bilal Koçak’a açıklamalarda bulundu.

MODERNİZASYON, ALTYAPI VE HİZMET OLARAK KAZAKİSTAN’IN 
EN İYİ HAVALİMANI OLARAK GÖSTERİLİYOR.
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K amu-özel ortaklığı (PPP) modeli ve yüz-
de 100 özel sektör sermayesiyle YDA 
Group tarafından 11 ay gibi rekor bir 
sürede inşası bitirilen Türkistan Ulus-

lararası Havalimanı, bölgenin son yıllarda yapılan 
en önemli yatırımları arasında gösteriliyor. Ko-
ronavirüs salgınına rağmen havalimanı, Kasım 
2020’de açılışının ardından ilk ay (Aralık 2020) 3 
bin 393 kişiyi ağırladı. Yeni yılla birlikte yolcu sayı-
sını artıran havalimanı, ocakta 5 bin 766, şubatta 6 
bin 392, martta 10 bin 565 ve 14 Nisan itibarıyla da 
7 bin 633 yolcuya ulaştı. Böylece Türkistan Ulus-
lararası Havalimanı, açılışının ardından geçen 5 
ayda toplam 33 bin 749 bin yolcu ağırlamış oldu.

TÜRKİSTAN’IN, DÜNYAYA 
AÇILAN KAPISI OLDU

Havalimanı ile ilgili bilgi veren YDA Group Böl-
ge Yöneticisi Taner Ataeri, Türkistan Uluslara-
rası Havalimanı yatırımına Kazakistan Devleti ile 
karşılıklı görüşerek başladıklarını söyledi. Türkis-
tan’a son iki yıldır turizm, sağlık, otelcilik, konak-
lama ve eğlence alanlarda çok fazla yatırımın ya-
pıldığına dikkat çeken Ataeri, “Türkistan Ulusla-
rarası Havalimanı’na ilgi her geçen gün artıyor, 
uçaklar hep dolu gidip geliyor. Gelecekte Türki-
ye’den farklı şehirlere uçuşlar gerçekleştirme-
yi planlıyoruz” dedi.

Ataeri, Türkistan’ın yeni turizm yatırımlarıyla 
bölgenin cazibe merkezi olma yolunda ilerlediği-
ni belirterek, YDA Group olarak ülkedeki yatırım-
lara devam edeceklerini ifade etti. Türkiye’den 
Hoca Ahmet Yesevi Türbesi gibi manevi değeri 
olan yerleri görmek isteyen çok sayıda insanın 
bulunduğunu sözlerine ekleyen Ataeri, herkesi 
Türkistan’ı görmeye davet etti. Ataeri, Türkistan 
Uluslararası Havalimanı’nın modernizasyon, alt-
yapı ve hizmet olarak Kazakistan’ın en iyi havali-
manı olarak gösterildiğini söyledi.

YOĞUN TALEP VAR
Türkistan Uluslararası Havalimanı İşletme Ge-

nel Müdürü Hakan Kılavuz ise hedeflerinin hava-
cılıkta kaliteyi artırmak olduğunu vurguladı. Ha-
valimanına gösterilen ilgiden mutlu olduklarını 
ifade eden Kılavuz, Türkistan Uluslararası Hava-
limanı’nın şu ana kadar 120’nin üzerinde uçağa 
ev sahipliği yaptığını sözlerine ekledi. Hakan Kı-
lavuz, İstanbul-Türkistan seferlerinin mart ayın-
da başladığını belirterek şöyle konuştu:

 “Bu zaman kadar bu şehirler arasında 7 se-
fer gerçekleştirdik ve bu seferlerde 1207 yolcu-
ya ev sahipliği yaptık. Uçaklarımız İstanbul-Tür-
kistan hattında yüzde 90 doluluk oranıyla sefer 
yapıyor. İki ülke vatandaşlarından da uçuşlara 
yoğun talep var.”

Türk Hava Yollarının (THY) 3 Mayıs’tan itibaren 
Türkistan’a doğrudan uçuş başlatmayı planladı-
ğı bilgisini veren Kılavuz, bu durumun yolcu sa-
yılarını artıracağını sözlerine ekledi.

K azakistan Dışişleri Bakanlığınca 
“Kazakistan ve Türkiye’nin Yatı-
rım İşbirliğinde Yeni Tarihi Dö-
nem” başlığıyla yayımlanan rapo-

ra göre, 2020’de Kovid-19 salgınından dolayı 
dünyada doğrudan yatırım hacmi yüzde 42 
azalırken, Türk firmalarının Kazakistan’a 
yatırımı rekor seviyeye ulaştı.

Geçen yıl salgına rağmen Kazakistan’a 
2019’a kıyasla yüzde 1,3 artışla 362,4 milyon 
dolar değerinde yatırım yapan Türk firmaları, 

ülkede son 30 yılın rekoruna imza attı.Tür-
kiye’nin, Kazakistan’a, bağımsızlığından bu 
yana yaptığı en çok yatırım yıllar 347,6 mil-
yon dolarla 2007 ve 357,8 milyon dolarla 
2019 olmuştu. Söz konusu dönemde Türk 
sermayesiyle Türkistan, Kuzey Kazakistan, 
Jambıl, Pavlodar, Kostanay eyaletlerinin yanı 
sıra Nur Sultan, Almatı ve Çimkent şehirle-
rinde toplam değeri 190 milyon dolar olan 
8 proje faaliyete geçirildi.

Yıl sonuna kadar 10 yatırım projesinin daha 

hayata geçirileceği Kazakistan’da 2023’te 
Türk sermayeli proje sayısının iki katına çı-
karılması hedefleniyor.

Türkiye Ticaret Bakanlığı’nın raporunda, 
son 4 yılda Türk şirketleri için en cazip ülke-
ler arasındaki konumunu 14 basamak yük-
selten Kazakistan’da halihazırda Yıldız Hol-
ding, Yıldırım Holding, YDA Holding, Abdi İb-
rahim, Aselsan, TAV Havalimanları Holding 
ve Ülker Holding gibi birçok Türk şirketinin 
yatırımı bulunuyor.

TÜRKİYE’DEN KAZAKİSTAN’A YAPILAN 
YATIRIMLAR REKOR KIRDI

Türk firmaları tarafından Kazakistan’a geçen yıl Yeni Tip Koronavirüs (Kovid-19) 
salgınına rağmen 362,4 milyon dolar tutarında yatırım yapıldı.
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KAZAKİSTAN KÜLTÜRÜNE YOLCULUK 
YAPACAĞINIZ MASALSI BİR ATMOSFER

KARAVANSARAY 
TÜRKİSTAN 

Ahmet Yesevi’nin şehri Türkistan’da 200 bin dönüm 
arazi üzerinde, 200 milyon dolar yatırımla inşa edilen 

Karavansaray turizm kompleksi, bölgenin en ilham verici 
destinasyonu haline geldi. 

Karavansaray Türkistan, tüm ziyaretçile-
rine inanılmaz deneyimler, keşifler ve adeta 
bir zaman yolculuğunun içerisinde olmanın 
benzersiz keyfini sunan eşsiz bir atmosfere 
sahip. Farklı alanlardan oluşan yapısı ile sa-
dece bir turizm destinasyonu değil; görün-
düğünden çok daha fazlasını barındırıyor.

2 farklı konsept otel, modern ve gelenek-
seli bir arada buluşturan alışveriş alanla-
rı, keyifli yeme içme mekanları, Kazakistan 
kültürüne dair keşiflerin yapılabileceği et-
kinlik ve eğlenceler hem yerel hem de ya-
bancı turistler için bir cazibe merkezi ola-
rak konumlanmış.

İKİ FARKLI OTEL 
İLE HİZMET VERİYOR

Açıkhava ile kapalı mekanları üstün bir 
mimari anlayış ile bütünleyen komplekste, 
farklı ihtiyaçlara yönelik iki adet otel bulu-
nuyor. Türkistan’daki en büyük lüks Presi-
dential Suite’e ev sahipliği yapan ve toplam-
da 4 bin 737 m2’lik bir alan üzerinde kurulu 
lüks detaylara sahip göz alıcı 37 özel oda-
sı ile Kun Hotel konuklarına eşsiz bir tatil 
deneyimi yaşatıyor. Kompleks bünyesinde 
7 bin 840 m2’lik bir alan üzerinde kurulu 
olan Khaganate Hotel ise, standart odalar-
dan suitelere uzanan farklı büyüklükteki 76 
adet odası ile aileleri konforlu bir tatile da-
vet ediyor. Ayrıca Kun Otel müşterilerinin 
faydalanacağı Eposia Restaurant ve Khaga-
nate Otel müşterilerinin faydalanacağı Erte-
gia Restaurant ve Tulpar Lobby Bar da yine 
günün her saati konuklarına enfes lezzetler 
sunuluyor. Her iki otel misafirlerinin kulla-
nımına açık 2 bin 418 m2’lik büyük SPA alanı 
ise konuklarına benzersiz bir dinlenme ve 

yenilenme imkanı sağlıyor. Karavansaray 
hem tatilseverlere hem de ziyaretçilerine, 
dünyaca ünlü markaların yer aldığı eşsiz mi-
mariye ve peyzaj alanlarına sahip açık hava 
alışveriş alanları, hesaplı alışveriş imkanı 
sunan outlet mağazaları, tarihi dokularla 
bugünü birleştiren Bedesten’i, keyifli sine-
ma salonu, her damak zevkine hitap eden 
restoran ve fast food noktaları ile benzersiz 
deneyimler sunuyor. Saat 10:00-22:00 ara-
sı açık olan alanlar, bir su kanalı boyunca 
uzanan özel mimari yapısı ile konuklarına 
suyun ferahlığını yaşatıyor ve içinden hiç 
çıkmak istemeyeceğiniz bambaşka bir at-
mosfere dönüşüyor.

Karavansaray’ın masalsı atmosferi bunun-
la da sınırlı değil. Epik deneyimler ile zen-
ginleşen eğlence alanları da izleyicileri hem 
çok şaşırtıyor hem de çok keyiflendiriyor.

KYZ KUU: ÖZEL GÖSTERİ ATLARI
Karavansaray tesisleri bünyesinde bulu-

nan bin 460 izleyici kapasiteli bir arenada 
özel eğitilmiş atlarla müthiş bir gösteri su-
nuluyor. Kyz Kuu adını taşıyan bu gösteri 
de, Fransa, ABD ve Avrupa’da yaklaşık 400 
filmin çekimlerinde yer alan ünlü Fransız 
binicilik eğitmeni Mario Lurashi’nin eğitti-
ği özel gösteri atları yer alıyor. Kazak mit-
leri ve efsanelerine dayanan bu benzersiz 
şovda bazen bir lale tarlasında kahrama-
nın aşkı için savaşması sahnelenirken, ba-
zen de Kaindy Gölü’ndeki ağaçların üzerin-
den amansız bir kovalamaca sergileniyor.

KYZ-ZHİBEK VE TOLEGEN: DANS, 
IŞIK , MÜZİK VE SU GÖSTERİSİ

Karavansaray’ın bir diğer büyüleyici gösteri 
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ise izleyicileri inanılmaz bir aşkın tanığı ha-
line getiryor. Tesisler içinde yer alan kanal 
boyunca gerçekleştirilen büyüleyici tekne 
geçit töreninde, 16. yüzyıla ait Kazak halk ef-
sanesi “Kyz-Zhibek & Tolegen”in hikayesi iz-
leyicilere aktarılıyor. Dans, ışık ve müziği bir 
arada bütünleyen bu destansı aşk hikayesi 
tüm konukların kalbine ve ruhuna dokunu-
yor. Ana gösteri Karavansaray Limanı’ndan 
başlıyor ve gösterideki her tekne farklı bir 
karakteri temsil ediyor. Ziyaretçileri hayal 
gücüyle dolu bir yolculuğa çıkartan gösteri, 
sembolizm dolu bir hikayeyi izleyicilere ak-
tarıyor. Bu etkileyici şovun büyük finali ise 
büyüleyici bir su ve ışık gösterisi olan Fan-
tastic Fountain Show olarak gerçekleşiyor.

FLYING THEATRE (UÇAN TİYATRO)
Karavansaray’da, Kazakistan kültürünün 

deneyimlendiği bir başka masalsı etkinlik 
alanı ise Flying Theatre. Orta Asya’da ben-
zeri olmayan bir proje olan Flying Theatre 
ile ziyaretçiler 40 kişi kapasiteli yumurta 
şeklindeki bir yapıyı ziyaret ediyor ve artı-
rılmış gerçeklik efektlerine sahip teknolo-
jisi ile Kazak kültürünün büyümesine ve ef-
sanevi kuş Samruk’un ilgi çekici hikayesine 
şahit oluyorlar. Bu benzersiz etkinlik alanın-
da ziyaretçiler inanılmaz bir uçuşa çıkıyor 
ve Büyük İpek Yolu’ndan modern Kazakis-
tan’a uzanan bir tarihe tanıklık ediyorlar.

Karavansaray’da keşfedilecekler elbette 

bunlarla sınırlı değil. Bir diğer masalsı alan 
Family Entertainment Center’da, antik ipek 
yolu kasabalarını andıran neşeli bir atmosfere 
açılan bambaşka bir dünya konuklarını bek-
liyor. Eski çarşı, ziyaretçilerini alçı ve sazdan 
yapılmış binalar ve süslemelerle zamanda 
geriye doğru bir yolculuğa çıkarırken, yeni 
çarşı konuklarını detaylı süslemeler, renkli 
mozaikler ve güzel dokunmuş kumaşlarla 

karşılıyor. Ardından Family Entertainment 
Center’da yer alan Magical Soug’da, Crazy 
Spices Bumper Cars, Apple Harvest, Magic 
Lanterns Ferris Wheel, Wild Bowls, Tulip Ca-
rousel ve Golden Eagle Coaster gibi araçlar-
la eğlenceye doyamayacaksınız.

Tüm bu keşifler ve benzersiz özellikleri ile 
Karavansaray Türkistan’ı ziyaret edenler 
tüm eşsiz deneyimleri bizzat yaşıyor ve bu 

büyüleyici hikayenin bir parçası oluyorlar.

200 MİLYON DOLARLIK YATIRIM
200 bin dönüm arazi üzerinde İnşaatı 

Türk yatırımcılar tarafından Kazakistan 
Kalkınma Bankası JSC (Baiterek Ulusal Yö-
netim Holding JSC’nin bir iştiraki olan DBK) 
ile ortaklaşa finanse edilen ve 200 milyon 
dolara mal olan proje, Türkistan’ın bir mar-
kası haline geldi. Karavansaray komplek-
si, antik kentin merkezinde, hem geçmişe 
hem de geleceğe bir yolculuk sunan küçük 
bir kasabayı andırıyor. Türkistan’ın aydınlık 
sokaklarında sadece yürümekle kalmayıp, 
aynı zamanda tüm Karavansaray kompleksi 

boyunca uzanan su kanalında gondollarla 
da bir gezi yapabilirsiniz.

Karavansaray Türkistan turizm komp-
leksinin finansman yapısı yabancı yatırım-
cıların yatırımlarını da içeriyor. Proje sahi-
bi Türkistan İpek Yolu Limanı LLP’nin kendi 
katılımı 47 milyar tenge (toplam proje mali-
yetinin yüzde 54’ü), DBK’nın 40 milyar ten-
ge tutarındaki katılımının, 30 milyarı Ban-
ka’nın dış borçlanma piyasalarındaki borç-
lanma fonları, geri kalan 10 milyar tengesi 
(proje maliyetinin yüzde 11,4’ü) bütçe kre-
disinin masrafı. İnşaat , montaj çalışmala-
rı ve turistik kompleks için ekipman alımı 
ise banka tarafından yapıldı. 

Karavansaray Kompleksi 
İşletmeleri Genel Müdürü Çetin 

Pehlivan, Ekovitrin Dergisi Genel 
Yayın Yönetmeni Bilal koçak’a 

tesisler ile ilgili bilgi verdi.

Büyüleyici bir su ve ışık 
gösterisi olan Fantastic 

Fountain Show
Tesisler bünyesinde 2 farklı 
konseptte otel yer alıyor.

Karavansaray Müzesi ve FLYING 
THEATRE (UÇAN TİYATRO)

KARAVANSARAY EĞLENCE TESİSLERİ

KYZ KUU: ÖZEL GÖSTERİ ATLARI

Saat 10:00-22:00 arası açık olan 
alanlar, bir su kanalı boyunca uzanan 

özel mimari yapısı ile konuklarına 
suyun ferahlığını yaşatıyor.
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MOLDOVA CUMHURİYETİ ANKARA BÜYÜKELÇİSİ 
DMITRI CROITOR, EKOVİTRİN’E AÇIKLADI:

“TÜRK YATIRIMCILARI 
MOLDOVA’YA DAVET EDİYORUZ”

Moldova Cumhuriyeti Ankara Büyükelçisi Dmitri Croitor, Ekovitrin’e yaptığı açıklamada, 
“Moldova Cumhuriyeti’nde iş kurmak için en uygun koşulları ve çok sayıda fayda sağlayan vergi 

rejimlerini sunuyoruz. Bu nedenle Türk yatırımcıları çekmek bizim için yüksek bir öncelik” dedi.
ÖZEL RÖPORTAJ: SİNAN SAYGI

T ürkiye Cumhuriyeti ile Moldova 
Cumhuriyeti arasındaki ticaret 
hacmi her yıl giderek artıyor. İki 
ülke arasındaki ticaret hacmi 2020 

yılında 560 milyon ABD doları olarak ger-
çekleşti. Yaklaşık bin 300 Türk sermayeli 
şirketin faaliyet gösterdiği Moldova, Türk 
yatırımcılar için cazip fırsatlar sunmaya de-
vam ediyor. Moldova Cumhuriyeti Ankara 
Büyükelçisi Dmitri Croitor, Türkiye ile Mol-
dova arasındaki ilişkileri ve ticaret hacmi-
ni Ekovitrin’e anlattı.

Sayın Dmitri Croitor, ne zaman Anka-
ra’da büyükelçi olarak göreve başladınız? 
Daha önce Türkiye’de bulundunuz mu?

Türkiye’ye geçen yıl 18 Ocak 2020 tarihin-
de geldim ve 10 Mart 2020’de Türkiye Cum-
huriyeti Cumhurbaşkanı Recep Tayyip Er-
doğan’a akreditasyon mektubunu sunduk-
tan sonra resmi olarak Büyükelçi sıfatıyla 
faaliyetlerime başladım. Daha önce Gaga-
vuzya Özerk Bölgesi’nin Başkanı’ydım. Ül-
kem ve Gagauz özerkliği için o zor zaman-
larda Türkiye yanımızdaydı ve güzel ülke-
nizi defalarca ziyaret etmenin mutluluğunu 
yaşadım. Elbette, her yıl on binlerce Moldo-
va vatandaşının yaptığı gibi, daha önce de 
turist olarak Türkiye’deydim.

”MOLDOVA, BİRÇOK 
FIRSATA SAHİP GELİŞMEKTE 
OLAN BİR PAZAR”

Moldova Cumhuriyeti Ankara Büyükel-
çiliği görevini yürütüyorsunuz. Türkiye ile 
Moldova arasında ilişkiler her geçen gün 
artıyor. Moldova’da çok sayıda Türk yatı-
rımcı var. Ülkenizde Türk yatırımcıların 
faaliyetlerini yeterli buluyor musunuz?

Kesinlikle haklısınız, Moldova Cumhuriyeti 
ile Türkiye Cumhuriyeti arasındaki dostluk 
ve işbirliği ilişkilerinin, yapılan çabalar saye-
sinde her geçen gün daha da kalıcı olduğunu 

memnuniyetle not ediyoruz. Ülkeler arasın-
daki ilişkilerin Stratejik Ortaklık düzeyin-
de olduğu ve her iki ülkedeki ekonomik ak-
törlerin işbirliğinin mevcut avantajlarından 
tam olarak yararlanma konusunda artan 
bir ilgisi olduğu göz önüne alındığında, bu 
hem siyasi hem de ekonomik diyalogla ilgili.

Moldova Cumhuriyeti pazarı, ülkemizde-
ki mali imkanlardan yararlanmak isteyen 
Türkiye Cumhuriyeti başta olmak üzere ya-
tırımcılar için birçok fırsata sahip gelişmek-
te olan bir pazar. Moldova Cumhuriyeti’nin 
Avrupa Birliği, Bağımsız Devletler Topluluğu 
ve dünyanın diğer ülkeleri ile ikili düzeyde 
imzaladığı serbest ticaret anlaşmaları sa-
yesinde, Türk girişimciler Moldova’ya ya-
tırım yaparak yaklaşık 880 milyonluk bir 
pazar elde ediyor. İki ülkenin vatandaşları 
ülkelerimiz arasında sadece kimlik ile se-
yahat edebiliyorlar ve Moldova Cumhuri-
yeti Gagavuz Yeri Özerk Bölgesi’nde Türk-
çe konuşuluyor. 

Moldova ile Türkiye arasındaki ticaret 
hacmine baktığımızda karşımıza nasıl bir 
tablo çıkıyor? İki ülke arasındaki ticaret 
hangi sektörlerde yoğunlaşıyor?

İlk tahminler oldukça kasvetli olmasına 
rağmen, 2020 yılında ülkelerimiz arasındaki 
ikili ticaret ilişkilerinin Covid-19 kısıtlama-
larından büyük ölçüde etkilenmediğini be-
lirtmekten memnuniyet duyuyoruz. Böylece 
geçen yıl Moldova Cumhuriyeti ile Türkiye 
Cumhuriyeti arasındaki ticaret hacmi 560 
milyon ABD doları olarak gerçekleşti. Refe-
rans döneminde Türkiye’ye mal ihracatı 172 
milyon ABD doları (veya 2019’a kıyasla yüz-
de 97.81), Türkiye’den ithalat ise 388 milyon 
ABD doları (veya 2019’a kıyasla yüzde 96.9) 

oldu. 2020 yılında Moldova’nın Türkiye Cum-
huriyeti’ne yaptığı ihracat hacmi 171,705,72 
milyon ABD doları olarak gerçekleşerek Mol-
dova Cumhuriyeti’nin toplam payının yüz-
de 6,9’unu temsil ediyor. Moldova Cumhuri-
yeti’ne en çok ihraç edilen ürünler arasın-
da tarım ürünleri, tahıllar, yağlı tohumlar, 
yem, meşrubat, tekstil ve giyim yer alıyor.

Türkiye Cumhuriyeti’nden Moldova Cum-
huriyeti’ne 2020 yılında toplam ithalat hac-
mi 388,190,95 milyon ABD doları olarak ger-
çekleşerek toplam ithalat hacminin yüzde 
7,2’sini temsil ediyor. Demir çelik ürünleri, 
ekipman, tekstil, giyim, tekstil ürünleri, giyim 
ürünleri, plastik ürünler, ilaçlar, turunçgil-
ler, yaş sebze ve meyveler en çok talep edi-
len kategoriler. Bu, bir kez daha, pandemi-
den de etkilenemeyecek şekilde, işbirliğine 
yönelik ekonomik aktörlerin tarafında ar-
tan bir ilgi olduğunun altını çiziyor.

”MOLDOVA’DA YAKLAŞIK 
BİN 300 TÜRK ŞİRKETİ 
FAALİYET GÖSTERİYOR”

Ticari ilişkilerin artırılması için neler 
yapılması gerekiyor?

Aynı zamanda, her iki ülke cumhurbaş-
kanları düzeyinde ikili ticaretin 1 milyar ABD 
dolarına çıkarılmasının mutlak bir öncelik 
olarak belirlendiğini ve Büyükelçiliğin, fo-
rumlar, yuvarlak masa toplantıları, sunum-
lar, sektörel komisyon toplantıları gibi ger-
çekleştirilen çok sayıda faaliyet aracılığıyla 
bu hedefi aktif bir şekilde çok sayıda insan 
aracılığıyla desteklediğini belirtmekte fay-
da var. Pandemi nedeniyle toplantılar çev-
rimiçi oldu, ancak düzenli olarak organi-
ze ediliyor.

Moldova Cumhuriyeti ile Türkiye Cum-
huriyeti arasında 1 Kasım 2016’da yürürlü-
ğe giren Serbest Ticaret Anlaşması’nın 11 
Eylül 2014 tarihinde Kişinev’de imzalandı-
ğını bildirmek isterim. Sözkonusu belgede, 
Moldova-Türkiye ticari ve ticaret alanında-
ki ekonomik ilişkilerin ilerletilmesi ve güç-
lendirilmesi amaçlanıyor. İki ülke arasında-
ki ticari ilişkilerin artırılması için atılabile-
cek adımlardan bahsetmişken, ticaret ve 
tarım alanında düzenli olarak ortak komis-
yon toplantıları yapmanın, ikili işbirliğinde 
faaliyet yelpazesini genişletebilecek önemi-
ne dikkat çekeceğiz. Bu nedenle, bir önce-
ki yılın sonunda, her iki ülkede de tarımdan 
sorumlu Bakanlıkların liderliğinde Tarım-
da Denetleme Kurulu’nun üçüncü toplan-
tısının gerçekleştirildiğini belirtmekte fay-
da var. Bu toplantıda, yeni kotaların getiril-
mesi, aynı zamanda her iki ülkede şeker, 
süt ürünleri, şarap ürünleri, balık, kuruye-
miş, et ve diğerleri gibi bir dizi tarımsal ürün 

için ihracat ve ithalat kotalarının artırılma-
sı kararlaştırıldı.

”TÜRK YATIRIMCILARI ÇEKMEK 
BİZİM İÇİN YÜKSEK BİR ÖNCELİK”

Moldova’daki Türk yatırımları hangi sek-
törleri kapsıyor?

Son yıllarda Türk ortakların yatırım eğilimi 
arttı. Türk şirketleri gıda, ilaç, otel, yol yapı-
mı, tekstil, içecek ve şekerleme sektörlerin-
de başarılı işler geliştiriyor. Moldova Cum-
huriyeti’nde yaklaşık bin 300 Türk serma-
yeli işletme faaliyet gösteriyor ve sermaye 
yatırımları yaklaşık 989.267 milyon Moldo-
va leyi. 20 yıldır başarıyla faaliyet gösteren 
ve Moldova Cumhuriyeti’nde iyi bir iş örneği 
haline gelen bazı şirketleri vurgulamak is-
terim: ‘Summa İnşaat’, ‘Asena Tekstil (Yeşim 
Tekstil Grubu)’, ‘Anadolu Efes’, ‘Nefis’, ‘Onur 
İnşaat’, ‘Medpark Hastanesi’ vb.

Moldova Cumhuriyeti’nde öncelikli yatı-
rım alanları şunlar: Tarım, tarım ürünle-
rinin işlenmesi, içecekler, sağlık, otomotiv 
endüstrisi, bilgi ve iletişim teknolojisi, teks-
til ve turizm.

Moldova Cumhuriyeti’nde iş kurmak için 
en uygun koşulları ve çok sayıda fayda sağ-
layan vergi rejimlerini sunuyoruz. Bu ne-
denle Türk yatırımcıları çekmek bizim için 
yüksek bir öncelik.

“MOLDOVA’DA YATIRIMCILAR 
İÇİN UYGUN BİR 
YATIRIM ORTAMI VAR”

Moldova’da yatırım yapan Türk yatırım-
cılara ne gibi teşvikler ve avantajlar sağ-
lanıyor?

Moldova Cumhuriyeti ülke ekonomisi için 
öncelikli ilgi alanlarına yatırımları ve potan-
siyel yatırımcıları çekmeye yönelik. Böyle-
likle Hükümet, Türkiye Cumhuriyeti’ndeki 
potansiyel yatırımcılar da dahil olmak üze-
re her yatırımcı için uygun bir yatırım orta-
mı yarattı. Sorumlu makam veya potansi-
yel yatırımcılarla doğrudan temas halinde 
olan, gerekli desteği sağlamak için tüm hiz-
metleri sunan Yatırım Ajansı, ancak Ajansı-
mız başlangıç aşaması için sağlanan des-
tekle sınırlı değil, yatırımcılarla halihazır-
da sürekli iletişimi bulunuyor.

DMITRI CROITOR: ”Moldova Cumhuriyeti için Türkiye, tek-
nolojik gelişmelerin büyüme hızı, araştırma sektörünün 
desteği ve kişisel olarak sağlıklı ve modern bir ekonomi-
nin itici gücü olarak gördüğüm yerli üretimin güçlendiril-
mesi açısından bir model.”

Moldova Büyükelçiliği ile DEİK Türkiye-Moldova İş Konseyi Yürütme Kurulu üyelerinin katıldığı ortak toplantı.

SÖYLEŞİ | DMİTRİ CROİTOR

”Moldova’da şu anda yaklaşık bin 300 Türk sermayeli şirket 
faaliyet gösteriyor ve bir Türk bankasının varlığı bu şirketlerin 
hem çıkarlarını temsil edebilecek hem de diğer yatırımcılara 
ve ekonomik acentelere ülkelerimiz arasındaki iş kolaylığı 

konusunda net bir sinyal gönderecek.”
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SÖYLEŞİ | DMİTRİ CROİTOR

Sözkonusu setin sunduğu avantajların ba-
zılarının üzerinde durmak istiyorum. Örne-
ğin, Moldova Bilişim Parkı - bölgedeki bilgi 
teknolojisi ve iletişim sektöründe (ICT) dev-
rim niteliğinde bir iş modeli ve sadece şir-
ketin toplam satışlarının yalnızca yüzde 7’si 
tutarında devlet bütçesine benzersiz bir kat-
kı öngören bir iş modeli. Serbest Ekonomik 
Bölgeler de bahsetmeye değer bir araç. Şu 
anda Moldova Cumhuriyeti’nde tercihli ver-
gi rejimine sahip 7 bölge ve 34 alt bölge bu-
lunuyor: 1 ve 5 milyon ABD dolar yatırm ya-
pılırsa 3 ve 5 yıl gelir vergisi muafiyeti var, 
KDV ve vergilerde yüzde 0 ve gelir vergisi sa-
dece yüzde 6. Mevzuatta değişiklik yapmak 
için 10 yıllık bir süre için devlet garantisi var.

Türkiye ekonomisini nasıl değerlendi-
riyorsunuz?

Türkiye Cumhuriyeti yetkililerinin pan-
demi döneminde Türk ekonomisine ve gi-
rişimcilere destek olmak için attığı adımları 
büyük bir ilgiyle izlediğimi bildirmek isterim. 
Şahsen, ülkelerin pandemiler, iklim değişik-
liği ve çeşitli küresel gelişmeler tarafından 
dikte edilen yeni gerçeklere uyum sağlama-
ları gerektiğini en üst düzeyde birçok kez ifa-
de edilen pozisyonu destekliyorum ve buna 
uygun hareket ediyorum. Şahsen, Türkiye 
Cumhuriyeti’nin Covid-19’un ekonomi üze-
rindeki ciddi sonuçlarıyla mücadele açısın-
dan 2020’nin zorluklarını aştığını inanıyo-
rum. Devlet, Moldova Cumhuriyeti de dahil 
olmak üzere diğer devletler için bu konuda 
bir model olan işadamlarını ve vatandaşla-
rı desteklemek için hızlı, düşünceli ve prag-
matik bir önlem paketi kabul etti.

Resmi verileri analiz edersek, rakamların 
ifade edilen pozisyonu desteklediğini görü-
yoruz. Türkiye, Çin ile birlikte, derin bir kü-
resel sağlık krizinin damgasını vurduğu bir 
yıl olan 2020 yılında G-20 Grubu’nda ekono-
mik büyüme sağlayan ülke oldular. Böyle-
likle Türkiye ekonomisi 2020 yılında önceki 
Dünya Bankası tahminlerinin üzerinde yüz-
de 1,8 büyüdü, Dünya Bankası yalnızca yüzde 
0,5’lik bir artış öngörüyordu. Aynı zamanda 
ülke için 2021 ekonomik büyüme tahminle-
ri yükseltildi, IMF ülke için yüzde 6’dan faz-
la büyüme öngörüyor, Dünya Bankası yüzde 
5’lik bir artış tahmin ediyor, Ekonomik İş-
birliği ve Kalkınma Teşkilatı (OECD), Türki-
ye ekonomisinin yüzde 2,9’dan yüzde 5,9’a 
çıkacağını tahmin ediyor.

Moldova Cumhuriyeti için Türkiye, tek-
nolojik gelişmelerin büyüme hızı, araştırma 
sektörünün desteği ve kişisel olarak sağ-
lıklı ve modern bir ekonominin itici gücü 
olarak gördüğüm yerli üretimin güçlendi-
rilmesi açısından bir model. Bu bağlamda, 

ülkelerimiz arasındaki ekonomik diyaloğu 
derinleştirmek ve bölgesel ve küresel lider-
lik pozisyonlarını gerçekten geri kazanan 
Türkiye Cumhuriyeti’nden en iyi uygulama-
ları almakla ilgileniyoruz.

”MOLDOVA EKONOMİSİ, DIŞ 
YATIRIMLARA İHTİYAÇ DUYUYOR”

Moldovalı yatırımcıların Türkiye’ye il-
gisi ne düzeyde?

Moldova Cumhuriyeti’ndeki iş ortamı, as-
lında yeni işbirlikleri, yeni deneyimler için 
sürekli olarak ilgileniyor ve açık. Özellikle 
Türkiye Cumhuriyeti’nden kaliteli mal itha-
latı ve yerli malların ihracatı olmak üzere 
ticaret hacminin artırılmasına odaklanıyor. 
Yatırımlar açısından daha az konuşabilece-
gimizi düşünüyorum. Çünkü Moldova Cum-
huriyeti ekonomisi, dış yatırımlara ihtiyaç 
duyan geçiş halindeki bir ekonomi.

Şu anda, mümkün olduğunca elverişli bir 
yatırım ortamının oluşturulması, yabancı ve 
yerli yatırımcıları çekmek için araçların iyi-
leştirilmesi ve ekonominin rekabet gücünü 
artırmak için yerli ürünlerin teşvik edilmesi 
Moldova Cumhuriyeti için temel öncelikler.

”Moldova Cumhuriyeti pazarı, ülkemizdeki mali imkanlardan 
yararlanmak isteyen Türkiye Cumhuriyeti başta olmak üzere 
yatırımcılar için birçok fırsata sahip gelişmekte olan bir pazar. 

Moldova Cumhuriyeti’nin Avrupa Birliği, 
Bağımsız Devletler Topluluğu ve dünyanın diğer ülkeleri ile ikili 

düzeyde imzaladığı serbest ticaret anlaşmaları sayesinde, 
Türk girişimciler Moldova’ya yatırım yaparak yaklaşık 

880 milyonluk bir pazar elde ediyor.”

Moldova Cumhuriyeti Büyükelçisi Dmitri Croitor ve Türkiye Cumhuriyeti Cumhurbaşkanı Recep Tayyip Erdoğan Birçok şirket farkında. Artık toplum 
için şirketlerin çalışma yapması ko-
nusunda bir istek/talep/beklenti var.

Müşteri soruyor: “Benim için ne 
yapıyorsun? Bölgen için ne yapıyor-
sun? Toplum için ne yapıyorsun? Çev-
re ve dünya için, çocuğumun gele-
ceği için ne yapıyorsun?” 

Evet, müşteri belki kendisinin tam 
ilgilenmediği/ilgilenemediği çocuğu-
nun geleceğinden sizi sorumlu tu-
tabiliyor. Artık karşınızda böyle bir 
müşteri kitlesi var.

Her şeyi sorgulayan, araştıran, 
düşünen, hesap soran. Birçok fir-
ma çok önce bunun farkına vara-
rak, topluma yönelik çeşitli çalışma-
lar başlatmıştı. Sosyal sorumluluk, 
kurumsal sosyal sorumluluk adla-
rıyla hala birçok çalışma yapılıyor. 

Toplum için yapılan her çalışma 
elbette değerli ve kriterlerimiz belli. 

n Samimi/sahici olması
n Sürdürülebilir/geliştirilebilir 

olması
n Topluma değer katması

Yukarıdaki üç ifade elbette herke-
se çok tanıdık geldi. Ezbere biliyoruz. 
Ama ezbere yapamıyoruz.

Kurumların kurumsallık derecele-
ri, yönetim anlayışı ve alışkanlıkları, 
toplumsal genler ve iş yapma dav-
ranışlarımızla birleştiğinde toplum 
için yapılanlar, kurumların kendile-
ri için yaptıklarına dönüşüveriyor.

Sonra bu alışkanlık/moda/normal 
hale geliveriyor. Örneklerini gördük.

Gelelim tekrar bugünün tüketici-
sine, günümüz tüketicisi samimi, sa-
hici, değer katacak çalışmalar isti-
yor ve sorguluyor.

Elbette işletmeler de Covid-19 sü-
recinde durumu fark ettiler ve top-
luma daha farklı bakmaya başladılar 
ama ne kadar sürer, nasıl değişir ve 
dönüşür, bunu zaman gösterecek.

Şu bir gerçek ki, Covid-19 döne-
minde irili, ufaklı, holdinginden es-
nafına kadar her işletme, meslek 
grubu toplumsal sorumluluk testi-
ne tabi tutuldu. Topluma nasıl baktı-
ğı, kattığı değer veya fırsatçılığı, çe-
vikliği, esnekliği, dönüşüm kabiliyeti 
gözler önüne serildi. 

Toplum bu dönemi unutmaz. Bu 
dönemde kendisine, topluma dost 
olan/olmayanı da unutmaz. Eskiden 
çabuk unutuluyordu. 

Şimdi internette her şey kayıt altın-
da. ‘Dön, dön geçmişe bak’ durumu. 

Bu dönemi doğru değerlendiren 
yöneticiler de unutulmaz. 

Her ne olursa olsun, ‘toplum için 
ne yapıyorsun sorgulaması’ devam 
edecek. Şirketlerin gelecek strate-
jilerini buna göre planlaması gere-
kiyor. Mesele topluma şirin görün-
mek değil, gerçekten katkı sağlamak 
olmalı. Ülkemiz için bütünün gücü 
önemlidir.

Sözün özü; Toplum, şirin görün-
meye çalışanla, samimi olanı ayırt 
ediyor. Hangi çapta olursanız olun, 
kurumsal iletişim stratejileriniz buna 
be kadar uygun?

TOPLUM İÇİN 
NE YAPIYORSUNUZ?

Her ne olursa olsun, ‘toplum için ne 
yapıyorsun sorgulaması’ devam edecek. 
Şirketlerin gelecek stratejilerini buna göre 
planlaması gerekiyor. Mesele topluma 
şirin görünmek değil, gerçekten katkı 
sağlamak olmalı.”

TÜMAY MERCAN

Yönetim İletişim Danışmanı

EKOYÖNETİM
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HABER | İSTANBUL AYDIN ÜNİVERSİTESİ

“SİGARA, KALP KRİZİ RİSKİNİ 
5 KAT ARTIRIYOR”

“AMAÇ GEÇİCİ ATEŞKES DEĞİL, KALICI BARIŞ OLMALI”

Türkiye Sigarayla Savaş Derneği Genel Başkanı Doç. Dr. Mustafa Aydın, sigara 
kullanımının kalp krizi riskini 5 kata kadar artırdığını belirterek, “Sadece kullanmak değil, 

sigara dumanına maruz kalmak bile kalp için çok büyük olumsuzluklar doğurabiliyor” dedi.

İstanbul Aydın Üniversitesi Lisansüstü Eğitim Enstitüsü ile Diplomasi Araştırmaları Derneği’nin ortaklaşa 
düzenlediği ‘Güney Kafkasya’da Geleceğin İnşası: Sorunlar ve Çözüm Önerileri’ webinarında 

bölgedeki en büyük ihtiyacın geçici bir ateşkes değil, kalıcı bir barış olduğu ifade edildi.

K alp Sağlığı Haftası nedeniyle bir 
açıklama yapan Türkiye Sigaray-
la Savaş Derneği Genel Başkanı 
Doç. Dr. Mustafa Aydın, kalp sağ-

lığının en büyük düşmanlarından birinin tü-
tün ve tütün mamulleri olduğunu hatırlattı. 
Sigara kullanımının kalp krizi riskini 5 kata 
kadar artırdığını belirten Doç. Dr. Aydın, “Si-
garanın biri de bir, bini de bir. Günde 1 ilâ 4 
sigara kullanmak bile koroner kalp hasta-
lıkları riskini 2 kat artırıyor. ‘Ben günde 2-3 
sigara içiyorum, bir şey olmaz’ diyenlere ha-
tırlatmak isterim” diye konuştu.

“KOLESTEROL 
DENGESİNİ BOZUYOR”

Sigaranın kandaki kolesterol dengesini 
bozarak iyi kolesterolü azaltıp kötü koles-
terolü yükselttiğini, bu durumun da başta 
damar sertliği olmak üzere kap ve damar 
hastalıklarının en büyük tetikleyicisi oldu-
ğunu kaydeden Doç. Dr. Aydın, “Dünya Sağlık 
Örgütü, dünya üzerinde kalp rahatsızlıkları 
nedeniyle her sene yaşanan 18 milyon ölü-
mün yüzde 17’sinin sebebinin sigara tüketi-
mi olduğunu belirtiyor. Bu, 3 milyondan faz-
la insanın doğrudan sigara nedeniyle haya-
tını kaybettiği anlamına geliyor. Ayrıca yine 
DSÖ uzmanlarına göre elektronik sigaralar 
da insanların arterlerini daraltıyor ve kalp 
atış hızı ile tansiyonu yükseltiyor” ifadele-
rini kullandı.

“BIRAKMAK İÇİN 
EN DOĞRU ZAMAN, ŞİMDİ!”

Sigara kullananlar arasında yaygın olan 
“Ben yıllardır sigara kullanıyorum, artık bı-
raksam da bir faydası olmaz” düşüncesinin 
son derece yanlış olduğunu belirten Doç. Dr. 
Aydın, “Sigarayı bırakmak için hiçbir zaman 
geç kalmış sayılmazsınız. Zira yapılan çalış-
malara göre sigaranın bırakılmasından son-
raki üç yıl içinde kalp krizi geçirme riski ya-
rıya düşüyor, 6 yılın sonunda da risk sigara 
içmeyen kişilerin düzeyine iniyor. Dolayısıyla 

sigarayı bırakmak için en doğru zaman şim-
didir. Türkiye Sigarayla Savaş Derneği ola-
rak sigarayı bırakma kararı alan tüm vatan-
daşlarımıza yardım etmeye de hazırız” dedi.

“DÜZENLİ EGZERSİZ, 
DENGELİ BESLENME”

COVID-19 pandemisi sürecinde kalp sağ-
lığına eskisinden daha fazla dikkat edilme-
si gerektiğini hatırlatan Doç. Dr. Aydın, “Kalp 
sağlığı için sigaradan uzak durmanın yanın-
da sağlıklı ve dengeli beslenme, düzenli eg-
zersiz gibi noktalara da dikkat edilmeli. Bir 
tane ömrümüz var. Onu da kaliteli ve sağ-
lıklı geçirmek bizim elimizde” şeklinde söz-
lerini tamamladı.

İ stanbul Aydın Üniversitesi (İAÜ) Lisansüs-
tü Eğitim Enstitüsü ve Diplomasi Araştır-
maları Derneği’nin ortaklaşa düzenledi-
ği ve dış politika konularının tartışıldığı 

webinar serisinin dördüncüsü, “Uluslarara-
sı Webinar Serisi IV: Güney Kafkasya’da Ge-
leceğin İnşası: Sorunlar ve Çözüm Önerile-
ri” (International Webinar Series IV: Building 
The Future in the South Caucasus: Prob-
lems and Suggestions) başlığıyla gerçekleş-
tirildi. İstanbul Aydın Üniversitesi’nin resmi 
YouTube kanalından canlı yayınlanan webi-
narda Ermenistan ve Azerbaycan arasında 
geçtiğimiz yıl meydana gelen II. Karabağ Sa-
vaşı başta olmak üzere, bölgedeki sorunlar, 
başta Rusya ve Türkiye gibi bölgesel ve kü-
resel aktörlerin konumu ve bölgenin gele-
ceği ele alındı. Webinarda bölgenin asıl ih-
tiyacının geçici ateşkes değil, hiçbir tarafın 
‘şeytanlaştırılmadığı’ kalıcı bir barış olduğu 
görüşü öne çıktı.

DOÇ. DR. AYDIN: “BÜYÜK 
AKTÖRLER BÖLGEYE GİRDİ”

Etkinliğin açılış konuşmasını gerçekleş-
tiren İstanbul Aydın Üniversitesi Mütevel-
li Heyet Başkanı Doç. Dr. Mustafa Aydın, ilk 
olarak Soğuk Savaş dönemi, daha sonra da 
2008 sonrası Güney Kafkasya bölgesinde 
dengelerin değiştiğine ve bölgeyle coğrafi 
bağlantısı olmamasına rağmen strateji, eko-
nomi ve enerji gibi alanlarda uzantısı olan 
büyük devletlerin bölge ile yakından ilgilen-
diğine, bunun da sorunu çok daha önemli 
hale getirdiğine dikkat çekti. Doç. Dr. Aydın, 
son gelişmelerle birlikte webinarda ele alı-
nacak konuların çok daha önemli hale gel-
diğini sözlerine ekledi.

DOÇ. DR. GRASSI: 
“BÖLGE HALKI ÇOK ACI ÇEKTİ”

Doç. Dr. Aydın’ın konuşmasından sonra 
ilk söz alan La Sapienza Üniversitesi Öğre-
tim Üyesi ve tarihçi Doç. Dr. Fabio L. Grassi, 
bölge halkının tarih boyunca büyük acılar 
çektiğinin altını çizdi. Doç. Dr. Grassi şun-
ları söyledi: “Bugün yaşanan sorunlar için 
diplomatik zeminde geçici bir çözüm bulu-
nabilir ancak önemli olan gelecek nesillerin 
de çözülemeyen sorunların kurbanı olması-
nı engellememizdir. Diplomasi ve rasyonel 

politikalar gereklidir ancak yeterli değildir; 
kültürel miraslara sahip çıkarak ortak ge-
leceği inşa etmemiz gerekmekte.”

CEKUTA: “TARAFLAR BİRBİRİNİ 
ŞEYTANLAŞTIRIYOR”

İkinci olarak söz alan ABD’li emekli büyü-
kelçi Robert Cekuta, son yıllarda Güney Kaf-
kasya’da farklı ulusların ve farklı grupların 
‘şeytanlaştırıldığını’ düşündüğünü söyledi. 
Cekuta, “2015-2018 yılları arasında ABD’nin 
Azerbaycan Büyükelçisi olarak görev yap-
tım. Bu dönemde ABD bölgenin ekonomik ve 
enerji boyutlarını ön plana çıkarmıştı. Bugün 
de önemli olan kısa süreli bir ateşkesi değil, 
uzun süreli barışı sağlamanın yollarını ara-
maktır. Ayrıca Türkiye bölgede çok önem-
li bir aktör konumuna geldi. Öyle inanıyo-
rum ki Türkiye ve Biden yönetimi, bölgede 

pek çok şeyi değiştirme şansına sahip ola-
cak” diye konuştu.

ALİYEV: “BARIŞ VE HUZUR İÇİNDE 
YAŞAMA ŞANSIMIZ VAR”

Webinarda üçüncü konuşmacı olarak söz 
alan Nizami Ganjavi International Center di-
rektörü Elnur Aliyev konuşmasında; “Böl-
genin tarihine baktığımızda barış ve huzur 
içinde yaşama şansımız var, Azerbaycan’ın 
bu konuda iş birliği ve uzlaşıya açık olduğu-
na inanıyorum. Türkiye, Rusya, Azerbaycan, 
Ermenistan ve Gürcistan’ın birlikte geliştire-
ceği iş birlikleri tüm tarafların faydasına ola-
caktır. Uluslararası ve ulusal hukuk kuralları 
ekseninde ortaya çıkacak çözümler ile kalıcı 
barışı sağlayabilir ve bu sayede bölge halkı-
nın daha müreffeh bir yaşam sürmesini sağ-
layabiliriz” ifadelerini kullandı.

DOÇ. DR. MUSTAFA AYDIN: 
“Kalp sağlığı için sigaradan 

uzak durmanın yanında 
sağlıklı ve dengeli beslenme, 

düzenli egzersiz gibi 
noktalara da dikkat edilmeli. 

Bir tane ömrümüz var. 
Onu da kaliteli ve sağlıklı 

geçirmek bizim elimizde.”

Webinarın moderatörlüğünü İAÜ Lisansüstü Eğitim Enstitüsü Müdürü Prof. Dr. Ragıp Kutay Karaca ve TRT World Editörü 
Yusuf Erim üstlenirken, ABD’li emekli büyükelçi Robert Cekuta, Sputnik Azerbaycan’dan gazeteci Aygul Tagiyeva, Nizami 

Ganjavi International Center Direktörü Elnur Aliyev, Regional Studies Center Direktörü Richard Giragosian, Kadir Has 
Üniversitesi Rektör Yardımcısı Prof. Dr. Mitat Çelikpala ve İtalyan La Sapienza Üniversitesi’nden tarihçi Doç. Dr. Fabio L. 

Grassi konuşmacı olarak yer aldı.
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BİL KOLEJİ’NDEN 2021-2022 EĞİTİM 
ÖĞRETİM YILINDA 5 YENİ KAMPÜS

“YÜKSEKÖĞRETİMDE DÖNÜŞÜMÜN ANAHTARI 
HARMANLANMIŞ ÖĞRENME MODELİ”

Türkiye’nin 23 ilinde ‘Hibrit Eğitim Modeli’yle akademik ve bilimsel eğitim anlayışıyla dikkat 
çeken BİL Eğitim Kurumları, 2021-2022 eğitim öğretim yılında Akhisar, Gaziantep, İzmir-Bornova, 

İstanbul–Sancaktepe ve Muş kampüslerinde eğitim vermeye başlıyor.

COVID-19 pandemisi nedeniyle hayatımıza giren ‘Harmanlanmış Öğrenme Modeli’ 
kavramını değerlendiren Doç. Dr. Devrim Akgündüz, “Artık eğitimde harmanlanmış 

öğrenme dönemi başlıyor. Üniversiteler için daha fazla öğrenciye, daha az kaynakla 
erişim için büyük bir fırsat bu. Üniversitelerin zamandan ve mekândan bağımsız bir eğitim 

anlayışı benimsemesi 21. yüzyılın bir gereksinimi” dedi.

Y arım asrı aşan deneyim, başarı 
kültürü ve inovasyon vizyonuy-
la nesilleri geleceğe hazırlayan 
BİL Eğitim Kurumları, 2021-2022 

eğitim-öğretim yılına 5 yeni kampüs ve 50 
yeni kurs ile merhaba diyecek. BİL Koleji Ak-
hisar, Gaziantep, İzmir-Bornova, İstanbul- 
Sancaktepe, Muş kampüsleri ile BİL Kurs 
İstanbul, Tekirdağ, Kocaeli, Sakarya, Aydın, 
İzmir, Ankara, Konya, Kayseri, Antalya, Ada-
na, Denizli’de 50 kurs merkezi ile yeni dö-
nemde öğrenciler ile buluşacak.

TÜRKİYE GENELİNDE 144 OKUL
Kaliteli eğitimi Türkiye’nin her noktası-

na ulaştırma hedefi ile büyüyen BİL Kole-
ji, yeni kampüslerin BİL Ailesine katılması 
ile 25 ilde 48 kampüs olmak üzere toplam 
144 okul sayısına ulaşarak eğitim ağını ge-
nişletiyor. BİL Kurs 12 ilde 50 kampüsün-
de 3600 Rekabet Donanımı ile öğrencileri-
ni ulusal ve uluslararası sınavlara hazır-
lıyor. BİL Koleji’nin deneyimli ilham veren 
öğretmen kadrosuyla, sunulan çağdaş eği-
tim ortamı, öğrencilerin merak, sorgulama, 
deneyim ve analitik düşünme becerilerini 
geliştiren eğitim programları, BİL Sınav Ha-
zırlık Merkezi, Kodlama eğitimi, CLIL taban-
lı yabancı dil eğitimi, Akademik İlerleme Ta-
kip sistemi, BİL Talks etkinlikleri, BİL Learn 
Hibrit Eğitim Platformu ve hiper kişiselleşti-
rilmiş rehberlik hizmetleriyle ayrıcalıklı bir 
eğitim kurumu olmayı sürdürüyor.

BİL Eğitim Kurumları’nın tüm eğitim prog-
ramları İstanbul Aydın Üniversitesinin özellik-
le Eğitim ve Fen Edebiyat Fakültesinin akade-
misyenlerinden oluşan Bilim Kurulu tarafından 
onaylandı. BİL Eğitim Kurumları köklü bir eği-
tim markası olmanın sorumluluklarını bilerek 
tüm çalışmalarını bilimsel ve pedagojik yakla-
şımla gerçekleştiriyor. BİL Eğitim Kurumları ve 
İstanbul Aydın Üniversitesi K12-Üniversite iş-
birliğinin en güzel örneklerinden biri. Sadece 
öğrenci programları, öğretmen eğitimleri değil 
veli seminer ve rehberlik çalışmalarında da bir-
likte çalışan, değer üreten bir eğitim kurumu.

“UZAKTAN EĞİTİMİ 
10 YILDIR YÜRÜTÜYORUZ”

Pandemi sonrası dijital teknolojinin eğiti-
me entegrasyonunun, okul tercihinde önem-
li bir kriter olduğunu vurgulayan BİL Eği-
tim Kurumları Genel Müdürü Ayfer Batı, “BİL 
Koleji’nin, eğitimde teknolojinin kullanımı-
na ve dijitalleşme sürecine dair hazırlıkla-
rı ve yatırımları 10 yıl öncesine dayanıyor. 
İAÜ ve BİL Eğitim Kurumları genel merkez 
yazılım ekibimizin çalışmalarıyla geliştirilen 
kişiye özgü ve yapay zeka tabanlı Online Eği-
tim Platformu BİL Learn, pandemiyle birlikte 
5 yılda kazanacağı popülaritesini 1 yılda ka-
zandı. Öğretmen, öğrenci ve velilerimiz bil-
giyi aktardığımız, yetkinlik ve yaşam bece-
rileri kazandırdığımız yerlerin sadece okul 
binaları olmadığını gördüler. Tüm dünyada 
hiper kişiselleştirilmiş bir öğrenme deneyi-
mine doğru hızlı bir yönelme var. Bu da bize 

gösteriyor ki artık hepimiz kendi istediğimiz 
alanda, zamanda ve şekilde öğrenme ihtiyaç-
larımız nasıl karşılanıyorsa ya da bunu kim/
ne karşılıyorsa onu tercih edeceğiz. Okul yö-
neticileri, öğretmenler ve öğrenciler olarak 
birbirimizin tercih ve isteklerini doğru anla-
mak zorundayız. Biz BİL Eğitim Kurumları 
olarak öğrencilerimizle karşılaştığımız anı 
onları tanımaya, anlamaya, beklentilerini öğ-
renmeye, okul kültürünü konuşmaya ayırı-
yoruz. Her şeyin karşıdakini iyi tanımaktan, 
doğru yönlendirmekten geçtiğine inanıyo-
ruz. Pandemi sürecinde dahi öğrenci sayı-
mızı artırmaya başardık. BİL Learn Hibrit 
Eğitim Platformumuzla Türkiye’de ilk defa 
genel merkez öğretmenleriyle canlı ders-
ler yapıyoruz. BİL Learn Hibrit Eğitim Plat-
formu’muzda öğrencinin akademik başarı-
larını, çalışmalarını ve sosyal aktivitelerini 
takip ediyoruz” dedi.

C OVID-19 küresel salgını nedeniy-
le birçok ülkede olduğu gibi Tür-
kiye’de de okullarda yüz yüze ve-
rilen eğitim sekteye uğramışken, 

gelişen teknolojinin sağladığı olanaklar ne-
deniyle hayatımıza “Harmanlanmış Öğren-
me Modeli” diye yeni bir kavram girdi. İs-
tanbul Aydın Üniversitesi Eğitim Fakültesi 
Öğretim Üyesi ve STEM Uygulama ve Araş-
tırma Merkezi Müdürü Doç. Dr. Devrim Ak-
gündüz, bu modelin 21’inci yüzyılın bir ge-
reksinimi olduğunu ifade ederek, “İstanbul 
Aydın Üniversitesi olarak önümüzdeki dö-
nemde kendi öğrenme yönetim sistemimiz 
ile derslerin yüz yüze ortamda yapılan uy-
gulamalarını, çevrimiçi öğrenme ortamın-
daki uygulama ve araçlarla entegre etme-
yi hedefliyoruz. Bundan dolayı, 2020 yılında 
harmanlanmış öğrenme modelinin etkin bir 
şekilde uygulanması ile ilgili olarak Türki-
ye’deki ilk Harmanlanmış Öğrenme Merke-
zi oluşumunu başlattık” dedi.

“ÜNİVERSİTELERİN GELECEĞİNİ 
DEĞİŞTİREBİLİR”

Pandemi sürecinin çevrimiçi öğrenme 
ortamlarının etkili bir şekilde kullanılabi-
leceğini gösterdiğinin altını çizen Doç. Dr. 
Akgündüz, “Biz İstanbul Aydın Üniversitesi 
olarak Harmanlanmış Öğrenme Modeli’nin 
üniversitelerin geleceğini değiştirebileceği-
ni, bu modelle çevrimiçi eğitimden yeterli 
ve verimli bir şekilde yararlanabileceğimi-
zi, artık bilginin öğretilmesi yerine tecrübe-
lerin ve sertifikasyonların önemli olduğu bir 
çağda kendi kendine öğrenme becerilerinin 
geliştirilmesi gerektiğini, öğrencilerin birey-
sel kendi hızında öğrenmelerine imkan sağ-
lanmasının önemli olduğunu, öğrencilerin 
geri bildirimlerle aktif tutulmasının öğren-
cilere fayda sağlayacağını, atölye ve labora-
tuvar derslerinin güçlendirilerek daha çok 
uygulama ve proje tabanlı eğitime yer veril-
mesi gerektiğini, öğrencilerin ve akademis-
yenlerin bulut bilişim ortamından etkin bir 

şekilde faydalanmasının yükseköğretimde 
birçok avantajı getireceğini düşünüyoruz” 
ifadelerini kullandı.

“TÜRKİYE’DE BİR İLKİ 
GERÇEKLEŞTİRDİK”

Bu kapsamda TÜBİTAK ve İstanbul Aydın 
Üniversitesi bünyesinde bilimsel araştırma 
ve geliştirme projeleri hazırladıklarını belir-
ten Doç. Dr. Akgündüz, “Halen yürütmekte ol-
duğumuz ‘Yükseköğretimde Dönüşüm: E-Ü-
niversite Yolunda Harmanlanmış Öğrenme 
Modeli’ projesi kapsamında özellikle 2020 
Temmuz ayından bu yana çok sıkı bir şe-
kilde çalışmalarımızı sürdürüyoruz. Önce-
likle, proje kapsamında Harmanlanmış Öğ-
renme Merkezi adında bir oluşumu başlat-
tık. Organizasyonel yapısını oluşturduk. Bu 
organizasyon, Türkiye’deki Harmanlanmış 
Öğrenme Modeli ile ilgili özel olarak oluştu-
rulan ilk merkez olması açısından büyük 
önem taşıyor. Tüm fakültelerdeki ve meslek 
yüksekokullarındaki akademisyenlere Har-
manlanmış Öğrenme Modeli ve bileşenleri 
ile ilgili ayrı ayrı 7 çevrimiçi seminer yap-
tık. Daha sonra da 850 akademisyenimize 
6 günde 24 saatlik eğitimde teknolojik yak-
laşımlar, Harmanlanmış Öğrenme Modeli 
ve diğer öğrenme modelleri, Web 2.0 araç-
ları, toplantı ve canlı ders yönetim araçla-
rı, öğrenme yönetim sistemleri, bulut bilişim 
araçları ve teknolojik değerlendir-
me yöntemleri ile ilgili uygula-
malı seminerler gerçekleştir-
dik” açıklamalarında bulundu.

70 SAATLİK SERTİFİKA 
PROGRAMI

Doç. Dr. Akgündüz, “har-
manlanmış öğrenme mode-
li projesi kapsamında 
fakülte ve meslek yük-
sekokullardan pro-
jede liderlik edecek 
akademisyenleri 

belirledik. Üniversitemizde Harmanlanmış 
Öğrenme Modelini yaygınlaştıracak lider aka-
demisyenlerimiz için 70 saatlik bir sertifi-
ka programı oluşturduk. 75 akademisyenle 
3 ay sürecek program sonrasında dersle-
rimizi bu modele uygun hale getireceğiz ve 
uygulayacağız. Programı 2021 Haziran so-
nuna kadar bitirmeyi hedefliyoruz. Öğren-
cilerimiz fakülte ve meslek yüksekokullar-
da çok çeşitli modellerde derslere katılabi-
lecekler. Çevrimiçi öğrenme ortamının yüz 
yüze öğrenme ortamını tamamlaması ile öğ-
renciler evlerinden derse hazırlanabilecek 
ya da üniversitede gördükleri bir dersi çev-
rimiçi bir şekilde tamamlayabilecekler. Öğ-
rencilerimizle, yüz yüze ya da çevrimiçi or-
tamlarda daha çok proje ve problem tabanlı 
öğrenme çalışmaları gerçekleştireceğiz. La-
boratuvarda ve atölyede daha fazla uygulama 
yapacağız. Zamandan ve mekândan bağım-
sız uygulamalarla, geri bildirim sistemimiz 
ve çağdaş çevrimiçi ölçme ve değerlendir-
me sistemimizle Harmanlanmış Öğrenme 
Modeli ile ‘E-Üniversite’ olma yolunda emin 
adımlarla ilerleyeceğiz. Hem Türkiye hem de 
dünya literatürüne önemli katkılar yapma-
yı, eğitimin dijital dönüşümünde örnek bir 
üniversite olarak gösterilmeyi hedefliyoruz. 
Sınırların dijital ortamlarla ortadan kalktığı 
bir dünyada; bu proje ve benzer projelerin 
başarıya ulaşması, uluslararası öğrencile-
rin ülkemize yönelmesi ve uluslararasılaş-
ma için de bir fırsat olarak görülebilir” di-
yerek sözlerini tamamladı.

HABER | İSTANBUL AYDIN ÜNİVERSİTESİ

AYFER BATI: “İAÜ ve BİL 
Eğitim Kurumları genel 
merkez yazılım ekibimizin 
çalışmalarıyla geliştirilen 
kişiye özgü ve yapay zeka 
tabanlı Online Eğitim 
Platformu BİL Learn, 
pandemiyle birlikte 5 yılda 
kazanacağı popülaritesini 1 
yılda kazandı.”

DOÇ. DR. DEVRİM AKGÜNDÜZ: 
“Harmanlanmış Öğrenme Modeli 
projesi kapsamında fakülte ve meslek 
yüksekokullarından projede liderlik 
edecek akademisyenleri belirledik. 
Üniversitemizde Harmanlanmış Öğrenme 
Modeli’ni yaygınlaştıracak lider 
akademisyenlerimiz için 70 saatlik bir 
sertifika programı oluşturduk.”
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UZMANGÖZÜYLE

K riptografik olarak şifrelen-
miş güvenli bloklar şeklin-
de öngörülen zincirlerde-
ki ilk çalışma 1991 yılında 

dile getirilmiş, ardından İlk blockcha-
in (blok-zincir) odaklı kripto para veya 
daha doğru bir ifadeyle kripto varlıklar, 
2008 yılında Satoshi Nakamoto olarak 
bilinen bir kişi (veya bir grup insan) ta-
rafından kavramsallaştırılmıştır. Tak-
ma ismi Nakamoto olarak kabul edilen 
kişi veya kişiler tarafından blockchain 
teknolojisi ertesi yıl, kripto-para biri-
mi Bitcoin’in çekirdek bir bileşeni ola-
rak uygulanmış ve sanal ağdaki tüm 
işlemler için bir tür dijital envanter 
defteri olarak kullanılmıştır.

Bir blok zincirinin kullanımıyla, 
bitcoin gibi bir kripto varlık, güveni-
lir bir otorite gerektirmeden double 
spending problemini çözen ilk sayısal 
para olmuş ve birçok ek uygulama için 
bir tür ilham kaynağı olarak özellikle 
“Merkeziyetsiz Finans” olarak da ifa-
de edilen sonraki uygulamalara kay-
nak oluşturmuştur.

Kripto para madenciliği veya “veri 
madenciliği” olarak da ifade edilen, Bit-
coin, Ethereum, Binance Coin gibi, dijital 
Token’ları içeren “kripto varlıklar”, blo-
ckchain teknolojilerine dayanak oluş-
turulmuş ve merkezi olmayan finan-
sal yapılar olarak ortaya çıkmışlardır.

BLOCKCHAİN TEKNOLOJİLERİ 
BÜYÜK BİR İTİCİ GÜÇ

Bir blok-zincir, birçok bilgisayarda-
ki işlemcilere dayanarak, bu işlemle-
ri kaydetmek için kullanılan merkezi 
olmayan, dağıtılmış ve halka açık bir 
dijital envanter ve/veya dağınık def-
ter olarak ifade edilmektedir. Bir blok 
zincir veri tabanı, bir tür peer-to-peer 
ağı ve dağıtılmış zaman damgası su-
nucusu kullanılarak bağımsız olarak 

Bu noktadan hareketle, Merkez Ban-
kamızın bu düzenlemesinden sonra, 
bankalar alanındaki uygulamalar çer-
çevesinde BDDK’nın ele alacağı düzen-
lemeler ile özellikle, sermaye piyasaları 
açısından düzenleyici otorite olan Ser-
maye Piyasası Kurulu’nun (SPK) da bu 
konuda yapacağı regülasyonları hayata 
geçirmesi beklenmektedir. Söz konusu 
kripto varlıkların bir tür türev araçla-
rı şeklinde veya daha genel bir ifadey-
le bir tür menkul kıymetleştirme şek-
linde nasıl tanımlayacağı da önem arz 
etmektedir. 30 Nisan 2021’den sonra 
kripto varlıkların doğrudan veya do-
laylı bir “ödeme aracı” olarak kullanıl-
mayacağı karara bağlanmış olmakla 
birlikte, söz konusu kripto varlıkların 
bir “yatırım aracı” olarak değerlendi-
rilebileceği de net bir şekilde öngörül-
mektedir.

KRİPTO VARLIKLAR 
BİR YATIRIM ARACI

Dolayısıyla, konu burada, kripto var-
lıkların bir ödeme aracı olamayacağı 
ancak, bir yatırım aracı olarak kulla-
nılabileceğine ilişkin bir durum ola-
rak karşımıza çıkmaktadır.

İşte bu husustan ötürü de ilgili var-
lıklara ilişkin regülasyonların yapılması 
ve düzenlemelerin gerçekleştirilerek, 
bu varlıkların nasıl saklanacağı ve ta-
kasa tabi olacağı, nasıl muhasebeleş-
tirileceği ve/veya nasıl vergilendirile-
cekleri de önem taşımaktadır. Bu yön-
de ifade ettiğimiz gibi, BDDK ve SPK’nın 
atacağı adımlar belirleyici olacaktır.

Bu çerçevede diğer bir konu ise, 
kripto varlıklar ile dijital para konu-
sunun karıştırılıyor olmasıdır. Kripto 
varlıklar, yukarıda da belirtildiği gibi, 
şifrelenmiş ve blockchain teknolojile-
ri eko-sisteminde üretilen dijital var-
lıklar olmakla birlikte bir de Merkez 
Bankaları nezdinde geliştirilmesi ön-
görülen bir tür dijital para kavramı da 
dikkat çekmektedir.

Zaten Merkez Bankalarının oluştu-
racağı dijital değerler, belirli bir merke-
zi finansal otoriteye dayanan varlıklar 
olarak tanımlanırken, kripto varlıklar 
merkezi olmayan ve/veya merkeziyet-
siz finansal yapıların oluşturduğu var-
lıkları ifade etmektedir.

Türkiye’nim 11. Kalkınma Planı’na 
bağlı olarak ve en son alınan reform 
kararları çerçevesinde TC Merkez Ban-
kası’nın da bu yönde bir Dijital TL ça-
lışması bulunmaktadır. Diğer taraftan 
Avrupa Birliği Merkez Bankası’nın da 
bu yönde çalışmaları kamuoyu tara-
fından takip edilmektedir. Bu tür bir 

yönetilir. Böylece, nihai kullanıcı adı-
na da geriye dönük olarak kontrolü 
mümkün kılınabilmektedir. Bu alanda 
özellikle finans sektörünün ve banka-
cılık uygulamalarının dijitalleşmesin-
de blockchain teknolojileri büyük bir 
itici güç olarak artık karşımıza çıkmış 
olmaktadır.

Özellikle Sürdürülebilir Ekonominin 
önemli bir kavramı haline gelen Sür-
dürülebilir Finans açısından, bu tek-
nolojilerin sağladığı altyapı finansal iş-
lemlerden, lojistiğe kadar önemli bir 
kullanım sahasını bize kazandırmak-
tadır. Günümüzde, Open Banking uy-
gulamaları, Fast Para Transferi, Biyo-
metrik Mobil uygulamalar, API (Ödeme 
Sistemleri) gibi daha çok neo-banka-
cılık olarak kullanılan pek çok uygula-
ma blockchain teknolojilerini alt yapı 

dijital para uygulamasının en bilinilir 
olanı, ilk kez Çin Merkez Bankası’nın 
tedavüle sunduğu Dijital Yuan olmuş-
tur. ABD Hazine Bakanlığı ve Federal 
Rezerv Merkezinin de bu konuda ça-
lışma başlattıkları kamuoyuyla pay-
laşılmıştır.

Sanal ve dijital ağlar üzerinden bir 
dijital para uygulaması ile kripto varlık-
ların birbirine karıştırılmaması da bu 
yüzden önem taşımaktadır. Dijital pa-
raların arkasında merkezi bir finansal 
yapı ve regülasyonlar sözkonusu olur-
ken, kripto para olarak da ifade edi-
len ancak kripto varlık olarak betim-
lenecek yatırım araçlarının merkezi 
olmayan bir finansal yapıya dayandı-
ğı ve bu alanın da küresel ekonomiler 
ve uluslararası ticaretin büyüklükleri 
açısından regüle edilmesi makul gö-
rülmelidir. 

Ancak bu regülasyonların engelleyi-
ci değil, bilakis geliştirici düzenlemeler 
olarak hayata geçirilmesi büyük önem 
taşımaktadır. Çünkü net bir şekilde ifa-
de edebiliriz ki, blockchain teknolojile-
ri geleceğin finans dünyasında dijital-
leşmenin en önemli altyapısını teşkil 
etmektedir. Özellikle verilerin algorit-
malara dayanarak dijital bir ortamda 
tutulabilir ve kullanılabilir olması, bu 
yapıların güvenli ve denetime açık ol-
maları, uygun bir tabirle, yazının bu-
lunması ve kayıtların tutulmasından 
sonraki en büyük gelişmelerden biri 

olarak kullanmaktadır. Gene robotik 
otomasyon ve finansal teknolojileri 
ifade etmek için kullanılan FinTech 
(Fintek) kuruluşların yazılımları bu 
algoritmik teknolojilere dayanmak-
ta ve sermaye piyasalarının gelişimi 
açısından büyük bir katma değer ya-
ratmaktadır.

Ancak sözkonusu teknolojik alt-
yapının ortaya çıkışı ve kurgusu ise 
yukarıda belirttiğimiz gibi, Bitcoin ile 
ortaya çıkan ve daha sonraları krip-
to para ifadesiyle pek çok ardılının 
ortaya çıktığı bir altyapı olarak bili-
negelmiştir.

Kripto para veya daha doğru bir 
tanımla, “kripto varlıklar” konusun-
da en güncel düzenleme, TC Merkez 
Bankası’nın bu konuda 16 Nisan’da ya-
yınladığı Yönetmeliği olmuştur. 6493 
sayılı Kanuna istinaden yayınlanan 
Merkez Bankası’nın Yönetmeliği uygu-
lamada kripto varlıkları “dağıtık def-
ter teknolojisi veya benzer bir tekno-
loji kullanılarak sanal olarak oluştu-
rulup dijital ağlar üzerinden dağıtımı 
yapılan, ancak itibari para, kaydi para, 
elektronik para, ödeme aracı, menkul 
kıymet veya diğer sermaye piyasası 
aracı olarak nitelendirilmeyen gayri 
maddi varlıkları” ifade eder, şeklinde 
tanımlanmıştır.

Bu bağlamda öncelikle kripto para 
ifadesi yerine net olarak kripto var-
lık kavramı kabul edilmiş olmaktadır. 
Diğer taraftan sözkonusu kripto var-
lıkların “gayri maddi (maddi olmayan) 
varlıklar (duran varlıklar) olarak be-
timlendiği görülmektedir. Bu ise, söz 
konusu kriptografik yani şifreleme 
yöntemiyle blok-zincirlerde oluştu-
rulan söz konusu kripto varlıkların, 
“ödemelerde doğrudan veya dolaylı 
şekilde kullanılamayacağını” düzen-
leme altına almıştır.

olarak değerlendirilmesini gerekli 
kılmaktadır.

Ülkemizin, nesnelerin interneti 
ve yapay zekâ kavramlarıyla birlik-
te kullanıldığı Endüstri 4.0 sürecin-
de, artık blockchain teknolojilerini, fi-
nans sektöründen, sağlık sektörüne, 
sosyal güvenlik sektöründen, eğitim 
sektörüne kadar kullanması gerek-
tiği aşikârdır.

Bir diğer taraftan ise, blockchain 
teknolojilerine ve bunlara ilkin eko-sis-
temi kullanan kripto varlıklar ile diji-
tal para kavramlarının gene birbir-
leriyle karıştırılmadan, sermaye pi-
yasalarının bir yatırım aracı olarak 
değerlendirilebilir olması ve bir finan-
sal argüman olarak, kripto varlıkların 
üretilmesi ve yatırım yapılabilir var-
lıklar olarak geliştirilmesi, ancak bu 
kripto varlıklarının da diğer finansal 
enstrümanlara nazaran riskli yatı-
rım araçları olduğunu da bilmemiz 
gerekmektedir. İşte bu yüksek riskle-
ri nedeniyle yukarıda da açıklamaya 
çalıştığımız gibi, ödeme aracı olarak 
kullanılmamaları gerekliliğine uygun 
düzenlenmiş olduğunu görmekteyiz. 

Yeni regülasyonların, kripto varlık-
ların daha sağlıklı birer yatırım aracı 
olarak değerlendirilebilir olmalarına 
olanak sağlayacaktır. Bu da Fintek 
start-up ekosisteminde İstanbul’un bir 
Finans Merkezi olarak güçlenmesin-
de önemli bir yere sahip olabilecektir.

FİNANS SEKTÖRÜNDE BLOCKCHAIN 
TEKNOLOJİLERİ VE KRİPTO VARLIKLAR

DR. ÖĞR. ÜYESİ M. ADİL SALEPÇİOĞLU

İAÜ Kurumsal Yönetim ve Sürdürülebilirlik 
Uygulama ve Araştırma Merkezi 

(KURSAM) Müdürü

Bir blok zincirinin kullanımıyla, bitcoin gibi bir kripto varlık, 
güvenilir bir otorite gerektirmeden double spending problemini 
çözen ilk sayısal para oldu ve birçok ek uygulama için bir tür 
ilham kaynağı olarak özellikle ‘Merkeziyetsiz Finans’ olarak 
da ifade edilen sonraki uygulamalara kaynak oluşturdu.”
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UZMANGÖZÜYLE

ERDEM RESNELİ

Ekonomist-Piyasa Uzmanı

İlk önce şunu söylemek isterim, 
kripto paralar her ne kadar merkezi 
sisteme bağlı olmayan yapı olmala-
rı nedeniyle ne kadar ayrı ve güve-
nilir bir yapı gibi gözükse de bu sis-
temin, bir o kadar güvensiz olduğu, 
Thodex olayında ortaya çıkmış oldu. 
Tüm dünyada yankı bulan bu yolsuz-
luk; bu yapıların ne kadar suistima-
le açık olduğunu böylece ispatlamış 
oldu. Genelde güvenilir bir yapı diye 
lanse edilen kripto paralar konusun-
da, benim hatırladığım 2014 yılında 
bir coin borsasında aracılık faaliyeti 
gösteren bir aracı kurumun hesap-
larının hacklenmesi neticesinde bir 
mağduriyet yaşanmıştı. Yine dünya-
da bir öncülüğümüz daha oldu, krip-
to borsası denilen aslında kriptola-
rın alım satımına aracılık eden aracı 
kurumun sahibinin yani Thodex’in 
sahibinin elini kolunu sallayarak 2 
milyar dolara yakın bir rakamı so-
ğuk cüzdan denen bir coin usb’si-
ne yükleyerek, paraları alıp gittiği-
ne şahit olduk.

İlk önce kripto para yapılarını sizler 
için açalım. Kripto para denilen bit-
coin; 2009 yılında Satoshi Nakamoto 
tarafından deneysel olarak başlatıl-
mış, herhangi bir merkez bankası, 
resmi kuruluş, vs. ile ilişiği olmayan, 
ancak ülkelerin para birimleriyle alı-
nıp satılabilen, herhangi bir üçüncü 
parti hizmetine aracı kurumuna ge-
rek kalmadan transferi yapılabilen 
bir tür dijital para birimidir. Küresel 
piyasalarda, dolar ve euroya alter-
natif olarak lanse edilen Bitcoin’in 
sembolü ฿, kısaltması ise BTC‘dir. 

BITCOIN NASIL ÜRETİLİR?
Bitcoin üretim aşaması için mi-

ning yani madencilik tabiri kullanılı-
yor. Aslında madencilik denilen şeyi, 
bilgisayarınıza oynattığınız bir şans 
oyunu ya da rakamlardan oluşan bir 

Malta’da bulunuyor. Vergi avantajla-
rı nedeniyle Avrupa’da Malta bu işin 
öncülüğünü yapıyor. Türkiye’de aracı 
kurum olarak hizmet veren bir çok 
aracı kurumun Malta’da şirketleri 
bulunuyor. Thodex borsası olarak bi-
linen bu aracı kurum sıcak cüzdan-
lar olarak saklanan müşteri hesap-
larının mobil uygulamalar sayesin-
de verdiği platformdaki alım satım 
emirlerini yerine getiriyor. Thodex, 
mali suçlar yani MASAK olarak bili-
nen bir regüle sisteme tabi olduğu-
nu, işlemleri usulüne uygun yapaca-
ğı vs bir sözleşme doldurması ve bu 
konuda taahhüt vermesi ile birlikte 
bu regüle piyasaya kote olup müş-
terileri için aracılık yapıyor. Bura-
da geçmişte forex piyasalarında çok 
işittiğimiz aracı kurum dolandırıcı-
lığına benzer bir durum var yani. 

FOREX PİYASASI
Yeri gelmişken Forex piyasası ko-

nusuna da değinmek istiyorum. Geç-
mişte kripto para piyasası gibi 1’e 100 
kaldıraçlı işlem yaptırması ile ünlü 
FX piyasaları Türkiye’de de çok rağ-
bet görüyordu. Hatırlarsanız bura-
da da mağduriyetler oluşunca dev-
let SPK’yı bu konuda görevli kıldı. Bu 
piyasayı denetlemeye başladı. Bence 
de çok doğru yapmıştı. Ama 1-2 sene 
denedikten sonra SPK’nın iş gücü ve 
zor bir denetim olduğu düşünülerek 
bu piyasa tak diye kapatıldı. Halbu-
ki çok yanlış yapıldı. Yani insanların 
alım satım ve bu risk karşılığı para 
kazanma hırsını kıramazsınız. Elin-
de sonunda bu işe sevdalılar bir şe-
kilde bunun merdiven altı şirketler 
vasıtasıyla yine oynayacaklar. Mil-
yarlarca dolarları bulan bu rakam-
lar sizin ülkenizden çıkıp merdiven 
altı şirketler vasıtasıyla yurtdışına 
kaçmaktadır. Halbuki geçmişte al-
dığınız gibi bu piyasaların hepsini 
SPK denetimine alsaydınız bugün bu 
Thodex skandalının da yaşanması 
mümkün olmazdı. Sermaye Piyasası 
neden var bu ülkede? Yatırımcıların 
şeffaf bir şekilde sermaye piyasası 
araçlarına yatırım yapıp, alım-satım 
gerçekleştireceği piyasaları yatırım-
cı için düzenleyip denetlemesi için 
var. Siz bu tip yapılara yokmuş gibi 
davranırsanız, hem 400 bini aşan 
mağdur insanlar topluluğu yaratır-
sınız hem de ülke parasının yurtdı-
şına kaçmasına neden olursunuz. 

saman yığınında, yine rakamlardan 
oluşan bir iğne aratmak gibi düşüne-
bilirsiniz. Burada her bir yaptığınız 
arama hamlesinin de işlemci gücü-
nüzle doğru orantılı olduğunu var-
sayın. Bu durumda bu işe ne kadar 
çok işlemci gücü yatırırsanız, saman 
yığınında bir iğne bulma olasılığınız 
o kadar artacaktır.

BITCOIN NASIL 
KULLANILIR?

Bitcoin için öncelikle sanal cüzdan 
oluşturmak gerekiyor. Bu sanal cüz-
danınızı cep telefonunuzda, bilgisa-
yarınızda oluşturabileceğiniz gibi in-
ternet üzerinde bulunan web servis-
lerinden de yararlanabilirsiniz. Kişi 
başına cüzdan sınırı bulunmuyor. Di-
lediğiniz kadar cüzdan oluşturabilir-
siniz. Üstelik oluşturacağınız cüzdan 
için özel bilgilerinizi vermenize de 
gerek yok. Oluşturacağınız bu sanal 
cüzdan ile para alabilir, para göndere-
bilir hatta alışveriş bile yapabilirsiniz. 

Siz bu Thodex gibi aracı kurumla-
rın Türkiye’de hesap açıp para top-
lamasına, yurtdışı piyasalarda işlem 
yapmasına izin veriyorsunuz. Ondan 
sonra da insanların mağdur olup bu 
ülkenin birikimi ve paralarının bu-
har olup uçmasını camdan bakar 
gibi seyrediyorsunuz. Yazık değil mi 
bu toprakların parası buhar oluyor. 
İşin siyasi bağlantısı, nüfus kullan-
ma işlerine girmek istemiyorum. Si-
yasilere de bu iş pembe masallarla 
anlatılmış ve hatta siyasiler kandı-
rılmış olabilir. Ama SPK bu işi dene-
tim altına almış olsaydı uzman kişi-
leri kandırmak mümkün olamazdı. 
Geçmişte SPK denetimi olduğu za-
manlarda bu aracı kurumlara ne ka-
dar büyük cezalar kestiğini bülten-
lerde okuyorduk. Bir otorite olsay-
dı, tarihin en büyük dolandırıcılığına 
şahit olmamış olurduk. SPK neden 
milyarlarca dolar işlem yapılan bu 

Bitcoin sisteminde yapılan ödemele-
rin doğrulanması için açık anahtarlı 
şifreleme (asimetrik şifreleme), nok-
tadan-noktaya ağ bağlantısı ve proof-
of-work gibi teknolojiler kullanılıyor. 
Bitcoinler ödemeyi yapan adresten 
alıcı adrese şifrelenmiş olarak imza-
lanarak gönderilir. Her işlemin ağa 
duyurusu yapılır ve blok zincirinde 
yerini alır. Böylece eklenen bitcoin-
ler birden fazla kere kullanılamaz. 
Bitcoin bu teknolojileri kullanarak, 
herkesin kullanabileceği hızlı ve son 
derece güvenilir bir ödeme ağı sağ-
lamaktadır.

Bu açıklayıcı bilgiler ışığında gü-
venilir olarak gözünen veya bilinen 
yapının güvensiz olan ve 2 milyar 
dolarlık Thodex vurgununun nasıl 
oluştuğunu anlatalım. Sizin bitcoin 
olarak sakladığınız sanal cüzdanların 
iki çeşiti var, birincisi sıcak cüzdan, 
ikincisi soğuk cüzdan. Sıcak cüzdan 
denilen internet sistemine bağlı eri-
şilebildiğiniz ve bununla borsalarda 
işlem yapabildiğiniz cüzdan. Soğuk 
cüzdan dediğimiz internet erişimi-
ne kapalı, bulabilmesi imkansız olan 
cüzdan. Thodex’in patronu da bütün 
paraları bu soğuk cüzdana aktardı, 
cebine koydu ve elini solunu sallaya 
sallaya Arnavutluk’a gitti. Bu merke-
zi sisteme bağlı olmayan yapı saye-
sinde paraları cüzdana aktardı ve 
ortadan kayboldu. 

THODEX NEDİR?
Thodex şirketi aslında bir aracı 

kurum. Yani kripto borsasına kote, 
sizin alım satım işlemlerinize ara-
cılık eden bir kurum. Peki nasıl bu 
yetkiyi almış? Dünyanın çeşitli ülke-
lerinde kripto paraların alınıp satıl-
dığı borsalar var. Bunlara kote ku-
rumlar vasıtasıyla anlık olarak kripto 
para ve alt coinleri alıp satabiliyor-
sunuz. Bu borsaların en bilinir olanı 

piyasaya körler sağırları oynar, an-
lamış değilim. Yani bu adamlar takır 
takır reklamlar verip porsche ara-
balarla kampanyalar yapıyorlar. Ül-
kenin mali suçlar kurumu, SPK ne 
yapar merak ediyorum. Avrupa’da 
coinlerde işlem yetkisi olan bir aracı 
kurum sahibi dostumla konuştum, 
bu iş patlamadan önce coin piyasa-
sında Thodex denilen aracı kuru-
mun yüzde 30 aşağı fiyattan işlem 
geçtiğini anlattı. Yani aslında bağı-
ra bağıra bu işin patladığını söyle-
di. Yani ortada bir otorite olmayın-
ca bu piyasaların ne kadar güven-
siz bir piyasa olduğu açık ve seçik 
ortaya çıkmış oldu. 

O yüzden günlük alım-satım işle-
mi yapan coin sevdalılarının, güveni-
lir kurumlarla çalışmaları ve merdi-
ven altı kurumlardan uzak durmala-
rı gerektiğinin altını çizmek isterim.

Tekrar görüşmek üzere. Hoşçakalın.

KRİPTO PARALAR 
NE KADAR GÜVENİLİR? 

Ekovitrin ailesi olarak Thodex mağduriyeti nedeniyle 
bu sayımızda dikkat edilmesi gereken hususları siz 
yatırımcılarımız için kaleme almak istedik.”

Geçmişte SPK denetimi olduğu zamanlarda bu aracı kurumlara ne kadar büyük 
cezalar kestiğini bültenlerde okuyorduk. Bir otorite olsaydı, tarihin en büyük 
dolandırıcılığına şahit olmamış olurduk.
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UZMANGÖZÜYLE

İSMAİL HAKKI POLAT

BTCHaber.com Yazarı, 
Öğretim Görevlisi

Dünyada da, Türkiye’de de kripto 
para sektörü önümüzdeki dönem-
de bir düzenlemeden geçecek. Şu 
anda biraz ön planda olanlar; Tür-
kiye, Hindistan, Güney Kore gibi ül-
keler. Devletler özellikle hem tüketi-
ci mağduriyetleri hem de kripto pa-
raların sisteme entegrasyonu için 
çalışmalar yapıyorlar. Çünkü Güney 
Kore’de de, Türkiye’de de, Hindis-
tan’da da kripto para alım satımı ya-
pan insanların sayısı çok hızlı büyü-
meye başladı. Türkiye’deki sayısının 
6 milyona ulaştığı tahmin ediliyor. Bu 
bağlamda düzenlemelerin nasıl ya-
pılacağı önemli. Düzenlemeler konu-
sunda 2-3 tane şey var. Yerli kripto 
para alım satım platformlarına ye-
terlilik getirmeleri lazım. Bir asga-
ri ödenmiş sermayesi olması lazım. 
İkincisi, belirli kriterlerde çalışma-
sı lazım. Çalışan sayısı, o çalışan in-
sanların yeterlilikleri, teknoloji ka-
pasitesi, gibi... Tüm bunların ötesin-
de, Thodex olayında olduğu gibi bir 
kişinin bütün kasadaki parayı çekip 
gitmesini engelleyici birtakım teknik 
düzenlemeler olabilir. 

“DİMYAT’A PİRİNCE 
GİDERKEN ELDEKİ 
BULGURDAN OLUNABİLİR” 

Türkiye’de son derece düzgün ça-
lışan, yıllardan beri hizmet veren, 
hatta neredeyse kripto paranın ya 
da Bitcoin’in tarihi ile özdeşleşmiş 
alım satım platformları var. Aslın-
da ilk başta yatırımcılar açısından, 
benim her zaman tavsiyemdir: Bu 
işi yeterince öğrenmediyseniz, bil-
miyorsanız uzak durun. Çünkü bu 
işte sadece alım-satmadan öte, bu 
işi saklamak da çok zorlu bir şey. 

Yani bu da, okuryazarlık ve bilinçle 
ilgili. Siz şimdi saklamayı bilmiyorsa-
nız, nerede alıp nerede satacağınızı 
bilmiyorsanız -ki bu çok zor, çünkü 
çok karmaşık ve düzenlemesi olma-
yan piyasalar bunlar- o zaman, velev 
ki para kazandınız, bu kazandığınız 
parayı bile muhafaza edemeyebilir-
siniz ya da bu Thodex olayında ol-
duğu gibi yatırdığınız borsada ciddi 

mağduriyet yaşarsınız. Dolayısıyla 
insanların bu riskli, oynaklığı yük-
sek ve okuryazarlığı, bilinci düşük 
yerlerde çok dikkatli hareket etme-
leri lazım. Öyle kulaktan dolma ba-
şarı hikayeleri ile “işte şuradan şu 
kadar kazandım” cazibesi ile de ha-
reket etmemeliler bence. Dimyat’a 
pirince giderken eldeki bulgurdan 
da olabilirler. 

Bu ekosistemin tabi ki bir sürü 
bileşkeni var. Yani kripto para alım 
satım platformlarına belli düzenle-
meler getirilerek bu iş, bir noktaya 
getirilebilir. Kamu sektörü de, dev-
let de bu konudaki düzenlemeleri ile 
beraber artık dünyada yeni bir diji-
tal para döneminin geldiğini, bunun 
biraz daha anarşist biçimde kripto 
paralarda vücut bulduğunu ama bu-
ralardan çıkartılacak dersler ile de, 
hem kendi para, finans ve bankacılık 
sistemini aslında devlet dijitalleştir-
meli ve bu dijital para sistemlerine, 
kripto paraların eleştirdiği şeffaflık, 
mahremiyet ve güvenlik gibi konu-
ları daha da göz önüne alarak biraz 
da kripto paraların olumlu yanla-
rından, inovasyonundan esinlene-
rek burada bu güveni artırıcı şekil-
de kendi okuryazarlığı ve bilincini 
de artırmalı. Çünkü bunu yaparsa, 
dünyada bile para-finans-ekonomi 
alanında öne çıkabilecek potansiyeli 
yakalar. Sadece yasaklama yapılır-
sa da o zaman sektöre olan güven 
kaybolur. Sektör bundan çok ciddi 
zarar görür ve aslında bir inovasyo-
nu, bir treni daha kaçırmış oluruz. 
Bu yüzden bunun güveni ile beraber 
bu inovasyon yapısı bir arada de-
ğerlendirilmeli ve ona göre düzen-
lemeler ve politikalar oluşturulmalı. 

YASAKLANMAMALI, 
DÜZENLEME GETİRİLMELİ

Kripto para dolandırıcılığına karşı sadece yasaklama yapılırsa o 
zaman sektöre olan güven kaybolur. Sektör bundan çok ciddi zarar 
görür ve aslında bir inovasyonu, bir treni daha kaçırmış oluruz. Bu 
yüzden bunun güveni ile beraber bu inovasyon yapısı bir arada 
değerlendirilmeli ve ona göre düzenlemeler ve politikalar oluşturulmalı.

Dünyada kripto paralar, artık “krip-
to varlık” olarak tanımlanmaya ve hu-
kukî bir zemine oturtulmaya başladı. 
TCMB’nin 16 Nisan tarihinde yayınladığı 
yönetmelik ile Türkiye’de bu kervana 
katıldı. Yayınlanan yönetmelik sonra-
sı “kripto paralar yasaklandı” şeklinde 
bir algı oluşması üzerine Cumhurbaş-
kanlığı Dijital Dönüşüm Ofisi Başkanı 
Ali Taha Koç’tan, “Bugün Resmî Gaze-
te’de yayımlanan yönetmelik çarpıtıl-
madan, iyi yorumlanmalı. Kripto para 
yasaklanmadı, kripto varlık kavramı 
tanımlandı ve kullanım esasları be-
lirlendi” şeklinde bir açıklama geldi. 

İleride Türkiye’de veya diğer ülke-
lerde nasıl düzenlemeler gerçekleş-
tirileceği şu an tam olarak kestirile-
miyor. Kesin olarak söylenebilecek bir 
şey varsa o da kripto paraların haya-
tımızda yer almaya devam edeceğidir. 
Bu sebeple kripto paralara yaklaşım 
tarzının ülkelerin gelecekteki pozis-
yonunu belirleyeceği kanaatindeyim. 
Temennim, tedbir ve teşvik ekseninde 
makul düzenlemelerin yapılmasıdır.

SEKTÖRDE 
DOLANDIRICILIKLAR DAHA 
DA ARTABİLİR Mİ?

Dolandırıcılık, kripto paralar ile ortaya 
çıkmış bir durum değil. Kredi kartları 
ilk çıktığı zaman bocalayan dolandırı-
cılar, zamanla onun da yolunu, tekni-
ğini öğrendiler ve “kredi kartı dolandı-
rıcıları” diye bir kavramla tanıştık. Ge-
lişen tek şey teknoloji değil maalesef. 

Dolandırıcılar bu sektörde de başka 
sektörde de her zaman olabilir. Önem-
li olan bu durumların yaşanmaması 
için ne gibi önlemler alınacağı. Kripto 
para kullanımı, paranızı bir yerden bir 
yere transfer etmenin ve kullanma-
nın en güvenli yollarından biri. Ancak 

dolandırıcılar, yasal açıklardan fayda-
lanıyor. Bu alanda derli toplu bir dü-
zenlemenin bulunmaması, bu kesim 
için fırsat demek.

SEKTÖR NE KADAR 
GÜVENLİ?

Kripto paralar, kullanıcı mahremiye-
tini kripto şifrelemeyle koruyorlar ve 
işlem kayıtlarını şeffaflaştırarak ara-
cısız ve güvenli para transferi sağlı-
yorlar. Kripto paralarla ilgili her türlü 
işlem, bir dijital güven protokolü olan 
blokzincir sistemi üzerinden yapılıyor. 
İşlemlerin taklit edilmesi ya da işlem 
dışında bir muameleye maruz kalma-
sı söz konusu değil. Dolayısıyla yapılan 
işlemler oldukça güvenli. 

Gelgelelim işlemi gerçekleştirdi-
ğiniz platform, kullanıcının bilinçli 
olup olmadığı, yasal düzenlemelerin 

yeterliliği mevzularına. İşte güven-
lik soruları ve sorunları bu noktadan 
itibaren başlıyor. 

Kullanıcı açısından değerlendire-
cek olursak: Para transferlerinde ha-
talı işlemler yapmamak, yanlış cüz-
dana para göndermemek, bir kripto 
paraya yatırım yaparken doğru bil-
giyle hareket etmek ve araştırmak 
önemli. Bitcoin ortaya çıktığı tarihten 
itibaren bugüne kadar tıkır tıkır, ku-
sursuz bir şekilde işledi. Daha sonra 
başka kripto para birimleri de orta-
ya çıktı ve çıkmaya da devam ediyor.

Ancak bunlardan güvenilir altya-
pıları olan kripto paralar olduğu gibi 
geleceği belirsiz olanlar da var. İşte 
bu ayrımı yapabilmek ve doğru bil-
giyle hareket etmek kullanıcı açısın-
dan çok mühim. 

Güvenlik için paranızı nerede tut-
tuğunuz da önemli. Paranızı üçüncü 
bir kişiye emanet etmekten (hele ki 
yasal bir güvence de yokken) çekin-
miyorsanız, borsada saklamaya de-
vam edebilirsiniz. 

Netice itibariyle; güvenilir platform-
lar, yerinde regülasyonlar, bilinçli kul-
lanıcılar bu sektörü güvenilir kılacak 
unsurlardır. Birinin eksik olması, denk-
lemi bozar. Örneğin regülasyonlar ta-
mam, platformlar güvenilir ve siber 
saldırılara karşı da korunaklı ama 
kullanıcılar bilinçli değilse; yine ka-
yıplar yaşanabilir, haberlerde krip-
to para trajedileri okuyabiliriz. Böy-
lesi vahim hadiselerin yaşanmaması 
için her üç unsurun da tam olması, 
herkesin üzerine düşeni yapması, so-
rumluluğunu yerine getirmesi şart. 
Kullanıcıların zarar görmesini engel-
leyecek olan her düzenleme ve atı-
lan her adım, sektörün büyümesini 
ve güvenin artmasını sağlayacaktır.

KRİPTO PARA SEKTÖRÜNDE 
MAKUL DÜZENLEMELER YAPILMALI

Kripto paralar hayatımızda yer almaya devam edecek. Bu 
sebeple kripto paralara yaklaşım tarzının, ülkelerin gelecekteki 
pozisyonunu belirleyeceği kanaatindeyim. Temennim, tedbir ve 
teşvik ekseninde makul düzenlemelerin yapılması.”

ERAY DENGİZ

Kriptomeda Kurucusu

UZMANGÖZÜYLE
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Ekonomi; barışın ve refahın temi-
natı. Ekonominin güçlü olduğu yer-
de, siyaset, toplumsal yapı, demok-
rasi, temel hak ve özgürlükler te-
minat altında. Eşit ve dengeli yapı 
içinde olan toplumlar, barışın da en 
büyük teminatı olurlar. Kıbrıs uzun 
yıllardır uluslararası toplumdan izo-
le edilmiştir. Batı’nın bu keyfi ve yan-
lı tutumu, doğal olarak Kıbrıs Türk 
Toplumunda öfkeye ve hatta nefre-
te dönüşmüştür. Ekonomik bağım-
lılık, ulus devlet olarak tanınmama, 
Kıbrıs Türk toplumunu içe kapanık 
hale getirmiştir. Bitmek tükenmek 
bilmeyen müzakereler, haklı iken, 
diplomasi masasında haksız duru-
ma düşmeler, kendini dünyaya an-
latamamalar ve her koşulda (haklı 
olduğumuzu bildikleri halde bile) so-
ğuk, tepkisiz ve hissiz davranış ser-
gileyen Batı karşısında KKTC, siyasi 
ve ekonomik geleceğini aramaktadır.

Son dönemde, Doğu Akdeniz’de, 
enerji odaklı gelişmeler ışığında, Kıb-
rıs Adası’nın jeostratejisi yeni bir “du-
rum” aldı. Ada, Akdeniz’in “amiral ge-
misi/panoptikonu” oldu. Durum böyle 
olunca, küresel güçler için Akdeniz, 
yeni oyun alanına dönüştü. Şimdi-
lerde, Akdeniz’e yapılan askeri yığı-
naklar yüzünden, adım atacak yer 
kalmadı. 

DİPLOMATİK MÜZAKERE 
YORGUNLUĞU

Uluslararası arenada “diplomatik 
müzakere yorgunluğu” diye tabir et-
tiğim Kıbrıs görüşmelerinde ise so-
nuç alınması neredeyse imkansızlaş-
tı. Zira görüşme masasında Rumları 

Zira Akdeniz enerji havzaları içinde 
yer alan enerji ekosisteminin içinde-
dir. Kıbrıs da bu ekosistemin bir par-
çasıdır. Enerji kaynaklarının kullanı-
mı ve dağıtımı (enerji arzı-güvenliği) 
konusunun gündemde olduğu böyle 
bir dönemde, Akdeniz’in Mavi İnci-
si Kıbrıs’ta enerji merkezli yeni po-
litikalar devreye girecektir. Durum 
gösteriyor ki çözümsüzlük, çözümün 
bir parçası haline gelmiştir. Bu sür-
dürülebilir bir durum değildir. Bun-
dan dolayı, uluslararası arenada Kıb-
rıs’ta iki ayrı devlet olduğu gerçeğini 
görmezden gelemeyiz. Son 40 yıldan 
bu yana, Ada’da İki Toplumlu ve İki 
devletli bir yapı oluştu. Her birinin 
birbirinden bağımsız kurumları var. 
İki devletli Ada’nın Güney tarafı Kıb-
rıs Cumhuriyeti adı altında tanınır-
ken, KKTC inatla tanınmamaktadır. 

YENİ BİR DÖNEME 
GİRİLİYOR

Siyasi ekosistemden, ekonomik 
sisteme geçiş ile başlayan yeni bir 
döneme giriyoruz. Bu da Ada’ya yeni 
anlamlar ve değerler katıyor. Doğu 
Akdeniz’in enerji stratejisi, enerji ve 
küresel aktörlerin bölgeye olan ilgi-
sini artırmaktadır. Bu nedenle de 2. 
Dünya Savaşı sonrasından kalma 
diplomasi ile Kıbrıs’ın çözüme ulaş-
ması mümkün değildir. Denkleme-
ler değişti. Stratejiler değişti. Akde-
niz’in enerji güvenliği ve enerji arzı 
Türkiye ve KKTC’siz olmaz.

Kuzey Kıbrıs artık eski ve unu-
tulan bir taraf değildir. Ada’nın je-
opolitik yönü tekrar canlanmıştır. 
Türkiye’nin KKTC için yapmış oldu-
ğu projeler bir bir hayata geçiyor. Su 
projesi, Doğu Akdeniz’de petrol ve 
doğalgaz arama projeleri bunların 
başındadır. Ayrıca, KKTC’nin deniz 
güvenliğini sağlamak ve uluslarara-
sı arenadaki haklarını savunmak da 
yine Türkiye’nin KKTC için verdiği 
çabalardan birkaçıdır.

Uluslararası alanda KKTC’nin ta-
nınmasında siyasi argümanları bir 
kenara bırakıp, -ki müzakereler de-
vam edebilir- ekonomik anlamda dip-
lomasiyi devreye sokmak yerinde 
bir karar olacaktır. Bu çerçevede 
“Tayvan Modeli” Kıbrıs için de de-
ğerlendirilmesi gereken alternatif 
olgulardan biri olabilir. “Devlet ta-
nınmıyorsa, kurumlar tanınmak için 
atağa geçmelidir.” KKTC’deki Kamu 

memnun etmek daima zor olmuştur. 
Türkiye ve KKTC, her zaman çözüm-
den yana pozitivist ve rasyonalist 
yaklaşımlar sergilerken, Rumlar, Ba-
tı’yı arkalarına alarak, çözümsüzlü-
ğü, çözüm diye masada tutmuşlardır. 

Rumlar, her seferinde, Kıbrıslı 
Türkleri yalnızlaştırma, bir bakı-
ma sahipsiz bırakma girişiminde 
bulunmuştur. Toprak talebi, Ada’nın 
Türk askerinden arındırılması, Tür-
kiye’nin garantörlüğünün sona er-
mesi, Türkiye’nin tazminat ödeme-
si, KKTC toprakları içinde otonom 
devletçikler kurulması gibi onlarca 

Kurumları, Bankalar, Şirketler, Üni-
versiteler, STK’lar, muadilleri ile dip-
lomatik düzeyde, sosyal, kültürel, eko-
nomik işbirliğine girebilir. Bu siya-
si ve diplomatik anlamda “tanınma” 
olmayacaktır. Kurumların karşılıklı 
derinleşmiş işbirliği olacaktır. 

TAYVAN MODELİ NEDİR?
Tayvan, Çin’in uluslararası baskı-

sı nedeniyle, tıpkı KKTC gibi tanın-
mamaktadır. Ancak hemen hemen 
her ülke, Tayvan ile diplomatik res-
mi ilişkiler içinde olmasa bile, ekono-
mik işbirliği içindedir. Siyasi olarak 
tanınmayan ama dünya ile ekono-
mik entegrasyon içinde olan Tayvan, 
KKTC için önemli bir model olabilir.

Tayvan’da ülkelerin büyükelçileri 
yoktur, ancak dünyanın önde gelen 
ülkelerinin ticari veya kültürel ata-
şelikleri vardır ve Tayvan dünyanın 
her yeri ile ticaret yapmaktadır. Dün-
ya Bankası, IMF’den borç bile alabil-
miştir. Ayrıca Başkent Taypeh’ten 
pek çok noktaya doğrudan uçuş var-
dır. Hatta Çin bile Tayvan’a karşılık-
lı uçak seferleri düzenlemekte ve 

istek, Rumların bitmek tükenmek bil-
meyen arzularıdır. Hani Ada’nın ta-
mamını Rumlara verseniz, küstah-
ça Türkiye’den toprak isteyecektir. 
Çünkü Rumlar, siyasi ve diplomatik 
gücünü ve imtiyazını, AB’den, Batı 
ülkelerinden ve BM Güvenlik Kon-
seyi’nden almaktadır.

AB her ne kadar Kıbrıs Cumhu-
riyeti adı altında Kıbrıs’ı tek devlet 
olarak almış gibi görünse de, AB dip-
lomasisinin bildiği bir şey vardır ki 
oda AB’ye Kıbrıs Rum tarafı alınmış-
tır. Zira AB, Kıbrıslı Türklere verdiği 
sözlerin hiç birini tutmamıştır. Özel-
likle Annan Planı’na evet diyen taraf 
olmasına rağmen, Kuzey Kıbrıs ce-
zalandırılmış, Güney Kıbrıs ise hiçbir 
şey olmamış gibi hem yoluna, hem 
de AB üyeliğine devam etmiştir. İşte 
tam da bu yaklaşım diplomasi dili-
nin arka planında Kıbrıs Türk tara-
fını yok saymaktır.

Görünen o ki pragmatik olmak ge-
rekiyor. Çözümsüzlük içinde çözüm 
aramaya kalmak, boşa kürek çek-
mektir. Şunu da bilmemizde yarar 
vardır, Kıbrıs meselesi uluslararası 
toplumun gözünde, “diplomatik yor-
gunluk”tur. Zira 1973’den beri yapı-
lan müzakereler, bitmek bilmeyen 
toplantılar, Birleşmiş Milletler göze-
timinde yüzlerce defa yapılan görüş-
meler, Güvenlik Konseyi’nce alınan 
kararlar. İşte bütün bunlar sonu gel-
meyen, hüsranla sona eren diploma-
tik müzakere yorgunluğudur.

Kıbrıs, Akdeniz’de stratejik öneme 
sahip bir Ada’dır. Akdeniz’in “Güven-
lik Kalesi”dir. Kıbrıs yeni dönemde 
“enerji havzası” olmaya namzettir. 

limanlarını karşılıklı kullanmaktadır.
Tayvan Modeli özelinden yola çıka-

rak, KKTC için benzer modelin uygu-
lanması, yıllardır süren izolasyonun 
sona ermesi bakımından önemli bir 
gelişme olacaktır. Kıbrıs artık “Yavru 
Vatan” değil, “Müstakil bir Türk Devle-
ti”dir. Bu gerçeği, her ne kadar ulus-
lararası toplum şimdilik görmezden 
gelse de elbette enerji havzası için-
de yer alan KKTC, tarihte hak ettiği 
yeri alacaktır. İnatçı, soğukkanlı ve 
diplomatik olmaya devam etmeliyiz. 

Kuzey Kıbrıs’ın ticari olarak can-
lanması, dünyada tanınabilmesi için 
ön adımlardır. Tayvan modeli Kıbrıs 
için de değerlendirilmesi gereken al-
ternatif olgulardan biridir. Diploma-
side, ticarette, bilimde, teknolojide, 
sporda, sanatta, kültürde ve eğitim-
de dünya ile entegre olabilen bir Ku-
zey Kıbrıs, devlet olarak da tanınma 
ve diplomatik ilişkilerini geliştirme 
yolunda önemli bir yol kat edecek-
tir. Bu yolda, BDU Uluslararası İş İn-
sanları ve Diplomatlar Birliği olarak, 
yıllardır verdiğimiz desteği sürdür-
meye devam edeceğiz.

KKTC’NİN DÜNYAYA 
AÇILMASINDA ‘TAYVAN MODELİ’

Uluslararası alanda KKTC’nin tanınmasında siyasi argümanları bir kenara 
bırakıp, -ki müzakereler devam edebilir- ekonomik anlamda diplomasiyi 
devreye sokmak yerinde bir karar olacak. Bu çerçevede ‘Tayvan Modeli’ 
Kıbrıs için de değerlendirilmesi gereken alternatif olgulardan biri olabilir.”

MUSA KARADEMİR 

BDU Uluslararası İş İnsanları ve 
Diplomatlar Birliği Başkanı

GLOBALBAKIŞ

Siyasi ekosistemden, ekonomik sisteme geçiş ile başlayan 
yeni bir döneme giriyoruz. Bu da Ada’ya yeni anlamlar 
ve değerler katıyor. Doğu Akdeniz’in enerji stratejisi, 
enerji ve küresel aktörlerin bölgeye olan ilgisini artırıyor.
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RAMAZAN’DA YİYECEK VE 
İÇECEK SATIŞLARI YÜZDE 20 ARTTI

Dünyanın önde gelen pazar araştırma şirketlerinden NielsenIQ, hızlı tüketim ürünlerindeki 
büyümenin Ramazan ayında sürdüğünü belirtti. Restoran ve toplu organizasyonlardaki 

kısıtlamaların pandemi nedeniyle sürmesi, hızlı tüketim ürünlerindeki büyümenin ev içi tüketim 
odaklı olarak devam edeceğini gösteriyor. 

T ürkiye, Endonezya, Malezya, Suudi 
Arabistan ve Birleşik Arap Emir-
likleri gibi çoğunluğu Müslüman 
olan ülkelerde, Ramazan ayı ve 

devamındaki bayram periyodu, hızlı tüke-
tim ürünlerinin üreticileri ve perakendeci-
leri için önemli satış fırsatları oluşturuyor. 
NielsenIQ’nun verilerine göre, 2020 yılında 
ülkemizde hızlı tüketim ürünlerinin satışı, 
Ramazan ayında diğer dönemlere kıyasla 
yüzde 20 oranında arttı. Malezya’da bu oran 
yüzde 15, Endonezya’da yüzde 30, Suudi Ara-
bistan’da yüzde 11 ve Birleşik Arap Emir-
likleri’nde ise yüzde 6 olarak gerçekleşti.

NielsenIQ APAC EEMEA Analitik Danış-
manlık Başkan Yardımcısı ve NielsenIQ Tür-
kiye Genel Müdürü Didem Şekerel Erdoğan, 
“Ramazan ayı ve Ramazan Bayramı döne-
minde, hızlı tüketim ürünlerinde en fazla 
büyümeye neden olan kategoriler yiyecek 
ve içecek oluyor. 2021 Ramazan ayı, pande-
mi etkisinde geçirdiğimiz ikinci Ramazan 
dönemi oldu. Hala bazı kısıtlamalar devam 
etse de, hızlı tüketim ürünlerinin satışları 
açısından bu yılın geçtiğimiz yıla göre daha 
iyi olacağı konusunda iyimseriz. Geçtiğimiz 
yıl Ramazan dönemi satışlarında, önceki ay-
larda panik altında yapılan ürün alımları-
nın ve ürün stoklanmasının etkisi bulunu-
yordu” dedi.

Bu yıl hızlı tüketim ürünleri satışlarında-
ki iyileşme, aşılama sürecinin getirdiği iyim-
ser ortam ve panik alımlarının bittiği bir dö-
nemin etkisi ile gerçekleşecek.

EV İÇİ TÜKETİM ÜRÜNLERİNDE 
BÜYÜME DAHA FAZLA OLACAK 

NielsenIQ Türkiye ve Doğu Avrupa Anali-
tik Danışmanlık Lideri Murat Yıldırım, “Ra-
mazan ayında özenle ve çeşitli hazırlanan 
iftar sofraları ve Ramazan Bayramı, yiye-
cek ve içecek kategorilerindeki satış artışı-
nı da sağlıyor. 2019 yılında Ramazan ayında 

en çok satan 5 ürün kategorisindeki büyü-
me; Türkiye için yüzde 20, Endonezya için 
yüzde 10, Malezya için yüzde 18, Suudi Ara-
bistan için yüzde 14 ve Birleşik Arap Emir-
likleri için yüzde 2 oldu. 2020 yılı Ramazan 
döneminde, bir önceki aylarda yapılan stok-
lamaların ve kısıtlamaların da etkisi ile En-
donezya, Malezya ve Birleşik Arap Emirlik-
leri’nde daha önceki yıllardaki kadar cid-
di satış artışları görülmedi” diye konuştu.

Ramazan ayı ve bayram dönemindeki kı-
sıtlamalar, ev içi tüketim ve eve servis ye-
meklerde artışa yol açacak.

Didem Şekerel Erdoğan, “Tüketicilerin kalp-
lerini ve akıllarını fethetmek için, promos-
yonlar ve ürünlerin verdiği mesaj, tüketici-
nin gerçeğini de yansıtmalı. Örneğin, Türki-
ye’de her 4 kişiden 1’i geçtiğimiz sene, sanal 
bir Ramazan yemeğine katıldığını bildirdi, bu 

seneki kısıtlamalar düşünüldüğünde ben-
zer durumun 2021’de de görülmesini bek-
liyoruz. Tüketiciler, en sevdikleri yemekle-
ri evde yapmayı tercih edebilirler. Peraken-
deciler, eve servis yapılan ya da mağazadan 
alınabilecek ‘kendin yap’ yemek pişirme kit-
leri ile bu ihtiyaca destek olabilirler” şeklin-
de konuştu.

Türkiye’de finansal durumundan bağım-
sız olarak dikkatli harcama yaptığını söy-
leyen tüketiciler, toplumun yüzde 99’unu 
oluşturuyor. Malezya’da bu oran yüzde 97 
ve Birleşik Arap Emirlikleri’nde ise yüzde 
98. Bu durum gösteriyor ki, perakendeci-
ler ve üreticiler promosyonlarını bu veriyi 
göz önünde bulundurarak yapılandırmalı, 
diğer taraftan da daha premium ürünler ile 
kendilerini şımartmak isteyen, finansal du-
rumu korunmuş kişilerin gereksinimlerini 

göz önünde bulundurmalı. Ramazan döne-
mi, Türkiye’deki en önemli satış sezonların-
dan birini oluşturuyor. NielsenIQ çalışmala-
rı gösteriyor ki, alışverişçilerin yüzde 50’si 
bu dönemde Ramazan’a özel mağaza ziya-
reti gerçekleştiriyor ve Ramazan’ın önce-
sindeki hafta itibarıyla tüketiciler bu ay için 
alışveriş yapmaya başlıyor.

Ramazanda özellikle öne çıkan katego-
riler ise gazlı içecekler (2020 Ramazan dö-
neminde, Ramazan dışı döneme göre yüz-
de 150 satış artışı), kuru meyveler (yüzde 
153), çay (yüzde 114), hazır yemek karışım-
ları (yüzde 70) ve hazır çorbalar (yüzde 70) 
şeklinde sıralanıyor. Bulaşık makinesi de-
terjanları, pişirme kağıtları, alüminyum fol-
yo ve streç filmlerde çift haneli büyüme ra-
kamları görülen diğer kategoriler arasında.

Didem Şekerel Erdoğan, “Geçen yılın 

Ramazan ayı satışları biraz olağan dışıydı. 
Mart 2020’deki stoklama etkisi ve panik alım-
ları sebebiyle, Mayıs 2020’de olağan Rama-
zan dönemi artışını göremedik. Fakat stok-
lama etkisine rağmen ana yiyecek ve içe-
cek kategorileri yine de çift haneli büyüme 
rakamları gösterdi, bu da pandemi şartla-
rında bile Ramazan’ın ne kadar önemli bir 
dönem olduğunu ortaya koyuyor. Pandemi 
kısıtlamaları halen devam etse de alışveriş-
çiler panik etkisinden daha uzak, daha gü-
vende hissediyorlar ve stoklama durumu 
söz konusu değil. Dolayısıyla bu yıl Ramazan 
döneminde, 2020’den önceki yıllarda alışık 
olunan satış etkileri görülmesi bekleniyor. 
Aşılama süreci Türkiye’de devam etse de 
Ramazan ayında yasaklar tamamen kalka-
cak gibi görünmüyor. Bu sebeple ev içi tüke-
timdeki önemli kategorilerden pirinç, yağ, 

bulgur, mercimek, peynir, süt, yoğurt, un, ma-
den suyu, gazlı içecekler ve meyve suyu gibi 
kategorilerdeki büyüme etkilenecek. Üreti-
ci ve perakendeciler, Ramazan alışverişçi-
lerinin kalbini ve aklını kazanmak için pro-
mosyon güçlerini; bulyon, salça, konserve 
gıda, kuru meyve, çay, meyve suyu ve gaz-
lı içecek gibi yiyecek ve içecek kategorile-
rine odaklamalı” değerlendirmesini yaptı.

DİDEM ŞEKEREL ERDOĞAN: “Ramazan ayı ve Ramazan Bayramı döneminde, hızlı tüketim 
ürünlerinde en fazla büyümeye neden olan kategoriler yiyecek ve içecek oluyor.”

ARAŞTIRMA | NIELSENIQ

NİELSENIQ, 100’Ü AŞKIN 
PAZARDA HİZMET VERİYOR
NielsenIQ dünya genelindeki tüketici davranışla-
rına ilişkin görüşleri en eksiksiz ve yansız biçim-
de sunan lider bir şirket. Devrim yaratan tüketici 
verisi platformu ve zengin analitik yetkinlikleri 
sayesinde NielsenIQ, dünyanın önde gelen tüke-
tim malları üreticilerinin ve perakende şirketleri-
nin cesur ve kendilerinden emin kararlar almala-
rını sağlar. Kapsamlı veri setleri kullanan ve tüm 
işlemleri eşit bir şekilde ölçen NielsenIQ, müş-
terilerinin tüm perakende platformlarında per-
formanslarını optimize edebilmeleri için tüketici 
davranışlarına ilişkin kendilerine geleceğe yöne-
lik öngörüler sunar. Veri entegrasyonuna önem 
veren felsefesi sayesinde dünyadaki en verimli 
tüketici veri setlerini sağlayan NielsenIQ, gerçek 
ve doğru bilgiyi eksiksiz bir şekilde sunuyor. Ad-
vent International’ın portföy şirketlerinden biri 
olan NielsenIQ, sayıları 100’e yaklaşan pazarlar-
da faaliyet gösteriyor ve dünya nüfusunun yüzde 
90’ından fazlasını kapsıyor.
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